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Uvodnik

Jurij Paljk

Sram naj jih bo!

/ / r
V

ram bi jih lahko bilo, zares sram"! je komen
tar, ki ga zadnje čase vse večkrat lahko sliši- 
'mo na račun italijanskih politikov in še po

sebej na račun predsednika vlade, ki je te dni zares 
presegel vse, že itak pričakovane, meje nedostojne
ga obnašanja v javnosti. Tu mislim predvsem na 
javno preklinjanje Boga in pripovedovanje žaljivih 
vicev na račun znane predstavnice italijanske poli
tike, ki sicer res ne slovi po lepoti, a ji ne gre odreka
ti političnega znanja in moralne integritete, vrlin, 
ki pa v današnji družbi ne veljata več za vrlini, saj 
sta prej breme in predmet posmeha.
Politiki očitajo nam, ki spremljamo njihovo delo, o 
njihovih dejanjih in namerah poročamo, jih tudi 
ocenjujemo, da preveč moraliziramo, da se "gre
mo etiko" in še z vrsto podobnih očitkov nam po
strežejo ob vsaki priložnosti, ko pišemo, da ni prav, 
kar oni počno. Že res, da ne smemo metati vse po
litike v en koš; res je tudi, da je v naših vrstah predv
sem na vidnih, odgovornih mestih cela vrsta ljudi, 
ki tam ne bi nikdar bili, če jih tja ne bi bila posta
vila politika, da ji bodo stregli, bili njeni lakaji in 
dvorni norčki, kar danes seveda pridno počno 
predvsem v elektronskih medijih vsedržavnega po
mena, ki veljajo za najbolj pomembne. Res je, da je 
med časnikarji in novinarji veliko ljudi, ki si nazi
va novinar ne zaslužijo, saj s svojo servilnostjo po
magajo trenutni oblasti; ko se bo pa le-ta menjala, 
se bodo našli drugi, ki bodo počeli isto, nekateri od 
današnjih lakajev pa bodo kot imenitni kameleoni 
takoj zamenjali barvo, če jim že ne bo takoj uspelo 
menjati prepričanja! Vse že znano in poznano, vse 
že doživeto in že videno, nič novega pod soncem? 
Ne, novost je v tem, da informacijski sistem, ki je te
sno povezan s politiko, in politika sama drvita v 
brezno brez dna. Vsaj tak je vtis te dni, ko se italijan
ski premier spet vrača k sicer svoji priljubljeni tema
tiki: k javnemu obrekovanju sodnikov, k načrtne
m u skreditiranju političnih sopotnikov, ki se ne uk
lonijo njegovi (trenutni) volji, k načrtnemu in ne
nehnemu zasmehovanju že itak nekonzistentne in 
razdrobljene, predvsem pa zbegane opozicije, pre
prosto: k skreditiranju, uničenju vsakogar, ki ne tro
bi v njegov rog! Če smo bili pred časom priča skrb
no zrežiranim javnim škandalom, ki so odnesli 
nekatere vidne predstavnike opozicije v ropotarni
co zgodovine, v mislih imamo predvsem "primer 
Boffo", ki je ošibil ugled italijanske Cerkve, ter "pri
mer Marrazzo", ki je odnesel deželo Lacij v desno 
sredino, pa je danes kritičnemu opazovalcu lahko 
res kristalno jasno, da je nam en podobnih skrbno 
zrežiranih operacij samo ta, da se vsem nam 
pokaže, "kako so vsi politiki umazani, enaki, vsi 
grešniki, barabe in obenem človeško razumljivi". 
Mimogrede dodajmo še, da nihče ni in ne bo od
govarjal za dve smrti vpletenih v "primer Marraz
zo", kar je, milo rečeno, naravnost grozljivo. Še ved
no namreč trdno stojimo na stališču, da je vsako 
življenje sveto!
Vsi tisti, ki se še spominjamo, kako je premier začel 
s svojimi televizijami, kako je zgradil medijski im
perij, vemo, da ga je naredil tudi s pomočjo tedanje 
politike, a vemo tudi, da je v skoraj treh desetletjih 
prav s pomočjo svojih televizijskih mrež dobesed
no vzgojil nekatere, še posebej mlajše volilce. In se 
še spominjamo, kako je bil Stalin tisti, ki je trdil, "da 
so ponoči vse krave črne"!
Ne, niso vse črne, zares niso vse črne!
In tudi politiki niso vsi enaki, ne! O tem moramo 
biti prepričani, če hočemo spremeniti družbo, v ka
teri živimo!
Prepričani smo tudi, da država, v kateri živimo, še 
stoji pokonci samo zato, ker stoji na ramenih poš
tenih, delavnih ljudi, tistih davkoplačevalcev, ki 
redno plačujemo davke. Zato tudi upravičeno ter z 
neprikritim gnusom gledamo na tiste, ki sebi pišejo 
in prirejajo take zakone, ki jim omogočajo, da se 
javno lahko odrekajo plačevanju davkov in moral
nim, etičnim in državnim odgovornostim za 
nečedna, slaba, nečastna dejanja, zaradi katerih bi 
v vsaki resnični demokraciji morali kazensko odgo
varjati pred sodiščem!

Obisk zunanjega ministra RS Samuela Žbogarja

Tomažičeva vila je slovenski 
nacionalni spomenik

Boris Pahor in zunanji m inister Republike Slovenije Sam uel 
Ž b ogar pred  sp om in sk o  tab lo  na  pročelju vile  Tom ažič (foto  IG)

/ / T
om ažičeva vila je posta la n ac io n a l
n i spom enik  za Slovence in  kot tak 
naj se o h ran i tu d i v p rihodn je".

Te besede je slovenski zunan ji m in iste r Sam uel 
Žbogar izrekel pod  siln im  dežjem  ob odkritju  
tab le v spom in  n a  slavno tržaško d ružino , ko je

Spominska svečanost
P re d s e d n ik  SKGZ 

Rudi Pavšič 
p o n u ja  svoj 

p o g le d  n a  
p r o b le m a t ik e  

s love nske  
m a n j š in e  v  Italiji

Na T e ha r ja h  j e v  
o rgan izac i j i  Nove 

s lovenske  zveze  
bila  t r a d ic io n a ln a  

sv ečan os t  v 
sp o m in  n a  žr tve  

povojn ih  p obo jev

v petek, 1. oktobra, s im bo lno  predal 'n o v em u ' 
n am en u  nekdanjo  Tomažičevo vilo, ki bo  odslej 
rezidenca G eneralnega konzulata  RS v Trstu.
"V času, ko so tem n e  sile fašizm a delovale p ro 
ti Slovencem , so se jim  Tomažičevi uprli in  za to  
d rago plačali. D ružina Tom ažič je čuvala vred
note, v katerih  se danes p repoznavam o m i vsi. 
A ntifašizem  je tem elj sam e Evropske unije", je 
dejal m in iste r Žbogar, ki je v isti sapi poudaril, 
da so odnosi m ed  sosednjim a državam a in  m ed 
Slovenijo in  FJK dobri, sicer pa še ne toliko, da 
se jih  ne bi dalo izboljšati. "D ialog m oram o  raz
vijati n a  vseh področjih , osredotočiti se m ora
m o n a  v seb ine”, le tako bo  m ogoče soočenje s 
tistim i, "ki ne gojijo našega m nenja".
M ed m nožico  so b ili p riso tn i tu d i deželna o d 
b o rn ica  Federica Seganti in  prijatelj Tom ažiče
v ih  Boris P aho r te r  so ro d n ik i d ru ž in e . V n o 
tran jščin i vile se je k u ltu rn i spored nadaljeval z 
nas to p o m  neka te rih  članov  ansam bla  SSG, ki 
je p riso tn im  odigral del predstave Zaljubljeni v 
sm rt. G lasbeni u trin ek  sta ustvarila gojenca Gla
sbene m atice, v io lin ist Paolo Škabar in  flavti
stka Petra M arega. G eneralna konzulka Vlasta 
Pelikan, ki je uvodom a pozdravila prisotne, se je 
zahvalila Skladu Sergija Tončiča, k aterem u  je 
pok. Ema Tom ažič Colja pustila vilo v zapušči
no, in  M ari D ebeljuh za velikodušno  donacijo  v 
spom in  n a  p rem inu lega sina D ušana.
Tržaški obisk slovenskega zunanjega m in istra  se 
je začel že v ju tran jih  u rah , ko se je sestal s p red 
stavniki m an jšinsk ih  organizacij v Italiji in  se z 
n jim i pogovarjal o ak tua ln ih  p rob lem ih  sloven
ske m an jšine v Italiji.
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Pastirček
Z zan im iv im i  

p r ispevki ,  lepimi 
i lu s t rac i jam i  in 

š tev i ln im i r isb icam i 
b ra lc e v  je  izš la  d r u g a  

štev i lka  o t ro šk e  
revije  P as t i rček
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Godina, Černič in Gabrovec so se srečali z odbornikom Violinom

Ukrepi proti perečemu 
problemu merjascev

Z odločilno podporo Finijevih privržencev

Berlusconijeva vlada je 
prejela zaupnico

N a p o b u d o  deželnega 
svetn ika SSk Igorja 
G abrovca so se v 
četrtek , 30. sep tem bra, v 

p ro sto rih  deželnega sveta v 
Trstu p o n o v n o  sestali tržaški 
p okrajinsk i o d b o rn ik  W alter 
G odina, goriška o d b o rn ica  
M ara Č ern ič in  deželn i 
o d b o rn ik  za km etijstvo 
C laudio  V iolino. Na srečanju, 
ki se ga je udelež il tu d i 
G abrovec, je tek la beseda 
zlasti o p ro b lem u  m erjascev 
n a  Krasu, v Bregu in  Brdih. 
O ba pokrajinska o d b o rn ik a  
sta V io linu  izrazila 
n eu strezn o st f in an č n ih

in  k te m u  gre do d ati še škodo 
n a  po ljih  in  km etijsk ih  
in fra stru k tu rah . Izm enjava 
m n en j in  izkušenj m ed 
p ok rajin sk im a uprav iteljem a 
in  p ris to jn im  deželn im  
o d b o rn ik o m  je prived la do 
zaključka, da gre rešitve iskati 
v  tri različne sm eri. Po en i 
stran i je b ila  izražena 
po treba , da se p rav iln ik  glede 
izplačevanja odšk o d n in  
p rilagod i dejansk im  
p o treb am  n a  te rito riju . Prav 
tako je b ila  ev id en tiran a  
po treba , da Dežela 
so financ ira  klavnico , ki bi 
služila tu d i za po trebe

rig idn i p aram etri p ri 
d o lo čan ju  odstrelov  na 
o b m o č ju  p o sam ezn ih  
pokrajin .
V tem  sm islu  je deželn i 
svetn ik  G abrovec vložil 
popravek  k zakonu  
"o m n ib u s" , ki je ravnokar 
p red m e t razprave v deželn i 
skupščini. G abrovec je zb rane 
o d b o rn ik e  opozoril tud i, naj 
se p ri iskan ju  srednje in  
d o lg o ro čn ih  rešitev 
p ro b lem a škode zaradi 
d iv jad i ak tivno  soudeležijo  
p risto jne  službe in  javne 
uprave n a  slovenski stran i 
državne m eje. Prav tako bi

dotacij za izplačevanje 
o d šk o d n in  p rizadetim  
km etom . To bo  prišlo  do 
izraza tu d i letos, saj škoda 
zaradi d iv jad i sam o na 
Tržaškem  presega sto 
kv in ta lov  u n ičen eg a  grozdja

obdelave div jadi n a  o bm očju  
goriške in  tržaške pokrajine . 
Zlasti goriška pokrajinska 
o d b o rn ica  M ara Č ern ič je 
vztrajala, da gre sp rem en iti 
tu d i deželn i zakon o lovu, 
zato da se vnesejo  m anj

b ilo  d ragoceno  p ris lu h n iti 
izkušn jam  in  d o b rim  
praksam , ki jih  je n a  tem  
po d ro čju  izoblikovala Lovska 
zveza Slovenije s sis tem om  
od ličn o  o rg an iz iran ih  
lovskih d ružin .

Prejeli smo

Odprto pismo SSG Trst

S  p o š t .  v o d s tv o  S lo v e n 
sk eg a  s ta ln e g a  g le d a 
lišča,

h v a le ž e n  se m  va m , da se m  
d o m o v  d o b i l  p r o g r a m  le 
to šn jeg a  a b o n m a ja , k i  je  za 
res p es ter , bogat, ra zn o lik  in  
p r iv la č e n . N e d v o m n o  je  b i
lo  za p r ip r a v o  le to šn je g a  re 
p er to a rja  p re c e j v e č  časa na  
ra zp o la g o  k o t  pa  za p r e te k lo  
se zo n o , k o  je  SSG  d o ž iv lja lo  
g lo b o k o  k r izo , saj je  b il p o d  
v p ra ša je m  c e lo  sa m  o b s to j  
g leda lišča .
O b v seh  teh  p re d p o s ta v k a h  
p a  m i  tu d i  le to s  p r i 
m a n jk u je  m a jh e n  de ta lj, in  
sicer  goriška  a b o n m a jsk a  se 
z o n a  (da n e  o m e n ja m  o d

n e k d a j  sp re g le d a n e  v id e m 
sk e  p o k r a j in e ! !!). Ž e  p r e d  
le to m  d n i so  n e k a te r i  p r a 
v i ln o  o p o z o r i l i ,  da b i b ilo  
z e lo  p r im e r n o  e n k ra t za  vse- 
le j p o ja s n i t i ,  a li n a j se  SSG  
p r e im e n u je  v  T ržaško  s ta ln o  
g le d a liš č e  in  n a j se  ta k o  
d o k o n č n o  p o ja s n i jo  vse  d o 
se d a n je  n e d o r e č e n o s ti  ali pa  
ž e li  b i t i  SSG  zares g le d a lišč e  
c e lo tn e  n a še  n a r o d n e  s k u 
p n o s t i  v  Ita liji z  v sem , ka r  to  
p o m e n i .
N e k a j p a  m o ra  b iti  že  ta k o j 
v s e m  ja sn o , in  sicer, da v  
G oric i, in  n e  s lu č a jn o  d o 
d a ja m  tu d i  v id e m s k o  p o k 
ra jin o , n e  ž e l im o  n o b e n e  
k u l tu r n e  m ilo š č in e  o z iro m a

Na dnu...

...PR0SIM0TE TUDI 
ZA VSE DRŽAVNIKE IN... 
ŠE POSEBNO ZA NAŠEGA 

PREDSEDNIKA VLADE...

...DA D l  CIM PREJ 
OPRAVIL SVOJE 

POSLANSTVO!

v lo g o  o d v e č n e g a  p r iv e s k a .  
Če p re d s ta v lja  g o riška  s e z o 
na p r ib l iž n i  s tr o še k  1 % le t 
n eg a  o b ra č u n a  SSG, je  
v e r je tn o  b o lje , da se n e  tra
tijo  p o  n e p o tr e b n e m  d ra g o 
cena  fin a n č n a  sred stva  in  da 
se p es tra , boga ta , ra zn o lik a  
in  p r iv la č n a  se zo n a  o sre d o 
to č i na  sa m  T rst in  d e ln o  na  
n je g o v o  p o d e ž e lje .. .
Za n a s G o riča n e  osta ja  s icer  
na ra zp o la g o  d o k a j z a n im i
va s e z o n a  n o v o g o r iš k e g a  
n a ro d n e g a  g le d a lišč a  ali pa  
v  a lte rn a tiv i o b ča sen  g le d a 
liš k i i z l e t  v  L ju b lja n o , k i  je  
p o  o d p r tju  a v to c e s tn e g a  o d 
seka  in  za rad i b o ljš ih  ve če r
n ih  p a r k ir n ih  z m o g l j iv o s t i  
sk o ra j na  is t i  č a s o v n i ra z 
d a lji k o t  Trst. (... šu šlja  se o 
p r e d lo g u , n a j b i v o z i l i  g o 
r iške  a b o n e n te  z  a v to b u s i  v  
T rst!?!)
S lo v e n c i  i z  v id e m s k e  p o k 
ra jin e  p a  n a j s i i ta k  p o m a 
gajo , k o t  z m o r e jo  in  zn a jo , 
sa j s ic e r  n is o  n ik o l i  im e l i  
m o ž n o s t i  g o s to v a t i  SSG-ja, 
k e r  so  ta k e  tu r n e je  p re d r a 
ge-
M im o  te h  d i le m  in  p o s le 
d ič n ih  o d lo č i te v  p a  o sta ja  
b is tv e n o  d e js tv o , in  s ic e r  
n a j se v  n o b e n e m  p r im e r u  
za d e ja v n o s t  T ržaškega s ta l
n eg a  g le d a lišč a  n e  o d v z e 
m a jo  v  času krče n ja  sre d s te v  
d ra g o c e n i f in a n č n i  re su rs i  
o s ta lim  d e ja v n o s tim  s lo v e n 
sk e  m a n jš in s k e  o rg a n iz ira 
n o s ti ,  k i  so  n a m e n je n e  S lo 
v e n c e m  o d  Trsta d o  Trbiža. 
Pa b r e z  za m e r e ;  c e lo v i to s t  
s lo v e n s k e  n a r o d n e  s k u p n o 
s ti osta ja  še v e d n o  resna  s t
var in  za to  se m o r a m o  z a v 
z e m a t i  n a  v se h  ra v n e h ,  
p r e d v s e m  na  n a jv iš jih !

Aleš Waltritsch, 
obiskovalec gledaliških 

predstav, Gorica

PA .  s

i o izgonu Finija, soustanovi
telja Ljudstva svobode, iz te 
stranke si je predsednik Ber

lusconi na vse načine prizadeval, 
da bi ga politično in moralno disk
reditiral, zlasti še z afero okoli pro
daje stanovanja v Montecarlu, ki 
ga je neka plemenitašinja pred le
ti v oporoki zapustila Nacionalne
m u zavezništvu. Ljudje iz vodstve
nih krogov Ljudstva svobode so se 
ga hoteli na tako poniževalen 
način iznebiti in  drugim stranki
nim  privržencem poka
zati, da je Berlusconi še 
vedno nesporen voditelj 
stranke in  njen glavni 
usmerjevalec, in  hkrati 
zapečatiti pravilo, da v 
Ljudstvu svobode ni pro
stora za javne oporeč- 
neže in  dem okratično 
notranjo dialektiko. Zara
di ukvarjanja s Finijem je 
vlada zanemarjala reše
vanje problem ov za 
izhod iz gospodarske kri
ze, ki prizadeva tako 
podjetnike kot socialno najbolj 
šibke sloje prebivalstva. Celo pred
sednica Zveze industrij cev Marce- 
gaglia je na nedavnem zasedanju 
združenja sredi minulega septem
bra skoro ultimativno pozvala vla
do, naj vendarle nekaj otipljivega 
naredi za zagon italijanskega 
proizvodnega sistema in  po
večanje kupne moči potrošnikov, 
ker da je potrpežljivost podjet
nikov in  drugih družbenih dejav
nikov pri kraju.
Kot smo v našem listu svoj čas že 
poročali, se predsednik poslanske 
zbornice Fini ni pustil ustrahovati 
in  m u je kljub vsem pritiskom 
uspelo povezati 34 poslancev in 
deset senatorjev v samostojno par
lamentarno skupino kot prvi ko
rak na poti osamosvojitve na poli- 
tično-strankarski ravni. To je spra
vilo Ljudstvo svobode v velike no
tranje težave, ki so nujno zahteva
le razčiščenje vprašanja, ali vlada 
še uživa zaupanje večine poslan
cev in  senatorjev. Računi so nam 
reč pokazali, da bi vlada v prime
ru glasovanja zaupnice ne imela 
več avtonom ne večine. Zato je 
Berlusconi vztrajno pozival po
slance iz vrst nevladnih strank, ki 
se ne strinjajo s politiko vodstev

njihovih strank, naj priskočijo vla
di na pomoč, ker v drugačnem pri
meru so nove volitve neizbežne. 
Nekaj posam eznih poslancev 
manjših političnih skupin je 
obljubilo podporo, vendar ne do
volj številno za oblikovanje zadost
ne večine v podporo vladi, da bi 
lahko računala na vsaj 316 poslan
skih glasov. Postalo je jasno, da 
brez podpore "Finijevih" poslan
cev ne bi prejela potrebne zaupni
ce za redno izvajanje zastavljenega
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programa.
V tem  položaju se je znašel pred
sednik vlade Berlusconi na sklica
nem  zasedanju poslanske zborni
ce minulega 29. septembra. Zave
dajoč se tega, je svoj nastopni go
vor naravnal s spravljivimi toni, 
kajti Finijevi privrženci so bili pri
pravljeni podpreti zaupnico vladi, 
če ta oblikuje programske točke sk
ladno tudi z njihovimi zahtevami, 
upoštevajoč, da njihova skupina 
formalno se ni še izločila iz Ljud
stva svobode in  se ne misli izneve
riti zaupanju volivcev za celotno 
obdobje mandata, ki se, kot zna
no, izteče leta 2013. Predsednik 
Berlusconi je v tem smislu zahte
val zaupnico za izvedbo na
slednjih programskih točk: federa
lizem, davčna reforma, pravo
sodje, varnost in  razvoj juga drža
ve. Ob tem seveda ni pozabil na
glasiti potrebo po uvedbi im uni
tete z ustavnim zakonom (ustavno 
sodišče je namreč pred meseci za
vrnilo navaden vladni dekret o 
tem vprašanju) predstavnikov naj
višjih državnih institucij. Ob kon
cu je pozval vse "zmerne in  libe
ralne" poslance, naj podprejo vla
do, in ob tem zanikal, da bi podku
poval kake poslance.

Povejmo na glas

V živahno razpravo so nato pose
gli predstavniki tako vladnih kot 
opozicijskih strank. Največje 
pričakovanje je vladalo za stališče 
Finijevih privržencev in  novona
stale skupine Gibanja za avtono
mije, ki jo sestavlja pet poslancev 
in  jo vodi predsednik nove sicilske 
deželne vlade Lombardo. Ta je 
namreč pred kratkim preosnoval 
deželni odbor, iz katerega so izpad
li predstavniki Ljudstva svobode, 
vanj pa vstopili predstavniki De

mokratske stranke. V ime
nu Finijevih privržencev je 
spregovoril poslanec Italo 
Bocchino, ki je na osnovi 
sklepa skupine Prihodnost 
in  svoboda, ki se bo preo
blikovala v stranko, najavil 
podporo vladni zaupnici za 
izvajanje predhodno dogo
vorjenega programa. 
Programske izjave Silvia 
Berlusconija so polemično 
kritizirali predstavniki opo
zicijskih strank: Bersani v 
im enu DS, Casini za UDC,

Antonio di Pietro za Italijo vred
not in  predstavniki še nekaterih 
drugih manjših političnih skupin. 
Predstavnik Južnotirolske ljudske 
stranke (SVP), poslanec Brugger, 
pa je dejal, da bo njegova stranka 
vladno presojala na osnovi dejanj, 
zato sta se njena dva poslanca vz
držala pri glasovanju o zaupnici 
vladi.
Naslednjega dne, 30. septembra, 
je tudi senat izglasoval zaupnico 
Berlusconijevi vladi. Tu niso bili 
odločilni glasovi pristašev pred
sednika poslanske zbornice Finija. 
Kot omenjeno, se bo sedaj začel 
formalni postopek za preobliko
vanje sedanje avtonom ne parla
m entarne skupine Finijevih pri
vržencev Prihodnost in svoboda v 
pravo novo stranko, ki bo vladne 
ukrepe po predhodnem  dogo
varjanju avtonom no ocenil, pre
den jih bo sprejel ali zavrnil. To je 
mogoče izvajati, ker vlada brez fi- 
nijencev nima večinske podpore v 
parlamentu.
V krogih predsednika Finija 
vsekakor menijo, da Berlusconi ne 
bo odnehal z nastopi proti njego
vemu gibanju Prihodnost in  svo
boda.

Alojz Tul

Neusmiljeno proti socialnim pridobitvam

C e nam  ne bi dala m isliti stavka v  Slove
niji in  m ožen  finančni zlom  na Irskem, 
nam  daje dovolj podatkov nedaven vsee

vropski sindikalni protest v  Bruslju, da se zave
m o  situacije, sredi katere se nahajamo. Ta goto
vo n i rožnata, ko t vsi vemo, vrh vsega so tokrat 
sindikati jasno povedali, kje sm o  vsi skupaj 
ogroženi. Kriza je tukaj in  bo še prihajala in  edi
na rezerva je  v  drugačni politiki razvitih držav. 
Vlade razvitih držav nam reč brezpogojno  re- 
držujejo bančni sistem, obenem  pa klestijo sred
stva, nam enjena socialnim pridobitvam. In so
cialne pridobitve so tiste, ki omogočajo razvoj 
človeško bistvenih sestavin življenja, pri čemer 
je težava v  tem, da te pridobitve ne prinašajo m a
terialnega dobička: šolstvo, zdravstvo, skrb za 
ostarele, prim eren pokojninski sistem in ne na
zadnje pogoji, k i zagotavljajo dostojno življenje, 
k o t sta stalno delo in  ustrezen dvig plač, če se 
splošne razmere slabšajo. Irska bo morala v  tem  
trenutku vložiti več ko t 30 milijard evrov v  sana
cijo dveh svojih bank, kar jo  bo potisnilo v  resne 
probleme, ob tem  pa za neposredne potrebe lju
di ne bo ostalo praktično nič. In podobno je v  
vsem razvitem svetu, ki vztraja pri sedanji proti
socialni politiki. Seveda stvari niso tako prepro
ste, k o t bi kdo mislil, čeprav sedanja naravnano
st v  n ičem er ne upošteva sicer opevanega pre
poznanja, "da človek ne živi samo od kruha", 
kar tudi pom eni, da ni koristno, če služim o ko
pičenju dobička in  ne podpiram o ljudi v  stiski.

Stvari niso preproste še zato, ker je bančništvo  
danes m otor razvoja in ko t takšno nepogrešljivo. 
Celoten napredek je utem eljen na velikih finan
cah, ki vse bolj ukazujejo celo najvišji politiki. In 
napredek je vezan na globalizacijo, k i vse skupaj 
še stopnjuje in  v  vse večji meri določa našo se
danjo in prihodnjo usodo, usodo vse več revnih  
in  brez dela, ki im ajo m alo m ožnosti za iz 
boljšanje svojega položaja. V tem  smislu je "nor
malno", da npr. v  Združenih državah Amerike 
več k o t 14 odsto tkov prebivalstva živi p o d  pra
gom  revščine in  dosti bolje n i n iti v  drugih raz
vitih državah. Velika večina pač živi dobro in  
večina odloča, bančni sistem je  še naprej vodil
na sila, globalizacija pa boj za kar največ svetov
nega trga. Tovrsten proces posledično povečuje  
razdaljo m ed  politiko  in  ljudmi, k i so vsak dan 
bolj odrezani od soodločanja in potisnjeni v  ne
prijetno  osam ljenost V takšnem  vzdušju n i 
pričakovati sprem em be visoke po litike  in  p o 
m oči najvišjih institucij in tako sm o spet pri so
lidarnosti, ki je za revne in  tiste, k i to še niso, 
edina rešitev. Solidarnost torej od zgoraj očitno  
ne bo prišla, solidarnost se bo vzpostavila od spo
daj, ali pa je ne bo. In solidarnost n i le edina, 
ampak daleč najboljša rešitev, saj je močnejša od  
marsikatere ali celo vsakršne stiske in tesnobe, 
ker zbližuje ljudi, po tem  ko  nas je zgolj m ate
rialni razvoj dodobra odtujil ter odtrgal od pre
potrebnega stika s sočlovekom.

Janez Povše
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POGOVOR Rudi Pavšič

Želja je, da ustvarimo naši skupnosti 
priložnost za rast in napredek!"

Predsednik Slovenske kul
tu rn o  gospodarske zveze, 
ene od dveh krovnih orga

nizacij Slovencev v Italiji, Rudi 
Pavšič, nam  je po objavi uvod
nika o letošnji Dragi v Novem 
glasu prijazno pisal, da se ne 
strinja z vsem, kar smo napisali, 
in  da bi rad razložil, kako sam vi
di stanje duha v naši narodni sku
pnosti v Italiji; zato smo ga pova
bili na pogovor.

Pa začnimo ravno pri našem  
uvodniku, v  katerem smo za
pisali, da je vidna odsotnost 
vrha SKGZ pokazala na dejan
sko stanje duha v  naši narodni 
skupnosti v  Italiji... 

O dgovornem u uredniku in  še 
prej prijatelju Juriju Paljku sem  
p o  elektronski pošti povedal, da 
im am  nekoliko  drugačno 
m nenje  o nekaterih njegovih za
pisanih mislih.
Mnenja sem, da Draga, ko t piše v  
uvodniku, ne predstavlja “še edi
n i forum, na katerem lahko odk
rito in  brez zadržkov spregovori
m o  o dilem ah posam eznika in  
družbe, predvsem o usodi sloven
skega naroda". Draga predstavlja 
odm evno priložnost za obravna
vanje zanim ivih in vseslovensko 
središčnih tem, n i pa edina, saj 
im am o v  našem prostoru še dru
ge pobude in priložnosti za takš
no  soočanje, kjer se lahko odkri
to pogovarjamo o temah, ki so vi
talnega pom ena za našo skupno
st. Osebno pri tej hvalevredni p o 
budi, k i uvaja sezono v  m anjšin
skem  prostoru, pogrešam  
nekoliko širše soočanje že v  izho
diščnih zasnovah in povabljenih  
govornikih. Vzemimo primer ok
rogle m ize ob avstrijskem plebi
scitu: lahko bi postala lepa prilož
nost za oceno stanja duha m ed  
Slovenci na Koroškem, ko  bi za 
m izo  bile prisotne različne duše 
m anjšinske stvarnosti z  druge 
strani Alp.
Da ne bo nesporazumov:priredi
telji izbirajo teme in predavatelje. 

Iskreno lahko tudi zapišemo, 
da smo vas pogrešali na Dragi, 
predvsem zato, ker ste vsako 
leto s svojim posegom oboga
tili njen začetek, saj ste v  
svojem posegu večkrat tudi iz
rekli kakšno idejo, predlog, o 
katerem se je kasneje razvila 
debata.

V času svojega predsedovanja  
sem bil prisoten na vseh izved
bah študijskih dnevov, izjem i sta 
letošnja in  lanska. Za lansko naj 
povem , da sem se v  tistem času 
ukvarjal z  nekoliko zapletenim i 
osebnim i zadevami in se je zato 
nisem  udeležil.

Razlogi za letošnjo odsotnost pa 
so druge narave. Vaš tednik je v  
petih  ali šestih številkah intervju- 
val p om em bne osebnosti iz vrst 
stranke Slovenske skupnosti in  
Sveta slovenskih organizacij, ki 
so se p o  dolgem in p o  čez lotili 
naše organizacije, in to ne ravno 
zlaskavami ocenami. Tudi vodil
n i m ožje Drage so bili m ed  vaši
m i intervjuvanci. To sem napisal 
prijatelju Paljku in m u  povedal, 
da je s tem i intervjuji tudi Novi 
glas "prispeval" k  stanju duha, o 
katerem se sprašuje v  uvodniku. 
Ker se trudim, da ne bi deloval 
pretirano naivno, sem dobro ra
zum el smisel teh intervjujev. Si
cer takšnega koncentričnega na
pada na našo organizacijo že več 
časa n isem  zasledil. Kar m e  je 
osebno prizadelo, je  dejstvo, da 
je "v tem zboru zapel tudi" Sergij 
Pahor, pred leti predsednik krov
ne organizacije in danes osrednji 
organiza tor Drage. Sergija preveč 
spoštujem, da bi se z  njim  spuščal 
v  javno po lem iko  in  m u  odgo
varjal na izrečene misli. Zaradi te
ga se m i je zdelo primerneje, da 
se tokratne Drage n e  udeležim.

V uvodniku smo tudi napisali, 
da je v  vseslovenskem merilu 
danes odpovedala civilna 
družba, mislili smo najprej na 
osrednjo Slovenijo, a tudi na 
stanje v naši skupnosti v  Italiji. 
Vaš komentar na to.

Mislim, da so v  zamejstvu (in ne  
samo v  njem ) odpovedali števil
n i subjekti naše družbe. M ed na
m i vlada velika zmeda in  nism o  
sposobni resne analize položaja, 
da bi poiskali prim erne poti. Ne 
vem, ali se zavedamo, da živim o  
v  času, v  katerem so dinam ike  
prejšnjega stoletja drugačne in  
od nas vseh zahtevajo pristope, 
ki so bolj sodobni in primernejši 
zahtevam  časa in  prostora. Še 
vedno se naslanjamo na modele, 
k i so bili izoblikovani v  povo j
nem  času in do padca berlinskih 
in drugih zidov. V tem času pa se 
je svet bistveno zavrtel, m i -  tak 
je m o j občutek -  pa zaostajamo. 
Kar zadeva Slovenijo, civilna 
družba ni še prevzela tiste vloge, 
ki je  značilna za sodoben in raz
vit svet. Izjema je  katoliška 
Cerkev. V dobrem in slabem. 

Zakaj je po vaše stanje pri nas 
tako, kot je?

Ker m anjšini primanjkujeta pri
merna strategija in  načrt za ju 
trišnji dan. Pri SKGZ-eju na to že 
nekaj časa opozarjamo in p o 
nujam o določene rešitve. Vsakič 
naletim o na del manjšine, ki na
sprotuje našim predlogom, alter
nativnih ponudb  pa tudi n i ve
liko. N ismo tako ošabni, da misli

m o, da so naši predlogi edini in 
najboljši. Po drugi strani pa se ne  
m orem o strinjati s sedanjim  
stanjem  in  ga določiti za na
slednjih dvajset-trideset let. Sta
tičnost, tudi za našo m anjšino, 
ne vodi nikamor. Povozila nas 
bo.

Kje vidite največja razhajanja
in kje najbolj vidne skupne

točke v  odnosu med SKGZ in 
SSO?

Najprej bom  povedal, da ne  
sprejemam teze, da sta za vse, kar 
n i dobro v  manjšini, krivi krovni 
organizaciji. Za marsikoga p o 
staja to udoben izgovor za njego
ve šibkosti in neaktivnosti.
SKGZ in SSO imata različno zgo
dovino, nazorske poglede in  sta 
izraz dveh tradicionalnih 
“m anjšinskih duš". To dobro ra
zum em  in vem, da je združitev v  
eno samo organizacijo (mi sm o  
predlagali Zvezo Slovencev) dol
goročni proces. Začeti ga je treba 
tam, kjer so razlike manjše in kjer 
n i razlogov, da obstajata dva, ko  
bi eden bil boljši in učinkovitejši. 
Mnenja sem, da sklepi Program
ske konference, ki sta jo  organizi
rali SSO in SKGZ in zanjo poželi 
veliko odobravanje v  širši javno
sti, predstavljajo dobro štartno  
točko tega procesa. Mi sm o verje
li, da je  to tako, in  sm o se zato 
začeli premikati v  to smer. Spoz
nali pa smo, da m ed  krovnima ni 
enake zavzetosti in  volje do ure
sničitve skupne programske kon
ference. Povedali so nam, da časi

niso zreli in da je združevanje tre
ba začeti pri strankarski družbi, s 
čimer se v  osnovi ne strinjam. 
M nenja sem, da krovni organiza
ciji in  z  njim a povezanih  300  
ustanov, organizacij in  društev  
imata veliko skupnih točk in da 
n i bistvenih razlogov, da n e  bi 
začeli sodelovati in se združevati. 
Rezultat takšnega procesa bi bila

višja kakovost ponudbe  in trd
nejše m edsebojno (tudi na oseb
n i ravni) sodelovanje, kar bi s ča
som  odpravilo tiste zgodovinske 
napetosti, včasih celo sovražno
sti (vaši- naši), ki še obstajajo. 
Naše nazorske in  druge razlike pa 
bi udejanjali v  pluralnem  
strankarskem sistemu, ko t se do
gaja povsod v  razvitem svetu. 
Proces, o katerem  govorim , bi 
k o t dober rezultat prinesel tudi 
potrebno finančno racionaliza
cijo. In v  teh časih, verjemite, tu
di tega problem a n e  gre zane
marjati. Ko bi stopili na p o t sode
lovanja in  združevanja, bi že 
takoj prihranili kar nekaj sred
stev, k i jih povsod primanjkuje. 
Pri naši zvezi sm o izdelali simula
cijo, k i je pokazala, da bi 
"manjšinski stroškovnik"  
zm anjšali za kakih 15-20%. Se 
vam zdi ta podatek zanemarljiv? 

Čeprav ugotavljamo, da se je 
danes stanje med krovnima 
ohladilo, vidimo, da SKGZ še 
vedno predlaga odpravo t. i. 
dvojnikov, pri SSO pa o tem  
nočejo razpravljati. Kot opazo
valci lahko zapišemo, da se

nekateri bojijo, da bi pri 
združevanju šlo dejansko za 
prevzeme in ne resnična 
združevanja.

Za božjo voljo! Ali se vam zdi, da 
naša organizacija res daje tak 
občutek? To je bila tudi srž in 
tervjujev, o katerih sva spregovo
rila v  začetku. Če bi res obstajala 
ta strategija pri SKGZ, po tem  bi 
ravnali povsem  drugače.
Včasih se takšne teze uporabljajo, 
ko  zmanjkajo vsebine, ko se želi 
ohraniti status quo in utrditi do
ločeno ravnotežje (prostaško m u  
pravimo pol-pol). SKGZ v  svojem  
programskem dokum entu  zago
varja tezo o drugačnem, bolj 
učinkovitem  finančno-vsebin- 
skem  načrtu, o prioritetah, o vi
ziji za jutrišnji čas. Govorimo o 
spoštovanju in enakem dostojan
stvu vseh subjektov, o razum e
vanju drugega in iskanju dogo
vorjenih izbir. Vsekakor n e  o 
prevzemih.

SLOMAK, kaj je z njim? 
Nekoliko prehlajen, upam, da se 
ga n i že lotila pljučnica. Šalo 
stran. Trudimo se, da bo koordi
nacija ponovno zaživela in da bo
m o  vsi spoznali, da so pri SLO- 
MAK-u bolj p om em bne vsebine 
in pobude ko t pa vejice v  pravil
niku.

Kako je z evropskim projek
tom  Jezik, pri katerem sode
lujeta obe krovni?

Z njim  sm o še bolj utrdili sodelo
vanje z  italijansko m anjšino v  
Sloveniji ter ponudili zanim ivo  
kulturno in  jezikovno perspekti
vo Benečiji. Sicer ima projekt še 
vrsto drugih pozitivnih lastnosti. 

Slovensko kulturno gospodar
ska zveza je v  zadnjem času 
predlagala vrsto ambicioznih 
načrtov -  m islim  namreč na 
obnovo poslopja v  ul. Sv. 
Frančiška, ki naj bi po zgledu 
KBcentra v  Gorici ponudil 
tržaškim Slovencem stično 
točko v  mestu, ter na 'prev
zem' stavbe na trgu Oberdan, 
ki je bila svojčas namenjena 
Tržaški kreditni banki, po 
krahu le-te pa sameva zapušče
na. Te zamisli sodijo v  razvoj
no vizijo, ki naj bi jo po  
mnenju krovne organizacije, 
kateri predsedujete, bila delež
na naša manjšina. Ali se vam  
omenjeni načrti spričo vedno 
bolj neugodnih finančnih  
okoliščin, v  katerih je naša na
rodna skupnost, ne zdijo pre
več širokopotezni -  zlasti načrt 
poslopja na trgu Oberdan? 

Uvodnik v  vašem tedniku je go
voril o katedrali v  puščavi, ko  
sm o javnosti predstavili preure
d itev prostorov v  ul. Sv. 
Frančiška. Vse razen tega. Vzemi
m o  na prim er goriški KBcenter. 
V začetku je bilo okoli njega pre
cej skepse. Danes lahko zatrdi
m o, da je postal osrednja točka 
naše skupnosti v  strogem m est
nem  središču. V njem  domujejo  
številne organizacije in  banka. 
Postal je zbirna točka številnih  
Slovencev in  Italijanov. Ima

značilnosti sodobnega Trgovske
ga doma; tudi fizično sta si zelo  
blizu. V njem  je nastal izobraže
valni konzorcij Slovik, k i pred
stavlja eno najzanimivejših n o 
vosti v  naši skupnosti. KBcenter 
predstavlja prim er dobre prakse, 
o kateri govorim o v  našem pro
gramskem dokum entu.
V Trstu je takšen center še bolj 
potreben. Preden sm o te predlo
ge izrekli javno, sm o jih resno 
analizirali in  zanje poiskali pri
m erne finančne in  druge rešitve. 
Včasih im am  občutek, da seje tu
di naše skupnosti lotil sindrom  
“non se pol". Ko bi naši predniki 
mislili tako, bi ne nastala Narod
ni dom  v  Trstu in  Trgovski dom  
v  Gorici in še marsikaj drugega. 

Da bi se vsaj del om enjenih  
načrtov lahko udejanjil, bi 
manjšina ne potrebovala sa
m o ustrezne finančne podla
ge, ampak tudi temeljite preo- 
snove lastnega ustroja, ki bi jo 
lahko na grobo označili za 
zbližanje različnih nazorskih 
prepričanj: na tej razliki pa da
nes temelji naša narodna sku
pnost, kar bi se po mnenju 
SSO moralo nadaljevati tudi v  
prihodnje. Do kod lahko torej 
SKGZ sama izpelje svoje in po
sledično manjšinske strateške 
smernice, ne da bi se pri tem  
nanašala na mnenje sorodne 
krovne organizacije? 

Zanim ivo vprašanje, ki si ga v  
vodstvu SKGZ resno postavlja
mo. Delno bom o naše reformne 
poglede udejanjili v  nekaterih  
segm entih  naše organizirane 
družbe. Na vseh področjih, brez 
skupne privolitve, ne bo šlo. Sicer 
sem prepričan, da bodo ljudje v  
naših organizacijah spoznali 
nujo  takšnih izbir. Čas bo poka
zal, ali je bil naš predlog za 
reform no strategijo pravilen. 
Upam le, d a n e  bom o na p o t sto
pili, ko  bo prepozno.

Ob koncu še vprašanje o sku
pnem  zastopništvu, ki bi ga 
naša narodna skupnost v  Ita
liji nujno potrebovala, a ga 
nekako ni in ni. Zakaj?

To je naša šibkost. SKGZ predlaga 
dosedanje Skupno  zastopstvo  
(krovni plus predstavniki strank, 
za katere se večinsko opre
deljujejo Slovenci) ko t najboljšo 
m ožno  varianto. Problem pa je 
nekje drugje. Težava n i spraviti 
za isto m izo  različne subjekte, 
bolj zahtevno je, da bi bili spo
sobni določene sinteze (po
m em bnejših  m anjšinskih  pro 
blematik) in  da bi jo  tudi skupaj 
zagovarjali ter udejanjili. Še ved
no je  vrtičkarstvo manjšinski na
cionalni šport.

Pogled in želja za prihodno
st....

Izposodil si bom misel Borisa Ko
bala, ki sem jo bral v  teh dneh: 
"Nič se n ikam or ne premika, ko t 
da ta prostor n im a vetra v  ja
drih". Želja je, da ustvarimo naši 
skupnosti priložnost za rast in na
predek.

Jurij Paljk

Sobota, 16. oktobra /  Poti spomina in sprave

jConcordia et Pax v 
Sturjah in Sredipolju

Prejeli smo

Odmev na zapis Livia 
Semoliča

Letno slavje združenja Con- 
cordia et Pax "Poti spomina 
in sprave" je predvideno za 
16. oktober. Na sporedu je obisk 

dveh krajev, ki ju na neki način 
povezuje dramatična zgodovinska 
nit.
V Šturjah (Ajdovščina) se bodo ob
14.30 spomnili Filipa Terčelja 
(1892-1946), duhovnika, vzgoji
telja, književnika in  narodnega 
buditelja, ki je po študiju v Ljublja
ni in Kolnu od leta 1922 dalje ve
liko naredil, da bi se med Sloven
ci na Goriškem ohranjali sloven
ska beseda in vera. Za sabo je pu
stil pom em bno sled. Zasledovali 
in preganjali so ga fašisti in komu

nisti, ki so ga naposled usmrtili 
skupno s sobratom Francem Kraš- 
no v Davči januarja 1946.
Druga postojanka srečanja bo ob
16.30 v gornji kapeli kostnice v 
Sredipolju. Ob obletnici ze
dinjenja Italije se želijo spomniti 
na sto tisoče mladih, ki so padli na 
evropskih bojiščih v prvi svetovni 
vojni. Z molitvijo in cvetjem bodo 
počastili njihovo žrtev. Poslušali 
bodo njihov klic po pravičnosti in 
m iru ter skušali odgovoriti na 
vprašanje, kaj smo doslej storili v 
iskanju sožitja in miru. Ob pred
stavnikih oblasti bosta prisotna 
goriški nadškof in  koprski škof. 
Toplo vabljeni!

poštovano  uredništvo N o 
vega glasa!
Sicer obžalujem  dejstvo, 

da se pokra jinsk i p redsedn ik  
SKGZ Livio Sem olič n e  strinja z  
m ano, čeprav je  to naravna p o 
sledica tega, da spadava v dva 
konteksta, k i imata tradicional
n o  nasprotujoče pris tope pri 
obravnavanju raznih problem a
tik naše slovenske narodne sku
pnosti. Še bolj m i je  žal, da pri 
svojem  izvajanju cilja na om a
lovaževanje dela, k i ga je  naša 
stran - stranka SSk - opravila pri 
nuden ju  p o m o či slovenski šoli 
na Tržaškem in Goriškem. 
Dejstvo, da so do ločen i javn i

posegi dosegli r im ske m in is tr
ske urade, je prav go tovo  p o ziti
ven učinek, k i je  sicer kakšnega  
uradnika vznejevoljil, a ga je tu
di priklical k  odgovornosti, da s 
slovensko šolo ravna tako, k o t  
pritiče p rim arn i ustanovi slo
venske narodne skupnosti. Pri 
tem  si predstavljam, da g. Sem o
liču n i b ilo  p rije tno  poslušati 
očitke, a vsega tega n e  bi bilo, 
če bi bil pristop do slovenske šo
le od začetka drugačen.
Glede srečanja s pokra jinskim  
od b o rn iko m  Salom onijem , ki 
sva se ga udeležila podp isan i in  
odbornica Mara Cernic, naj g. 
Sem oliču sporočim, da je  bil p o 

govor inform ativen, saj je bilo  
dan za tem  na pokrajini predvi
deno  srečanje s pokra jinsk im  
šo lskim  skrbn ikom . Na tak 
način sm o dosegli, da so na to 
srečanje povabili tudi odborni
co Černičevo, k i bi posegla  v 
prid  doberdobski šoli. Hvala Bo
gu se je  stvar naslednji dan p o 
z itivn o  razpletla še pred  
om en jen im  srečanjem. Pri tem  
izkoristim  priložnost, da se zah
valim  staršem, katerih nastop  
na sedežu deželnega šolskega 
skrbništva je  b istveno pripom o
gel k  pozitivnem u razpletu. Prav 
gotovo  so oni naredili to, kar je  
delo po litike  in  civilne družbe, 
ki morata braniti koristi sloven
ske šole in  n e  skrbeti za um irje
n o st državnih uradnikov.
Glede m onopola  pri parlam en
tarnem predstavništvu pa n i tre
ba obnavljati zgodovine. Dobro 
vem o, da je  bila "izbira tvorne
ga vključevanja v  italijanske le

ve stranke" podrejanje ukazom  
takratnih oblasti nekdanje Jugo
slavije. Do tistega trenutka  so  
m e d  S lovenci obstajale sam o
stojne stranke tudi m ed  levim i 
kom ponentam i.
Spet dm g o  vprašanje pa je, ali 
so bile leve vsedržavne stranke 
zares prijazne do Slovencev. To
da n im a smisla sedaj pogrevati 
vedno ene in  iste skisane juhe. 
Toliko jam ram o nad  našo n e u 
sklajenostjo in  toliko je  govora 
o združevanju in  sodelovanju, 
zato je  boljše, da si še naprej pri
zadevam o za dobrobit naše na
rodne skupnosti. Prepričan 
sem, da nas bo vztrajno in  p o š
teno delo go tovo  pripeljalo do  
boljšega in  enotnega n asto 
panja, kar je  velika želja vseh, še 
posebno  naših ljudi in  n jihov ih  
družin.

Julijan Čavdek 
Pokrajinski tajnik SSk 

za Goriško
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Razmišljanje

Naš odnos do 
iger na srečo

nic že dovolj, zakaj govorimo o na
daljnjem širjenju igralništva, ne pa 
o investicijah v turizem? 
Igralništvo ni le ekonomsko, poli
tično in moralno vprašanje. Je Ui
di ideološko vprašanje. Kako je 
mogoče, da se predsednik vlade, 
ki je nekoč pripadal marksizmu in 
znanstvenemu materializmu, zav
zema za igre na srečo, in s tem pro
movira slepo vero v boginjo sreče 
- religijo, ki je opij za ljudstvo? 
Predsednik vlade bi m oral ljudi 
spodbujati k zdravi pameti in  kri
tičnosti. Če tega ne razume, naj se 
posvetuje s strokovnjaki: vsak pro
fesor statistike m u bo znal pove
dati, da je vera v zadetek v igralni
ci velika norost.
Na igralništvo lahko gledamo kot 
na del potrošniške družbe, ki se 
asimilira v naše vsakdanje 
življenje. Le ta dela propagando 
celo v času krize z utemeljitvijo: 
kriza je nastala, ker se premalo 
troši. Torej tisti, ki iz različnih vz
rokov ne trošimo, delamo "smrtni 
greh" in smo krivi! V resnici pa 
nas je tak način razmišljanja pri
peljal v svetovno ekonomsko, go
spodarsko in moralno krizo. Škan
dal je, da v EU 17% (85 milijonov) 
ljudi živi v revščini. V revščini živi 
vsak peti otrok EU. Vsak sedmi 
mladostnik zaradi revščine opusti 
šolanje, 10% ljudi živi v gospodinj
stvu, v katerem ni nihče zaposlen, 
7,2 milijona Evropejcev je nepi

smenih. Evropski parlament, 
evropska komisija in  druge 
institucije EU letos tem u 
vprašanju namenjajo še po
sebno pozornost. Kako se 
lahko EU sploh tako imenuje, 
če je v tej "skupnosti" tako ve
liko število revežev, ki živijo 
na obrobju družbe? V revšči
no pa so padli tudi zato, ker 
jih je preslepila potrošniška 
družba, ker niso znali ravnati 
z denarjem, ker so z lahkoto 
odpirali kredite, ki jih sedaj 
ne morejo vrniti, ker so svoj 
denar zaigrali v igrah na 
srečo...

Rešitev revščine ni predvsem in le 
v tem, da bodo dobrodelne usta
nove, kot so Karitas, Rdeči križ in 
Rdeča žoga, delile še več pomoči, 
odpirale še več zavetišč za brez
domce. Predvsem je potrebno 
spremeniti našo miselnost in kul
turo, stil življenja, ugotoviti je po
trebno "napake" naše družbe in 
spremeniti politiko. To, da danes 
zmagujejo tisti politiki, ki se n i
majo časa srečati z reveži, je poraz 
te politike.
Filozof Levinas pravi: "Obraz re
vežev je avtoriteta"! Država mora 
skrbeti za vse sloje ljudi, predvsem 
pa mora biti pozorna na reveže. 
Oblast se tudi ne bi smela "zmr
dovati" nad civilno družbo in o za
devah, kot je igralništvo, odločati 
sama ali celo v nasprotju s civilno 
družbo.

Bogdan Vidmar

Ob sprejemanju novega 
zakona o igrah na srečo 
se mi postavljajo mnoga 
vprašanja. Bo nova igralniška 

zakonodaja zmanjšala število kon
cesij za igralnice in igralne salone? 
Bo res uzakonila odgovorno igral
ništvo, in to ne le za igralce, ampak 
predvsem za igralnice? Mar priti
ski igralniške industrije, da se igral
nicam zmanjšajo davki in imajo 
privatniki v igralnici lahko več kot 
polovico lastništva, ne pom eni 
vračanja v čas izpred štirih let, ko 
je bilo v ozadju ameriško podjetje 
Harrah's, ki je bilo pripravljeno

proti širjenju igralništva v Slove
niji zbrala 24.000 podpisov?
Zdi se, da so igre na srečo postale 
bog, saj so prisotne na vsakem ko
raku (TV, internet, konjske stave, 
igralnice...), opevane od desnih in 
levih vlad, zaželene. Z bibličnimi 
besedami bi to lahko imenovali 
"zlato tele", po primorsko pa "zla
ta kura, ki nese zlata jajca" (kritič
na razmišljanja Dragice Čuk No
vak). Kljub temu da je kura zlata in 
nese zlate cekine, pa v kokošnjaku 
vseeno smrdi. Po mojem pre
pričanju si moramo postaviti na
slednje vprašanje: ali je igralništvo

legalno dejavnost uravnava ter po
skrbi za to, da so pobrani davki do
volj visoki, da krijejo neposredne 
in  posredne stroške, ki jih igral
ništvo povzroča. V nekaterih drža
vah so ugotovili, da je igralništvo 
dejavnost, ki prinaša izgubo: 1:1,9 
ali celo 1:3 in zato igralništvo 
omejujejo. Pri tem pa ne bi smeli 
pozabiti, da družbeni stroški igral
ništva (socialne podpore, 
zdravljenje odvisnikov, pre
ganjanje kriminala...) niso edine 
negativne posledice igralništva, 
ampak so le majhen del negativ
nih  posledic, ki zaobjemajo tudi 
razpad družin, nesposobnost za
svojenih igralcev za učinkovito 
opravljanje svojega poklica, neza
dovoljstvo, slabšanje m edčlo
veških odnosov... Naloga vlade je, 
da skrbi za skupno dobro in ne le 
za profit igralniške industrije, ki je 
taka, kot je, nam enjena ropanju 
revežev na račun bogatih. Igral
niška propaganda spodbuja po
trošnike, da vstopijo v igralnico, 
kot vstopajo v market, k frizerju, 
na kosilo v kmečki turizem ali na 
koncert. Kako je možno izvajati 
tak marketing, če je igralništvo 
moralno sporna dejavnost? Dejst
vo, da igralci ob vstopu v igralnico 
dobijo "podobice", na katerih z 
majhnimi črkami piše, da je igral
ništvo lahko tudi nevarno, vlade 
ne odvezuje od tega, da za veliko 
večje črke opozarjanja na negativ-

dejavnost, ki jo bo
mo še naprej opeva
li, oboževali in 
spodbujali, ali pa je 
to moralno sporna 
dejavnost, podob
no, kot je moralno 
sporna tobačna in 
dustrija? Čeprav je 
prodaja tobaka le
galna dejavnost, 
država od te dejav
nosti pobira davke, končno mora 
v državno blagajno od nekod pri
ti denar za zdravljenje raka na 
pljučih in za druge bolezni, ki jih 
tobak povzroča. Na škatlicah za ci
garete pa piše, da tobak škoduje 
zdravju. Čeprav bodo kadilci rekli, 
da kajenje pomirja in je užitek, pa 
nihče kajenja, prav tako ne 
alkoholizma, ne poveličuje. Vsi 
smo prepričani, da gre za nezdra
vo razvado in zasvojenost. Zakaj v 
primeru igralništva ravnamo dru
gače? Tudi igralništvo je, čeprav je 
legalna, moralno sporna dejavno
st. Zakaj na jumbo plakatih in ve
likih reklamah, ki vabijo v igralni
ce, pri reklamah igralnic na lokal
nih TV, na oddajah o celi vrsti iger 
na srečo na nacionalni TV ni napi
sa: "Igralništvo lahko vodi v za
svojenost, bankrot in samomor"? 
Naloga vlade je, da igralništvo kot

ne posledice igralništva poskrbi 
tudi na TV oddajah in velikih rek
lamah.
V zvezi s tem se postavlja tudi 
vprašanje ponavljajočih se pridig, 
da igralništvo pozitivno vpliva na 
turizem in druge dejavnosti. Ali za 
to trditev obstajajo dokazi? Kaj pa, 
če igralništvo s svojimi dampinški- 
mi cenami in  kanibalistično na
ravnanostjo uničuje klasični turi
zem, malo podjetništvo in družin
sko podjetništvo, uvaja m onokul
turo in s tem v odvisnost spravlja 
celotne regije? Koordinacija za 
omejevanje igralništva je dala 
predlog, da vlada Uradu za varstvo 
konkurence pošlje pobudo za pre
sojo skladnosti igralniške indu
strije z Zakonom o varstvu konku
rence. Je vlada ta korak naredila in 
široko javnost seznanila z ugoto
vitvami? Končno, če imamo igral

pod pogojem, da se spremeni 
zakonodaja (znižanje davkov za 
igralnice, lastništvo), v izgradnjo 
megaigralnice na Goriškem vloži
ti milijardo evrov? Se bo sedaj to 
uresničilo na drugačen način?
Na javni razpravi o strategiji raz
voja igralništva 6.9.2010, ki jo je 
organiziralo Ministrstvo za finan
ce in je potekala ob prisotnosti 
predsednika vlade, so se mi zdele 
zanimive ocene g. Maksa Taj
nikarja, ki je govoril o zasičenosti 
trga z igrami na srečo ter o dejstvu, 
da veliko število igralnic, se pravi 
konkurenca, na kakovost pri
rejanja iger na srečo ni vplivala po
zitivno. Problematična na javni 
razpravi so se mi zdela stališča 
predsednika vlade, dr. Boruta 
Pahorja. V zvezi z njegovimi sta
lišči se po moje postavlja temeljno 
vprašanje, ne le njegovega, ampak 
našega odnosa do iger na srečo. 
Zanimivo je, da g. Pahor vedno 
znova ponižno ponavlja, da ni 
strokovnjak na področju igralništ
va, istočasno pa je njegovo stališče 
jasno: zavzema se za nadaljnji raz
voj igralništva v Sloveniji in trdi, 
da je v zvezi s tem v Sloveniji pre
več dvomov in "zmrdovanja". 
Kako je njegovo zavzemanje lahko 
tako evforično in tako ponižujoče 
do civilne družbe, ki je končno

Papežev poziv prebivalcem Sicilije

"Ne vdajte se mafiji!"

Papež B enedik t XVI. je v 
nede ljo , 3. ok to b ra , p r 
vič ob iskal Sicilijo. M ed 

slovesno  m ašo  se je sp o m n il 
d u h o v n ik a , ki ga je u b ila  m a 
fija, in  pozval ljudi, naj se ne 
v d ajo  zlu , ki ga n a  o to k u  že 
sto le tja  širi o rg a n iz ira n i k r i
m ina l.
Papež je povedal, da se m orajo  
"h u d o d e lc i s ram o v a ti svojih  
dejanj, saj z n jim i žalijo tako 
Boga kot d ru žb o ". Prebivalce 
Sicilije p a  je pozval, naj se ne 
pustijo  u strahovati o rga
n iz iran em u  k rim in a lu . 
"Skušnjava, da b i se p re 
dali rav n o d u šju  in  vdali 
v u sodo , je zn a č iln a  za 
tiste, ki im ajo  šibko ve
ro, ki ne ločijo  dobrega 
od  slabega in  ki m islijo, 
da se p ro ti  z lu  n i m o 
goče b o jev a ti”, je papež 
p o v ed a l več d ese ttiso č  
o b isk o v a lcem  m aše, ki 
jo je daroval v Palerm u. 
P reb ivalc i Sicilije so 
upali, da bo  papež  svoj 
ob isk  izkoristil za o k re
p itev  poskusov  za izko
re n in je n je  z lo g lasn e  
m afijske zd ru ž b e  Cosa 
N ostra. V endar pa B ene

d ik t XVI. v svoji p rid ig i n i n e 
p o sred n o  nagovoril m afijcev, 
ko t je to  s to ril n jegov  
p red h o d n ik  papež Janez  Pavel 
II. Ta je le ta  1993 m ed  prid igo  
v b liž in i m esta  A grigen to  od  
m afijcev  zah tev a l, naj se 
"sp reob rne jo  ali p a  b o d o  trp e 
li božji srd".
B en ed ik t XVI. je m e d  m ašo  
o m e n il tu d i d u h o v n ik a  P ina 
Puglisija, ki je b il u stre ljen  le
ta  1993, v svojih  p rid ig ah  pa 
je pogosto  govoril p ro ti mafiji.

Kratko razmišljanje

Med prejeto in 
posredovano vero

Ko kdo izrazi svojo vero, ne 
pomeni, da na ulici trobi, 
da je veren, ampak, da po 

veri živi tam, kjer je. Ob tem  pa bi 
rad opozoril na trenutek, ko se 
srečamo z nekom , ki ni pri
pravljen sprejeti tega dela našega 
življenja ali spoznanja, da sem ve
ren, on  pa ni.
Še vedno obstaja strah, da bi ve
ren človek skušal spreobrniti ne
vernika. To ne bi smel biti naš na
m en, ker bi s tem  tistega, ki se 
nam  je približal, oddaljili od nas. 
Ko pa nekdo najprej spozna, kdo 
sem in da nim am  tega namena, 
potem  postane takšen človek pri
pravljen tudi na verski pogovor. 
Na kakšen način naj bi izražali 
svojo vero? Najlažje je, če nas nek
do začne spraševati. Od kod ima
te to energijo? Kje dobite moč za 
to in  to? "Če Bog obstaja, zakaj je 
dopustil to in  to"? Odgovor je 
lahko ta: "Če Bog obstaja, je 
zmožen vsega, drugače ne bi bil 
Bog. Jaz verujem, da je. Ni se vam 
treba strinjati z mano"! Pogovor 
lahko zasukamo v tisti del, ko

odkrivamo srečne trenutke, ki jih 
doživljamo v vsakdanjiku. Vsem, 
ki so do vere skeptični, lahko v 
pogovoru mimogrede pripom ni
mo: "Veste, tudi če Boga ni, bi mi 
ne prinašal to, kar čutim, da je"! 
Skoraj pri vsakem človeku so tre
nutki, ko se v njem sproži trenu
tek osebne radovednosti in zapa
zi vrzel med vednostjo in  verskim 
področjem. Pri tistih, ki jim je ve
ra ostala na ravni otroštva, se bo
do le s težavo znašli z vprašanji 
odraslosti. Po drugi strani pa ve
mo, da številni otroci zrastejo, ne 
da bi jim kdo kdaj povedal, da jih 
Bog ima rad!
Ko se kdo v življenju uveljavi, 
običajno pove, kdo je, kaj dela, ne 
zahteva pa od sogovorca, da bi bil 
tudi on  tak. Ko nekom u povemo, 
da verujemo v Boga, ne naredimo 
tega zato, da bi tudi on veroval v 
to, kar mi, pač pa, da bi spoznal 
mojo vero. Ob tem  se počuti svo
boden in  le tako mi lahko pri
sluhne. Vse to pa zahteva od nas 
veliko potrpežljivosti.

AmbrožKodelja

Poslanica papeža Benedikta XVI. za 26. svetovni dan mladih (1)

"Ukoreninjeni in sezidani v 
Kristusu ter utrjeni v veri" (Kol 2,7)

ragi prijatelji, 
pogosto m islim  na sve
tovni dan m ladih v  Syd- 

neyju leta 2008. Tam sm o doži
veli velik praznik vere, m ed  kate
rim  je Sveti Duh obilno deloval 
in ustvaril globoko sožitje m ed  
udeleženci, ki so prišli z  vseh 
koncev sveta. To srečanje, ko t tu
di vsa ostala srečanja do tedaj, so 
obrodila obilne sadove v  
življenju m nogih  m ladih in  vse 
Cerkve. Sedaj pa se oziramo že v  
naslednji svetovni dan mladih, 
ki bo avgusta 2011 v  Madridu. Že 
leta 1989, nekaj m esecev pred  
zgodovinskim  padcem berlinske
ga zidu, se je  rom anje m ladih  
ustavilo v  Španiji, vSantiagu de 
Compostela. Sedaj sm o se v  tre
nu tku , ko  mora Evropa znova  
najti svoje krščanske korenine,

dogovorili za srečanje v  Madridu 
na temo: “Ukoreninjeni in  sezi
dani v  Kristusu ter utrjeni v  veri" 
(Kol 2,7). Zato vas vabim na to 
tako p o m em b n o  srečanje za 
Cerkve v  Evropi in vesoljno Cerk
ve. Želim, da bi vsi mladi, bodisi 
tisti, k i verujejo vJezusa Kristusa, 
k o t tudi tisti, k i oklevajo, dvo
m ijo ali ne verujejo Vanj, lahko  
doživeli to izkustvo, ki je lahko  
odločilno za n jihovo  življenje: 
izkustvo  Gospoda Jezusa, k i je 
vstal in  živi, ter njegove ljubezni 
do vsakega izm ed  nas.
1. K virom vaših najglobljih hre
penenj
V vsakem času, tudi v  naših  
dneh, številni m ladi čutijo glo
boko željo, da bi m edosebne od
nose živeli v  resnici in solidarno
sti. M nogi kažejo željo po  gradnji

pristn ih  prijateljskih odnosov, 
p o  spoznavanju prave ljubezni, 
p o  ustanovitvi 
enotne družine, 
p o  doseganju  
osebne stabilno
sti in  resnične 
varnosti, k i bi 
lahko zagotovila 
vedro in  srečno 
prihodnost. Iz 
svoje m ladosti 
vem, da stabil
no st in  varnost 
nista vprašanji, 
ki bi zaposlovali 
mlade.
Vprašanje de
lovnega mesta  
in  s tem  
vprašanje varnosti je  velik in  
nu jen  problem , toda m ladost

kljub tem u ostaja obdobje, v  ka
terem mladi iščejo višje življenje. 
Če pom islim  na svoja takratna le
ta, se preprosto n ism o hoteli iz
gubiti v  norm alnosti meščanske
ga življenja. Hoteli sm o doseči to, 
kar je  velikega, novega. Hoteli 
sm o najti življenje samo v  njego
vi brezm ejnosti in  lepoti. To je 
bilo seveda odvisno tudi od  dru

gih okoliščin. V času nacionalso
cialistične diktature in m ed  voj

no  nas je prevladujoča oblast 
tako rekoč 'priprla'. Zato sm o  
hoteli ven na prosto, da bi vstopi
li v  širino m ožnosti biti človek. 
Verjamem, da je težnja p o  prese
ganju običajnega v  določenem  
smislu prisotna v  vsakem rodu. 
Želeti si nekaj več od ustaljenega 
vsakdana varne službe in  hrepe
neti p o  tem, kar je resnično ve

likega, je sestavni 
del mladosti. Ali 
gre m orda pri 
tem  le za prazen 
sen, k i izpuhti, 
ko  odrastemo?  
Ne, človek je za
res ustvarjen za 
to, kar je velike
ga, za neskonč
no. Vsaka druga 
stvar je nezadost
na. Sveti Avguš
tin je im el prav, 
ko  je rekel, da je 
naše srce nem ir
no, dokler se ne  
spočije v  Tebi. 

Največja življenjska želja je zna
m enje dejstva, da nas je ustvaril

On, s katerim sm o 'zaznamova
n i'. Bog je življenje, zato vsako 
bitje teži k  življenju. Še na edin
stven in poseben način pa člo
veška oseba, ustvarjena p o  Božji 
podobi, hrepeni p o  ljubezni, ve
selju in  m iru. Zato razum emo, 
kako protislovno je izganjati Bo
ga, da bi človeku om ogočili 
življenje. Bog je vir življenja! Iz
ločiti ga, pom en i ločiti se od tega 
vira in se neizogibno odpoveda
ti polnosti in  veselju: "Stvar brez 
stvarnika izgine v  nič". Današnja 
kultura ponekod  po  svetu, zlasti 
na zahodu, teži k  izključevanju  
Boga ali k  obravnavanju vere ko t 
zasebne zadeve brez kakršnega 
koli pom ena  za družbeno  
življenje. M edtem  ko  skupek  
vrednot, ki predstavljajo temelj 
družbe (npr. smisel dostojanstva 
človeške osebe, solidarnost, delo, 
družina), prihaja iz evangelija, 
ugotavljamo neke vrste 'zaton  
Boga', pozabljenje, če ne narav
nost zavračanje krščanstva in  za
nikanje prejetega bogastva vere, 
pri čemer obstaja nevarnost izgu
be svoje globoke identitete.
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Na Teharjah so se spomnili žrtev povojnih pobojev

"Potrebna je nova drža, ki... preseka 
začarani krog sovražnosti!"

N ova Slovenska zaveza je 
minulo nedeljo na Tehar
jah pripravila spominsko 

slovesnost v spom in na žrtve 
povojnih pobojev. Predsednik za
veze Anton Drobnič je v svojem 
nagovoru povedal, da letos m ine
va 20 let, ko se je slovenska vlada 
odločila postaviti prim eren 
spomenik teharskim žrtvam, ki pa 
danes že razpada in  je potreben 
popravil. Po Drobničevih besedah 
po dolgih letih in  velikanskih 
stroških na kraju nekdanjega ta
borišča na Tehar
jah danes stoji be
tonski kolos, eden 
največjih
spomenikov v 
državi, ki pa nima 
vidnega napisa, da 
je bilo tukaj leta 
1945 prisilno ta
borišče, je poročala 
STA.
"Ni pa samo med 
največjimi, 
zanesljivo je tudi 
na najbolj neu
glednem, najbolj 
onesnaženem kra
ju m ed grozečim 
jezerom strupene 
industrijske gno
jnice in  hribi ko
m unalnih smeti. Je 
tudi na najbolj skritem, povsem 
neobljudenem kraju, viden samo 
iz neposredne bližine in  od 
nikoder drugod”, je dejal Drob
nič. Po njegovi oceni so Teharje 
tudi po 20 letih slovenske 
samostojnosti ostale sram otno 
anonim ne, kot je uradno povsem 
anonim en tudi Kočevski Rog in 
600 drugih morišč po vsej 
Sloveniji. Po Drobničevih besedah 
resnica nikoli ne um re. Zato se 
moram o še naprej spominjati po
m orjenih bataljonov Slovenske 
narodne vojske. "Samo z resnico o 
preteklosti bom o razumeli sedan
je stanje in bom o znali odločati o 
prihodnosti", je še dejal.
Na Teharjah so med drugo sve

tovno vojno Nemci zgradili vo
jaško taborišče, ob koncu vojne pa 
so tam  zaprli ujetnike, ki so sode
lovali pri obrambi Celja. Po koncu 
vojne je bilo taborišče krajši čas 
opuščeno. Ponovno je začelo de
lovati konec maja 1945, ko so vanj 
nam estili dom obrance in  
nekatere civiliste, ki so se zatekli v 
zavezniška taborišča na avstri
jskem Koroškem. Konec maja 
1945 so komunistične oblasti v ta
borišče na Teharjah pripeljale 
Rupnikov bataljon, v prvih dneh

junija 1945 pa še približno 3000 
domobrancev. Po ocenah je šlo 
skupaj za okoli 5000 ljudi, ki jih je 
povojna oblast brez sojenja usm r
tila mesec ali dva po koncu druge 
svetovne vojne v Evropi.
Celjski škof Stanislav Lipovšek je 
med mašo m ed drugim dejal: "Ko 
smo vstopili na ta, s trpljenjem in 
krvjo žrtev posvečen prostor, nas 
je sprejelo dovolj vidno in žal, še 
ne dokončano spominsko obelež
je. Posebej izstopa visoko dvign
jen odprt venec spomina, ki je po 
izpovedi arhitekta lahko simbol 
sm rti in  večnosti, pa tudi 
prispodoba trnove krone trpljenja 
in mučeništva ali kot črka omega 
tudi simbol zmage in poveličan

ja... Ko vzamemo v roke knjigo 
Grobovi na Štajerskem in druge 
vire, preprosto ne m orem o 
doumeti, da se je v Sloveniji, v  tej 
prijazni deželi na sončni strani 
Alp, v tej deželi prijaznih in 
veselih ljudi, moglo kaj takega 
zgoditi, da je možno takšno zlo in 
nasilje, ki se je zgodilo na tem  kra
ju...
V prvem berilu smo poslušali pre
roka Izaija, ki nas je povabil, da se 
povzpnemo na Gospodovo goro, 
da nas bo poučil o svojih potih, da

bom o hodili po njegovih stezah. 
In katere so te Gospodove steze? 
Izaija nadaljuje: "Svoje meče bo
do prekovali v lemeže in  svoje 
sulice v vinjake" (Iz 2,4). Po naše 
povedano, namesto orožja, ki seje 
smrt, bom o proizvajali kmetijske 
stroje, ki prinašajo blaginjo. Pa ne 
samo to, ta stavek, ki je napisan 
tudi v avli palače Združenih naro
dov, pom eni tudi to, da je treba 
vedno znova stopiti na pot sprave 
in  odpuščanja. "Ni m iru brez 
sprave, ni sprave brez odpuščan
ja", je v novoletni poslanici za mir 
zapisal papež Janez Pavel II. 
(1978-2005), ki je tudi sam bridko 
okusil sadove trpljenja in  
posledice medvojnih in  povojnih

zločinov...
Ko si prizadevamo za spravo, 
m oram o najprej poudariti, da 
sprava nikoli ne zanika resnice. Za 
spravo ob zanikanju resnice se 
navdušujejo tisti, ki so povzročili 
nasilje ali krivice. Le-ti poskušajo 
prikriti trpljenje žrtev, ga ignori
rati ali prekriti z betonskimi 
ploščami, pregradami ali z indus
trijskimi odpadki. Jezus v današn
jem evangeliju pravi: "Vsak, kdor 
dela hudo, luč sovraži in  ne hodi 
k luči, da bi se ne odkrila njegova 

dela" (Jn 3,20). Za
tiskanje oči pred 
preteklostjo samo 
podaljšuje trpljen
je in  nasilje nad 
žrtvami se na neki 
način nadaljuje. 
Jezus nas v govoru 
na Gori vabi na 
drugačno pot, ko 
pravi: "Slišali ste, 
da je bilo rečeno: 
oko za oko in  zob 
za zob. Jaz pa vam 
pravim: Ne upira
jte se hudobnežu, 
ampak, če te kdo 
udari po desnem  
licu, m u nastavi še 
drugo" (Mt 5,38). 
Jezus ni naivnež. 
Ne zahteva pa

sivnosti, niti tega, da bi se moral 
odpovedati boju proti zlu in  kriv
ičnosti. Pove le to, da vračanje zla 
z enakim  zlom, četudi v im enu 
pravičnosti, ne spremeni človeške 
družbe. Potrebna je nova drža, ki 
ustvarja nekaj novega in  preseka 
začarani krog sovražnosti. In ta 
novost, to presekanje začaranega 
kroga sovraštva je navzoča prav v 
odpuščanju...
Prav zato smo priromali na ta sveti 
kraj, da bi stopili na novo pot za 
novo prihodnost. Potrebna je luč 
in  moč Svetega Duha, ki se rojeva 
v molitvi. Zato bom o molili za 
žrtve, ki so pokopane na tem  kra
ju in  po drugih grobiščih naše do
movine... "

Molitev za svet
O m o litv i  bi se dalo  m arsika j napisati. O n je j k o t  p o g o v 
oru z  B ogom  in  praksi, u m ešč en i v  sa m o  središče 
d u h o vn e g a  živ ljen ja , obstaja na tisoče na jrazličnejših  k n 
jig  na jrazličnejših  avtorjev. Vsak t. i. d u h o v e n  č lo ve k  zna  
p oved a ti, ka k o  in  zakaj je  m o li te v  p o m e m b n a . In  v e n 
dar... Da, m o lite v  o č itn o  ostaja p ro b le m . Z di se, da v  
na šem  sve tu  n i  n e  m esta  n e  časa zan jo . Če pa  je  Jezus  
sta ln o  p o z iv a l ljudi, na j O četu  zaupa jo  in  m o lijo , če je  sv. 
Pavel naročal "n ep ren eh o m a  m o lite " ! , pa  sta le  m orala  
im e t i  razlog za to. Vprašanje za to  je, ali še  je m lje m o  zares 
Jezu so ve  besede in  g o re čn o st n jegovega  velikega a p o sto 
la. Vprašanje je, ali n a m  sp lo h  kaj p o m e n i  Jezus, ali ga 
ž e lim o  im e ti za ž iv ljen jskega  sogovorn ika  in  sopo tn ika . 
Če se n a m  že  n e  z d i p o m e m b n o  m o li t i  zase, ke r  m orda  
n e  č u tim o  p o tre b e  p o  tem  in  se n a m  zdi, da n a m  n ič  n e  
m anjka , pa  ve lik i d u h o v n i m o ž je  poziva jo , na j m o lim o  
vsaj za svet. V  s iv em  r itm u  vsakdanjega živ ljen ja  vstopajo  
v  nas vesti o tem , kar se dogaja o kro g  nas, b lizu  in  daleč. 
D ru žin ske  tragedije, nasilje, u sm rtitve , pop lave , p lazov i, 
vojne... Vsak dan im a m o  p re d  o č m i na  tisoče n e d o lžn ih  
ž r te v  in  ža lo s t tis tih , k i joče jo  za n jim i. Kaj la h k o  stori
m o , da n e  bi (p) osta li b rezbrižn i in  apa tičn i d o  vsega 
tega? Kaj na j nared im o , da bi b ili vsaj m a lo  so lidarn i z  
lju d m i, k i  so p rep o g o sto  žr tve  drug ih  ljud i?  Kako na j se 
naše ž iv lje n je  n e  sp re m en i v  ru tino , k i m e ji na  egocen 
tr ičn o st in  c in ize m ?  Če ka j z m o lim o , je  to  g o to v o  n e z 
n a n sk o  v e č  o d  niča. Če sm o  prepričan i o tem , da Bog  
ž iv ih  p re k  vsakogar, k i  ga kliče, posega v  n a š svet, da O n  
res "obrne", n a m  n e  m o re  b iti vseeno, če m o lim o  ali ne. 
M o lite v  n i  n e k o r is tn o  m rm ra n je  ali p o m ir je va ln o  sredst
vo  za našo  vest. Če se im a m o  za verne  kristjane, pa  n is 
m o  sp o so b n i zaupa ti B ogu svo jih  m isli, skrb i in  strahov, 
če si n e  u p a m o  m u  reči “Ti", n ism o  "na N jegov i strani", 
sa m i se im a m o  za norca. Za kristjana je  m o li te v  
u č in k o v ito  dejan je tu  in  zdaj. Naša m o li te v  je  v e d n o  us
lišana in  učinkov ita , p re d vse m  če p ro s im o  za druge. Bog  
n i "aparat na  že to n " , k i n a m  da v e d n o  to, kar sam i ž e 
lim o ; če se kda j na v id ez  n e  zg o d i to, ka r sa m i p riča ku je
m o , pa  je  verje tno  zato , ke r  n a š O če ve, da obstaja boljša  
rešitev. M o lite v  nas postav lja  p re d  ogledalo, v  ka terem  
najprej u v id im o , da sm o  n e m o č n i, š ib k i tu d i v  
ra zu m eva n ju  stvari, k i se dogajajo. Os p re m ika  iz  nas v  
sm e r  drugih , v  o dnose , k jer  se  p a č  razvija zgodba  
p o sa m ezn iko v , sku p n o sti, držav...
K B ogu se torej n e  obračam o za to, da bi našli m a g ičn e  
rešitve, in  n it i  n e  zato , da bi se ču tili opravičene, če kaj 
dosti n e  sto r im o . Ko m o lim o  za svet, v  b is tvu  uva jam o  v  
n eg a tivn o  situacijo  e lem en te , k i jo  la h k o  sprem en ijo . 
P osredovanje je  de javno  sp rem in ja n je  in  p o m e n i,  da 
je m lje m o  zares o d n o s  z  B ogom , pa  tu d i sočloveka, s ka 
terim  so č u s tvu jem o  in  m u  že lim o  dobro. To p o m e n i  
ž iv e ti p o  B ožji volji, ka jti B og  n a m  je  o b lju b il ž iv lje n je  v  
p o ln o s ti. M o lite v  tako p o s ta n e  u č in ko v ita  v  zg o d o v in i, 
sposobna  sprejeti vp itje  žrtev, k lice  tistih , k i  iščejo  p rav
ičnost. P o n ižn e  p rošn je, k i  se dvigajo  k  Bogu, n e  ostanejo  
neuslišane. Verjem ite: k o  n e  bi b ilo  do lge verige m o lil-  
cev, d u h o v n ik o v , redovn ic , pa  tu d i ve rn ih  la ikov, bi bil 
sv e t g o to v o  slabši. Če d v o m im o  v  to, je  naša vera velika  
prevara.
Ko p r ižg em o  te levizijo , za to  m e d  p r itiska n jem  na g u m b e  
daljinca z m o lim o  kda j pa  kda j očenaš ali zdravom arijo . 
V erjem ite, n e  bosta odveč! /  DD

liHMmm Direktor goriške Caritas Paolo Zuttion

"Vse ljudi dobre volje hočemo 
pritegniti k sodelovanju"

Sveti oče je n a  svojem zad
n jem  potovanju po Veliki 
Britaniji večkrat poudarjal 

nu jnost iskanja etičnih vrednot, 
ki bi znale b iti izziv tu d i v fi
n ančnem  in  po litičnem  svetu. 
Ob m isli na to  sm o obiskali di
rek torja goriške Caritas Paola 
Z uttiona na novem  sedežu na 
trgu  sv. Frančiška in  m u  zas
tavili nekaj vprašanj.

Kakšna ustanova je pravza
prav Caritas?

Caritas je eden izm ed  organov  
naše dekanije in  n jen  cilj n i le 
n en e h n o  dajanje ljudem  v  stis
ki. Caritas im a  k o t  p rv i cilj - 
"missio"- to, da vzgaja krščan
sko  sk u p n o s t v  pričevanju  za 
evangeljsko ljubezen in  udejan
jan je  te ljubezn i. Krščanska 
sk u p n o s t tem elji na treh  
razsežnostih pastorale in  zato se 
n jen o  delovanje deli v  oznanje
vanje, bogoslužje  in  služenje, 
toda tako, da je  m e d  n jim i ved
n o  p opo ln  pretok. Vsaka od  teh 
razšeznosti im a svojo  vseb ino  
in  način  delovanja: o zn a n je
vanje je  vzgoja otrok, m ladine  
in  odraslih h  krščanski veri, bo
goslužje je  obhajanje skrivnos
ti Jezusa Kristusa in  služenje, k i 
im a predvsem  vzgojno nalogo,

uči kristjane pričevati za evan
geljsko ljubezen. Seveda jo  m o 
ra tudi udejanjiti. Zato se Cari
tas vedno  in  p o vso d  zavzema, 
da je  človekovo dostojanstvo v  
osrčju načrtovanja socialnih, 
eko n o m sk ih  in  drugih p o lit ik  
države ter tudi v  osrčju ob liko 
vanja pastoralnih  sm ern ic  ka
toliške Cerkve. Č lovekovo dos
to janstvo  je  neločljivo  
povezano  s človekovim i pravi
cami, k i so u tem e ljen e  v  za 
kon ih .

Katero je glavno sporočilo  
n ove enciklike "Caritas in  
veritate" Benedikta XVI.?

Prav to, da m ora biti v  vsaki so
cialni in  ek o n o m sk i realnosti 
priso tna  m o č  daru, k i n e  
p o m e n i dati b ližn jem u le tega, 
kar im aš odveč, am pak pom eni, 
da m o ra m o  pričevati za Kris
tusa. N ovost kristjana je  v  tem, 
da je  p o  Bogu ustvarjen v  prav
ičn o sti in  svetosti, da je  
ljubezen  k o t  vez p o p o ln o s ti 
tista, k i ga določa. Dar p o m en i 
predvsem , da kristjan uresniču
je  socialno pastoralno poslanst
vo Cerkve s tem , da pričuje za 
evangeljsko ljubezen in  jo  ude
janja tako, da pom aga vsakem u  
človeku  v  stiski, zagovarja za 
postavljene, gradi pravičnejšo

družbo  in  sodelu je z  drug im i 
karita tivnim i in  socialnim i or
ganizacijami v  Cerkvi in  družbi. 
Enciklika Benedikta XVI. je dala 
go tovo  n o vo  energijo, da se ne  
predajam o obupu  zaradi težav 
sodobnega sveta.

N ova enciklika  
govori tudi o real
nosti, ki bi poveza
la privatni sektor in  
javni...

Seveda. M i sm o  se 
vedno  trudili in  ved
n o  gojili ču t spreje
m anja  različnih  
darov in  p o ti služen
ja, spoštujem o znanje  
in  izku šn je  drug  
drugega, si m edsebo 
jn o  p o m a g a m o  in  
skušam o  usklajevati 
svoje delo  z  delom  
drugih državnih, so 
cia ln ih  in  e k o n o m 
skih  ustanov. Zato  
so d e lu jem o  z  o b č in 
sk im i soc ia ln im i delavci, 
zdravn iki v  bo lnišnici, s p s i
hologi, z  zaporn išk im i 
varstveniki, s policaji itd. Z  n ji
m i skušam o splesti m režo, k i bi 
vse združevala k o t enakopravne 
partnerje.

Kdo se predvsem  obrača k

vam  za pom oč in  katere de
javnosti nudite?

"Deus caritas est" je  bil m o to  
p rve  papeške enc ik like  in  m i  
h o č e m o  nadaljevati v  tem  
duhu. M i im en u jem o  naše de
javnosti "operae signum ". 
Opere so dejavnosti, signum  je  
n eko  znam enje, k i spom inja  na 
nekaj drugega in  n im a  cilja v  
sam em  sebi. M i n e  delam o  
zaradi dela sam ega ali za nas, 
m i h o č e m o  najprej vzgajati 
skupnost, h o č e m o  p r iteg n iti

vse ljudi dobre volje k  sodelo
vanju. V zadnjih  časih im a m o  
ve liko  dejavnosti: tako na  
p rim e r  n u d im o  p o m o č  be
guncem , k i n e  m o re jo  dob iti 
p o m o č i v  državni s trukturi v 
Gradišču. O d pole tja  do zdaj 
sm o  sprejeli nad  1300 ljud i in

jim  n u d ili vsega, od  hrane in  
p oste lje  do  obleke. In to brez 
državne fin a n čn e  p o m o či. V  
m estu  im a m o  dve stavbi s prib
ližno  štiridesetim i mesti. Poleti 
sm o  m orali sprejem ati ve liko  
več ljudi; včasih je  b ilo  v  en i 
n oči v  teh dveh  stavbah tud i 
130 beguncev. N ism o  m o g li 
p u s titi na cesti raztrganega, 
lačnega in  utrujenega človeka, 
k i je  trkal na vrata v  n o čn ih  
urah. Žal, italijanski zakon do
volju je tud i to; ve liko  be

guncev, k i so jih  odg
nali ali n iso  našli prav
ic pri državni strukturi, 
je  ostalo na cesti. K ot 
Caritas im a m o  p o  žu p 
nijah veliko podružnic, 
k i prav tako nud ijo  p o 
m o č  revnim ; tudi te so 
p o m e m b n e . Sodelavci 
Caritas p o  župnijah od
krivajo na svo jem  ob 
m o č ju  socialne stiske  
in  spodbuja jo  širšo  
ja vn o st in  državne us
tanove tako, da predla
gajo m o žn e  rešitve ter 
p o  svojih  m o če h  p o 
magajo in  sodelujejo v  
širšem družbenem  pro 
cesu boja pro ti revščini 
in  socialni izključenos

ti. V  tem  letu im a m o  še nekaj 
drugih pobud: npr. delovanje  
društva Onlus, k i podpira  
p o sa m ezn ike  in  družine, ki 
iščejo stanovanje. “Sprar” je  že  
a ktiven  pro jekt, p o  katerem  
p o litičn o  pregan jene osebe  
lahko dobijo začasno stanovan

je  tud i pri nas. Na razpolago  
im a m o  15 m est. Naša Caritas je 
tudi članica m ednarodne Cari
tas; sprejema njena načela de
lovanja, usklajevanja in  sodelo
vanja ter povezu je  goriško Car
itas z  m ednarodn im i n ev ladn i
m i organizacijami na dobrodel
n e m  in  č lo veko lju b n em  p o 
dročju. Z  n jim i načrtu jem o  
akcije m ednarodnega pom ena  
in  sp rem ljam o  n jih o v  po tek . 
S o delu jem o  p ri odpravljanju  
posled ic  revščine p o  svetu  ter 
podpiram o socialne pro jekte v  
tretjem  svetu. V tem  trenutku  
im am o  več pro jektov  predvsem  
na področ ju  šolstva v  Pak
istanu, Guatemali, Nikaragui in  
M akedoniji. Skupaj z  uradi FJK 
sm o  om ogočili gradnjo  prve  
m lekarne v  Kongu.

Kateri so po vašem  novi 
izzivi za Caritas?

Izz ivo v  je  veliko, ker je  upadan
je  vere prineslo zapiranje oseb v  
ožji krog. Zm anjkalo je  prosto
vo ljno  delo  m ladih , k i je bilo  
vedno osnovn i način delovan
ja naše Caritas. Zaradi tega sm o  
v  težavah. Izz iv  je  p ra v  ta, da 
preb u d im o  n o vo  evangelizaci- 
jo, iz  katere, upam o, da bo  
zraslo nekaj novega. Družba n i 
več takšna, kakršna je  bila pred  
desetim i leti, in  m islim , da bo  
ved n o  več  ubogih, trpečih in  
zavrženih , za katere bo m oral 
vsak kaj napraviti, drugače bo  
zahodna družba razpadla. 

Zahvalujem se vam  za 
pogovor.

Karlo Nanut
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Kratke
Na prvi jesenski seji ZSKP o Koroških dnevih 
na Primorskem in Cecilijanki
Upravni odbor Zveze slovenske katoliške prosvete se  je po poletnem 
premoru zopet sestal v torek, 28. septembra. Glavni točki dnevnega 
reda so bili Koroški kulturni dnevi na Primorskem ter pevska revija 
Cecilijanka.
Od 18. do 28 .  o k to b ra  bodo  po tekal i  14. Koroški dnevi na 
Primorskem. V tem času nas bodo obiskali naši rojaki iz Koroške in 
se  predstavili z raznolikim programom. Na Goriškem bodo naslednje 
prireditve: v torek, 19. oktobra, ob 18. uri bo v prostorih Kulturnega 
centra  Lojze Bratuž odprtje likovne razstave slikarja in pesnika 
Gustava Januša, v četrtek, 21. oktobra, ob 17. uri bo v komorni 
dvorani Kulturnega centra Lojze Bratuž srečanje glasbenih šol, v 
soboto, 23. oktobra, bodo na vrsti gledališčniki KPD Planina-Sele  s  
komedijo Slavomirja Mrožka Policija. Predstava bo v župnijski dvorani 
v Š ta n d re ž u  ob 2 0 .3 0 .  Is tega  d n e  bodo  v ju t ran j ih  u rah  na 
slovenskem višješolskem središču v ulici Puccini nastopili mladi 
igralci skupine Sanjelovci PD Danica iz Št. Primoža s  predstavo 
Koroško kolo. Najmlajši gledalci bodo lahko v ponedeljek, 25. 
oktobra, prisostvovali lutkovni predstavi Črke v produkciji Krščanske 
kulturne zveze iz Celovca.
Letošnja Cecilijanka bo 52. po vrsti in bo v soboto, 20., in nedeljo, 
21. novembra, v Kulturnem centru Lojze Bratuž v Gorici. Posvečena 
bo goriškemu skladatelju Emilu Komelu ob 50-letnici njegove smrti. 
Poleg domačih  zborov bodo nastopili tudi zbori iz Slovenije in 
Koroške.

Festival poezije Absolute Poetry v Tržiču
Minuli teden je bil v Tržiču peti festival poezije Absolute Poetry, ki se  
mu v prihodnosti obetajo težki časi, saj g a je  Dežela črtala iz seznama 
prejemnikov denarnih sredstev. Vsekakor tudi tokrat na festivalu

niso pozabili na slovensko narodno skupnost v Italiji, saj je  bila v 
sredo, 29. septembra, okrogla miza, na kateri so Paolo Cantarutti 
(Radio Onde Friulane), Lello Voce (direktor festivala), Jurij Paljk (odg. 
urednik našega tednika) in Mary Barbara Tolusso (pesnica in založba 
Mondadori) spregovorili o bogastvu različnih jezikov naše  dežele.

Mladinski dom /  Tečaj angleščine
V Mladinskem domu s e j e  končala intenzivna dvotedenska jezikovna 
delavnica angleškega jezika “Magic English”, ki jo je Mladinski dom 
organiziral za svoje gojence v sodelovanju s  študijskim centrom 
Melanie Klein. Tečaj je  vodila izvedenka na jezikovem področju, Ivana 
Šole. Skupina radovednih osnovnošolcev je na igriv način spoznavala 
osnove angleškega jezika in izdelala svoj prvi angleško-slovenski 
slovarček. Otroci so spoznavali jezik preko tehnik nevrolingvističnega 
programiranja, in sicer preko zabavnih in logičnih iger ter barvanja 
mandal. Skupina srednješolskih otrok pa je ob začetku šolskega 
leta osvežila svoje znanje in ga tako utrdila. Mladi tečajniki so ponovili 
slovnična pravila, obogatili svoj besedni zaklad in osnovne pogovorne 
vzorce. Tečaj j e  bil p o s e b n o  pri lago jen  o b e m a  s t a ro s tn im a  
skupinama, tako da so prav vsi lahko uspešno spremljali program in 
od njega odnesli čim več.
Veronika je ob koncu tečaja  povedala, da ji je bil zelo všeč, ker je 
angleščina veliko več kot le šolski predmet, saj je ključnega pomena 
pri razumevanju besedil vseh mogočih pesmi in na počitnicah, da se  
lahko sporazumeva s  prijatelji, ki prihajajo z različnih koncev sveta; 
Erik pa s e  je  tako navdušil, da je rekel, da je angleščina postala 
njegov najljubši predmet. /  MŠ

Pobude v Michelstaedterjevem letu
Nadaljujejo s e  pobude z bogatega sporeda  ob 100-letnici smrti 
goriškega pesnika in filozofa Carla Michelstaedterja. V programu, ki 
so ga osnovale številne javne in zasebne institucije, je  med drugim 
dokumentarna razstava o umetnikovi zapuščini v galeriji Mario Di 
lorio v prostorih državne knjižnice z naslovom “Le carte del Fondo 
Michelstaedter. Appunti per una storia”, ki s o j o  zaradi zanimanja 
obiskovalcev podaljšali do 9. oktobra (na ogled je med 10.30 in 
18.30). Prejšnji teden  so na pokopališču v Rožni dolini, kjer je  
pokopan, predstavili restavratorska dela grobnic Carla, očeta in brata, 
15. oktobra pa naj bi na križišču med Raštelom in cesto, ki vodi na 
grad, odkrili njegov bronasti kip. 17. oktobra bo na sedežu Fundacije 
Carigo odprtje razstave “Far di s e  s te sso  Fiamma”, 24. t. m. pa 
programu zgodovinsko-kulturna ekskurzija E'StoriaBus po krajih, ki 
so  bili ljubi Michelstaedterju, 3. novembra pa njemu posvečen 
glasbeno-poetični večer v Verdiju.

D R U Š T V O  A R S  

Vljudno vab i  na o dprt je  razs tave

1 2 .  FOTOSREČANJE

R a z s t a v l j a l i  b o d o  f o t o g r a f i  Silvan Pittoli, Damijan Vidic 
in Simon Zamar

G alerija  A rs n a  Travniku, G orica 
Č etrtek , 7. o k to b ra  2010 , ob  18.30

PD STANDREZ Abonma ljubiteljskih gledaliških skupin

Bejži zlodej, baba gre!
Odborniki Prosvetnega 

društva Štandrež s 
predsednikom Markom 
Brajnikom so lahko upravičeno 

zadovoljni, saj so za abonm a lju
biteljskih gledaliških skupin Štan
drež 2010, ki letos slavi okroglo, 
deseto obletnico, oddali vse raz
položljive sedeže v domači dvo
rani župnijskega dom a Anton 
Gregorčič in  jim je žal, da so se 
m orali odreči m arsikaterem u 
gledalcu, ki bi si bil želel kupiti 
abonma. Dvorano bi bilo pač tre
ba zvečati! V brk poklicnim gle
dališčem gledalci zmeraj raje za
hajajo na ogled predstav ljubi
teljskih gledaliških skupin, ki se 
očitno s svojimi uprizoritvam i 
znajo bolj neposredno približati 
občinstvu in  jim  v preprosti, 
doumljivi govorici prikazati ko
šček vsakdanjega življenja skozi 
prizmo humorja. Tako je bilo tu
di v nedeljo, 3. oktobra, ko se je še 
kar sončno popoldne nagibalo k 
večeru in  je v popolnom a zase
deni štandreški dvorani zavel h u 
m orni veter. Priklicali so ga Kraš
ki komedijanti Kulturno športne
ga društva Šator iz Štorij, ki so v 
režiji Bojana Podgorška uprizorili 
njegovo narečno komedijo v 14 
slikah z zelo povednim naslovom 
Bejži zlodej, baba gre! (povzel jo 
je po motivih istoimenske zbirke

kraških pripovedi, ki sta jih 1. 
1993 izdali Danila Kocjan in  Jelka 
Hadalin). Zdi se, da ženske lahko 
prelisičimo celo peklenščka, saj je 
o tem  prepričan tudi štandreški 
župnik Karel Bolčina, ki je dejal, 
"da hudič pri
de babi le do 
kolena", kot je 
hudom ušno 
posredoval 
njegove bese
de Božidar Ta- 
baj, duša in  
perpetuum  
mobile dram 
skega odseka 
PD Štandrež, 
ko se je v poz
dravnih bese
dah zahvalil 
gledalcem za 
množičen 
odziv in  se jim 
opravičil, ker 
je že takoj na 
začetku prišlo do zamenjave v 
program u. Igralcu Amaterskega 
gledališča DPD Svoboda iz Loške 
doline se je zgodila nezgoda, zato 
so prireditelji uvodne akorde zau
pali Kraškim komedijantom, ki so 
se predstavili z veseloigro v 
ljudskem slogu, odslikavajočo 
nekdanje življenje na vasi. V njej 
so protagonisti dva "zrela" zakon

ska para, v kateri seveda ženi pod
pirata vse štiri hišne vogale, moža 
pa ga zelo rada srkneta in  zaradi 
nen eh n ih  nerodnosti, ki jih 
ušpičita, večkrat občutita jezo 
svojih žena. Mednje poseže žup

nik, kar precej zaverovan v svojo 
avtoriteto in  neoporečnost, ter 
nalaga pokoro moškima, pa tudi 
ženskama. Na koncu se sicer 
pokaže tudi njegova ranljivost, 
igralci Branko Kocjan, Marko 
Kosmač, Leda Kocjan, Lidija Uršič 
in  Bojan Podgoršek so s 
sproščeno igro ter z živahno 
karakterizacijo svojih likov

večkrat spravili v sm eh gledalce 
in  bili deležni toplega sprejema 
in  burnega ploskanja. Zdi se, da 
publike nista motila razvlečenost 
uprizoritve (trajala je približno 
dve uri!) in  upočasnjen ritem  
m ed prizori, ki sta jih uvajala har
monikarja Andrej Gropajc in  Lud
vik Žiberna z igranjem znanih 
ljudskih pesmi, ki so poudarjale 
ljudski značaj igre. Kraški 
komedijanti so to predstavo odi
grali že stokrat in  z njo opravili

tud  uspešno tritedensko gosto
vanje po Avstraliji; med rojake so 
ponesli slovensko besedo in 
košček življenja na vasi, kakršno 
je bilo konec devetnajstega ali v 
začetku dvajsetega stoletja (to so 
odslikavali tudi kostumi, sicer ne 
povsem dosledno), ko je bil žup
nik na vasi avtoriteta.

Iva Koršič

F oto  M . Brajnik

godivščinah. Ob njeni pom oči 
so otroci barvali, lepili in  se lepo 
im eli. Knjižničarke so m alim  
udeležencem  pravljične urice 
pripravile m ajhne kartonaste 
slončke z luknjicami, skozi kate
re so se z lahkoto zrinili otroški 
prstki in  tako kar m ed iz
vajanjem pripovedovalke živah
no soustvarjali pripoved. Ob 
koncu so lahko, kot vselej, izbra
li najljubšo slikanico in  jo odne
sli domov, kjer jo bodo prelista
vali in  jo v družbi staršev, sta
rejše sestre ali brata... tudi prebi
rali. Pravljična srečanja, n a
m enjena otrokom  od treh  do 
sedm ih let, to je tisti rosni dobi, 
ko mali navihanci z zvedavostjo 
in  radovednostjo vsrkavajo vase 
vse, kar vidijo, slišijo in  opa
zujejo, se bodo zvrščale vsak dru
gi ponedeljek. Naslednja otroška 
urica bo 11. oktobra ob 17. uri. 
Prisrčno vabljeni vsi cicibani, ki 
kot tisti znani iz Župančičeve pe
smi "čitajo dan na dan"...

IK

F.I.Ml

Otroške urice v Feiglovi knjižnici

Slonček Elmer je uvedel 
srečanja s pravljico

K o se brezskrbni po le tn i 
dnevi prevesijo v zlato je
sen, ki m ed m nogim i da

rovi prinaša učencem  tudi novo 
šolsko leto z učn im i skrbmi in 
napori, se, kot z dotikom  čarob
ne paličice, mladinska soba Fei- 
glove knjižnice v Gorici prepoji 
s pravljičnim  ozračjem . Ta ča
robni nadih darujejo najmlajšim 
obiskovalcem knjižničarke Lui- 
sa, Breda in  M artina, dobre vile, 
ki s pravljičnim i srečanji želijo 
priklicati v knjižnico čim več 
malčkov in  vzbuditi v njih ljube
zen do knjig in seveda do sloven
skega jezika, ki je žal m ed m ladi
m i pri nas zmeraj bolj reven in 
prepojen s tujim i izrazi in  spake- 
drankami.

Vabilo na prvo otroško urico v 
letošnji sezoni, v  ponedeljek, 27.

septem bra, je sprejelo 25 
otrok, ki so lepo sodelovali, 
ko je M artina Šole, vzgojitelji
ca in  sodelavka v raznih 
društvih in knjižnicah, pripo
vedovala zgodbico o pisanem 
slončku Elmerju. M alčkom je 
tudi s pesmijo in  plesom  pri

povedovala pravljico o svojevr
stnem  slončku in  njegovih do-

S-rifiji
r  " i f . i r 1’ - "  j ; . ! .

godkov v tej p restižn i dvoran i, m e n to r ja  in  tu d i za goriško
Lep u sp e h  in  v zp o d b u d a  za g lasbeno  šolo, ki je spet doka-
m lad a  g lasb en ik a , n ju n e g a  zala, da je prerasla ozek zam ej

ski okvir in  da 
lahko  sprego
vori tu d i n a  
od rih , ki sicer 
sp rejem ajo  le 
u sp ešn ik e  iz 
sve tovne g la 
sbene scene. 
A lexandra 
čakajo v o k to 
b ru  še trije n a 
stop i - Postoj
na, Ljubljana, 
M aribo r - kot 
d o b itn ik a  p r 
ve nagrade na 
lanskem  Tem- 
sigu.
G iuseppe  pa 
je p red  o d g o 
vo rno  
p reizkušnjo  
ug lednega 
klavirskega 
tekm ovanja, 
ki bo  p o te k a 
lo v m esecu  
novem bru .

A. Gadjiev in G. Guarrera v tržaškem Verdiju

Odlična mlada pianista 
v prestižni dvorani

Š tev iln i poslušalci so v p o 
nedeljek , 27. septem bra, 
z do lg im i aplavzi p ozd ra

vili n as to p  dveh  m lad ih  p ia n i
stov v k o m o rn i d v o ran i 
tržaškega Verdija. P etna jstle t
n i A lexander Gadjiev in  devet
n a js tle tn i G iuseppe G uarrera 
sta ob likovala tre tji od  šestih  
g lasben ih  večerov, ki jih  je le
tos zd ružen je  C h am b er M usič 
p o n u d ilo  v  cik lusu  Klavirske
ga festivala. O ba se šo la ta  na 
goriškem  C en tru  Em il Komel 
p o d  m e n to rstv o m  p riznanega 
g lasbenika Sijavuša Gadjieva. 
A lexander b o  le tos op rav il 
sredn jo  stopnjo , G iuseppe pa 
je lan i o d ličn o  d ip lo m ira l na 
tržaškem  konservatoriju .
Prvi je zaigral A lexander, in  si
cer dve krajši sk ladb i P. I. 
Čajkovskega in  zaključil z o b 
sežn im i in  za h te v n im i S chu
m a n n o v im i S im fo n ičn im i

e tu d am i. V d r u 
gem  d e lu  je G iu 
seppe G uarre ra  
na jp re j p o n u d il 
C h o p in o v o  Polo- 
n ezo  v fis m o lu  
op. 44 in  sk len il s 
S onato  št. 7 Ser
geja Prokofjeva. 
M lada p ian is ta  sta 
suvereno  od igrala 
svoj p ro g ra m  in  
razkrila  vse svoje 
b o g a te  g la sb en e  
p o te n c ia le . G la
sbene  u m e tn in e  
so v n ju n e m  iskre
n e m  p o u s tv a rja l
n em  e lan u  p o ln o  
zaživele in  se d o 
ta k n ile  src vseh  
p r iso tn ih , tu d i 
z a h te v n ih  ušes 
re d n ih  ob iskoval
cev g lasben ih  do-
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KC BRATUŽKoncert: Godalni kvartet Calisto in Aleksandra Pavlovič

Za začetek odlični mladi 
slovenski glasbeniki

Ko n ce rtn o  sezono 2010- 
2011, ki jo prirejata Kul
tu rn i center Lojze Bratuž 

in  Združenje cerkvenih pevskih 
zborov, so v četrtek, 30. septem 
bra, v veliki dvorani goriškega 
kulturnega hram a uvedli - v ok
viru Kogojevih dnevov - m ladi 
virtuozi Godalnega Kvarteta 
Calisto in  pianistka Aleksan
dra Pavlovič. Začetek torej v 
znam enju  m ladostne  od lič
nosti!
G odalni kvartet - sestavljajo 
ga prva violina Matjaž Porov- 
ne, 2. violina Alenka Semeja, 
viola Yasumichi Iwaki in  čeli
st Primož Zalaznik - je začel 
svojo p o t 1. 2003, ko so se 
štirje d ip lom anti ljubljanske 
glasbene Akademije združili 
z željo, da bi m uzicirali v tej 
klasični, in  vendar zahtevni 
kom orni skupini. Svojo pot je 
začel na Glasbenem juliju na 
Obali 2003, na taboru  za m la
de slovenske talente, nadalje
val pa na ljubljanski Akade
miji s prof. Tomažem Loren- 
zom. Danes im a za sabo vrsto 
u spešn ih  nastopov na p o 
m em b n ih  koncertn ih  odrih  
v Sloveniji, Hrvaški, Italiji in  
Nemčiji, pa tud i nagrad in  od
ličij. V Berlinu se je izpopolnil 
p ri svetovno uveljavljenem  
m en to rju  za godalni kvartet 
E berhardu Feltzu. L. 2006 so

štirje glasbeniki za izredne do
sežke prejeli študentsko Prešer
novo nagrado, snem ali so tudi 
za RTV Slovenija. Trenutno se iz
popolnjujejo pri prof. Stephanu 
G ornerju v Gradcu. Izvajajo ši
rok repertoar, ki sega od  klasič
n ih  skladb za godalni kvartet

la že večkrat. Študij po Glasbeni 
šoli v Postojni in  Glasbeni m ati
ci v  Trstu je poglobila v razredu 
prof. Sijavuša Gadžijeva na Slo
venskem centru  za glasbeno vz
gojo Emil Komel v Gorici. Že ze
lo m lada se je izkazala na različ
n ih  tekm ovanjih v Sloveniji, Ita-

prek filmske glasbe, tanga, jazza 
vse do popularne glasbe in  pri
redb znan ih  zim zelenih m elo 
dij. Pianistka Aleksandra Pavlo
vič je v naših  logih bolj znana, 
saj je na goriških odrih  nastopi-

liji in  Franciji. V Moskvi je študi
rala n a  konservatoriju  Čajkov
ski, kjer je opravila tud i 
podiplom ski študij in  pridobila 
nazive koncertne pianistke, pro
fesorice klavirja, kom orne gla

sbenice in  korepetitorke. Kot so
listka in  v kom ornih  sestavih je 
nato  nastopala v Sloveniji, Ita
liji, Avstriji in  Rusiji. Od jeseni 
2005 poučuje v G lasbeni šoli 
Nova Gorica.
V prvem  delu goriškega glasbe
nega večera je Calisto prikazal 
dva godalna kvarteta dveh ve
likih mojstrov iz različnih obdo
bij. Kvartet št. 4 v B-duru op. 33 
Josepha Haydna, "očeta godal
nega kvarteta", velja za eno pr
v ih  tovrstn ih  kompozicij v po 
polni klasični obliki; v svojih šti
rih  kakoničnih stavkih je izzve
nel po lno in  dovršeno. Od nje
ga se znatno razlikuje kvartet št.

1, n avd ihn jen  po 
Tolstojevem rom anu 
Kreutzerjeva sonata, 
sodobnejšega m o 
ravskega skladatelja 
Leoša Janačka. V 
n jem  avtor z odsto
panjem  od klasičnih 
oblik in  fragm entar
nostjo  kon trastn ih  
im pulzov in  p rv in  
pripoveduje o spletu 
ljubosumja, erosa in  
sm rti. V drugem  de
lu koncerta je godal
n i kvartet s pianistko 
podaril poslušalcem  
biser nem ške ro
m antike, kv in te t v 
Es-duru op. 44 Ro
b erta  Schum anna, 
odličen prim er čiste 
lirične glasbe, v ka
teri vse govori o pre

danosti ritm u, nežn i m elodič
nosti in  po ln i zvočnosti. Mladi 
glasbeniki so ga b riljan tno  iz
vedli v vsej njegovi kontem pla- 
tivni lepoti in  izraznem  bogast
vu. / DD

P R O S V E T N O  D R U Š T V O  S T A N D R E Z  

v a b i  n a

p re d v a ja n je  p o sn e tk o v  z  izleta  p o  severni Avstriji in Bavarski

PO LEPI MODRI DONAVI
torek, 12. oktobra 2010, ob 20.30  

Standrež, spodnja dvorana župnijskega doma 
A. Gregorčič

K O R O ŠK I KULTURNI DNEVI 
N A  P R IM O R S K E M

OD 18 . DO 2 8 .  OKTOBRA 2 0 1 0

Prireditve na G oriškem

Torek, 19.10. 2010 , o b  18. uri 
G o r i c a ,  r a z s t a v n i  p r o s t o r i  K u l t u r n e g a  c e n t r a  L o jze  B r a t u ž  

Odprtje likovne razstave del Gustava Januša  
G lasbeni okvir: Trio Sonus

Soprireditelj Kulturni center Lojze Bratuž

Č etrtek , 21. 10. 2010 , o b  17. uri
G o r i c a ,  k o m o r n a  d v o r a n a  K u l t u r n e g a  c e n t r a  L o jz e  B r a t u ž  

Srečanje g lasbenih  šol
Soprireditelj Slovenski center za g lasbeno  vzgo jo  Emil Komel

S o b o ta , 23 . 10. 2010 , o b  2 0 .3 0  
S t a n d r e ž ,  ž u p n i j s k a  d v o r a n a  

G ledališka predstava Policija
N a s t o p a  KPD P l a n i n a  -  S e l e

Soprireditelj PD S tandrež

S o b o ta , 2 3 . 10. 201 0 , ob  10. uri 
G o r i c a ,  S l o v e n s k o  v i š j e š o l s k o  s r e d i š č e ,  š o lsk i  a v d i t o r i j  

M ladinska g ledališka  predstava Koroško kolo
N a s t o p a  s k u p i n a  S a n j e l o v c i  PD D a n i c a  iz  St.  P r i m o ž a

P onedeljek , 2 5 . 10. 2010 , o b  9 .3 0  in 10.45
G o r i c a ,  K u ltu rn i  c e n t e r  L o jze  B r a t u ž  

Lutkovna predstava Črke
S k u p i n a  A b e c e d a  v  p ro d u k c i j i  K r š č a n s k e  k u l tu r n e  z v e z e  iz  C e l o v c a

Soprireditelj Kulturni center Lojze Bratuž

Zveza slovenske katoliške prosvete -  Gorica 
Slovenska prosveta -  Trst 

Krščanska kulturna zveza  -  Celovec

m :

SLOVENSKI CENTER Z A  G L A S B E N O  V Z G O J O  EMIL KOMEL 

ARSATELIER - M E D N A R O D N I  CENTER Z A  G L A S B O  IN U M E T N O S T  

Z V E ZA  SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

Giacom o Puccini

G IA N N I S C H IC C H I
opera v enem dejanju 

i z v a j a j o  p e v c i  O p e r n e  a k a d e m i j e  S v e t e g a  K r i ž a

v o d i  Aleksander Švab

Kulturni cen te r Lojze Bratuž

to r ek , 1 2 . ok tob ra 2 0 1 0 ,  ob  2 0 .3 0

g e n e r a l n a  v a j a  o d p r t a  p u b l ik i  b o  v  n e d e l j o ,  1 0 .  o k t o b r a  2 0 1 0 ,  

o b  17. ur i,  v  K u l tu r n e m  d o m u  I g o  G r u d e n  v  N a b r e ž i n i

VSTOP PROST

Goriška Mohorjeva družba
vabi na predstavitev knjige

Marjan Terpin
PALER IZ BRD

Iz življenja Terpinovih 
v Števerjanu

V ponedeljek, 11. oktobra 2010, ob 18. uri 
v galeriji Ars na Travniku v Gorici

O bvestila
Skupnost družin Sončnica prireja v 
jesenskem času šiviljsko delavnico 
za odrasle gospe pod vodstvom izku
šene šivilje Marije Ferfoglia Ferletič. 
Zainteresirane naj pokličejo na tel. 
štev. 0 4 8 1  5 3 6 8 0 7  (Katerina 
Ferletič).
V Kulturnem centra Lojze Bratuž je
do 15. oktobra na ogled razstava 
Prisluhne imaginacije slikarja Marija
na Tršarja. Ogled je možen od pone
deljka do petka, od 17. do 19. ure ter 
ob prireditvah.
Ad formandum sprejema vpise na 
tečaje iz Kataloga permanentnega 
izobraževanja: Slovenščina (stopnji 
Al, A2), Angleščina (stopnji Al, Blb), 
Francoščina Al, Š panšč ina  Al, 
Photoshop, ECDL start in Splošno 
knjigovodstvo. Tečaje sofinancira 
Evropski socialni sklad. Kotizacija 
znaša 1 evro/uro tečaja. Vse informa
cije nudi tajništvo v Gorici, KBcenter, 
Korzo Verdi 51, tel. 0481.81826, 
go@ adform andum . eu, www. 
adformandum. eu
Društvo slovenskih upokojencev
za Goriško prireja tradicionalno marti
novanje v nedeljo, 7. novembra, v 
Gonjačah v Brdih. Vpisovanje na tel. 
št. 0 4 8 13 90 68 8  ali 0481532092 . 
Krat obvešča, da bo urad v Gorici 
(Korzo Verdi 51) odprt ob torkih od 9. 
do 13. ure.
Kom unikacija v slovenskem  
jeziku: tečaj slovenščine za dijake 
višjih srednjih šol bo na Sloviku v 
KBcentru v Go-rici vsak petek od 15. 
do 15.45. Za informacije: info@slovik. 
org, tel. 0481.530412, www. slovik. 
org. Pričetek: 8 .10 .2010 .
Društvo slovenskih upokojencev 
za Goriško sporoča članom, da bo v 
soboto, 9. oktobra, od 17. ure dalje v 
Bovcu revija upokojenskih pevskih 
zborov, na kateri bo nastopil tudi 
društveni ŽePZ. Na avtobusu je poleg 
pevk več prostih mest. Kdor se  želi 
udeležiti revije, naj se čim prej prijavi 
na tel. št. 0481 390688. Odhod iz 
Doberdoba ob 13. uri in nato izštan-

dreža.
V Gorici ali bližnji okolici iščemo 
dvosobno stanovanje za invalida. 
Kontakt na mobi 00386 41 950976. 
Mlajša gospa išče delo kot hišna 
pomočnica (likanje, čiščenje), tel. 
00386 40307088.

Sožalje
Ob nenadni izgubi d rage  žene, 
skrbne mame in ljubljene none Vide 
Gravnar por. Klanjšček izrekajo 
števerjanska županja, odborniki, 
svetovalci, š teverjanska sekcija 
Slovenske skupnosti ter števerjansko 
in jazb insko  o b čes tv o  možu 
S tan is lavu ,  s inu  Robertu  in 
hčerkama Silvi in Cvetki ter njihovim 
družinam občuteno sožalje.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 8.10.2010 do 13.10.2010)
Radijska postaja iz Vidma oddaja na 
ultrakratkem valu s frekvencami za 
Goriško 97.5, 91.9 Mhz; za Furlanijo 
103.7, 103.9  Mhz; za Kanalsko 
dolino 95.7, 99.5 Mhz; za spodnjo 
dolino Bele 98.2 Mhz; za Karnijo 
97.4, 91, 103.6 Mhz; na internetu 
www. radiospaziol03. it. Slovenske 
oddaje so na sporedu vsak dan, 
razen ob četrtkih in nedeljah, od
21.30 do 22.30. Spored:
Petek,8 .oktobra (v studiu Niko Klanjšček): 
Zvočni zapis : posnetk i z naših  
kulturnih prireditev-Glasba iz studia 
2 .

Soboto, 9. oktobra (vodi Ezio Gosgnach): 
Okno v Benečijo: o d d a ja  v 
b e n e č a n s k e m  in rez i janskem  
narečju.
Ponedeljek, 11. oktobra (v studiu Andrej 
Baucon): Narodno-zabavna, zabavna 
in zborovska glasba - Zanimivosti v 
naši okolici - Iz krščanskega sveta - 
Kratke zgodbice - Obvestila.
Torek, 12. oktobra (v studiu Matjaž Pintar): 
Utrinki v našem prostoru - Glasbena 
oddaja z Matjažem.
Sreda, 13.oktobra (v studiu Danilo Čotar): 
Pogled v dušo in svet: Viša rje, božja 
planina - Izbor melodij.

MARJANU TERPINU
ob praznovanju 

pomembnega življenjskega jubileja 
izraža iskrena voščila

SVET SLOVENSKIH ORGANIZACIJ

Nekdanjemu deželnemu predsedniku 
in dolgoletnemu goriškemu pokrajinskemu tajniku

MARJANU TERPINU
ob praznovanju njegovega 70. rojstnega dne 

izreka iskrena voščila

STRANKA SLOVENSKA SK U PN O ST

^  « »»
PORIG^

K on certn a  se zo n a  2010-2011

CARMINA SLOVENICA - MARIBOR 
Rusalke - Scensko glasbeni projekt

Vaško Atanasovski, pihala 
Nino Mureškič, tolkala 

Karmina Šileč, avtorica projekta in dirigentka

Kulturni center Lojze Bratuž 
Petek, 8. oktobra 2010, ob 20.30

Predprodaja vstopnic na tel. 0481 531445 
od 8.30-12.30 /  17.00 - 19.00 

email: info@kclbratuz.org



7. oktobra 2010 Kultura N O V I

GLAS

Sveta G ora

Slovesnost ob 100-letnid rojstva 
pesnice Ljubke Šorli

Med slovesnosti, ki so si 
letos sledile na Primor
skem, se uvršča tudi 
nadvse prijeten večer, ki ga je za 

priljubljeno pesnico Ljubko Šor
li ob 100-letnici rojstva pripravil 
frančiškanski sam ostan na Sv. 
Gori v Frančiškovi dvorani v n e
deljo, 26. septembra, ob 17. uri. 
Gvardijan pater Bogdan Knavs je 
v svojem pozdravnem  nagovoru 
poudaril nekatere glavne vrline 
pesnice, in  sicer njeno m ilino, 
globoko vero, navezanost na do
mačo zemljo, stvarstvo in  sveto- 
gorsko Marijo; prav njej je pesni
ca posvetila svoje verze.
Na večeru so se prepletali poe
zija, glasba in  petje. Verze je pre
birala dramska igralka, članica 
SNG Nova Gorica, Dušanka Ri
stič, na harfo je igrala M arina 
Ružič, na v iolino pa Veronika 
Brecelj. Baritonist Marko Kobal 
je sam in ob spremljavi citer, na

katere je igral Tomaž Plahutnik, 
zapel nekaj pesmi, ki jih je na be
sedilo Ljubke Šorli uglasbil njen 
mož Lojze Bratuž. Slavnostna go
vornica je bila mag. Darinka Ko

zinc, podžupanja m estne občine 
Nova Gorica, ki je podala pregled 
življenja in  dela Ljubke Šorli, na
vezujoč se na njeno pesniško ust
varjanje. Točke je povezovala

Alenka Saksida in  sklenila večer z 
željo, da bi bili ideali, kot so mir, 
ljubezen in  sprava, ki nam  jih je 
posredovala Šorlijeva s svojim 
življenjem in poezijo, vedno živi.

17. m ednarodn i gledališki festival Ex Ponto

Na odru tudi delo 
Kralj umira

V L jubljani in  K ranju je 
m ed 15. in  22. septem 
brom , n a  različn ih  p ri

zoriščih (SNG Drama, Stara m e
stna elektrarna, Cankarjev dom  
idr.), po tekal 17. m e d n aro d n i 
gledališki festival Ex Ponto, na 
katerem  se vsako le to  p red 
stavljajo izbran i, v rh u n sk i ali 
najbolj vznem irljivi evropski in  
slovenski m lajši avtorji. Na fe
stivalu, ki se je začel leta 1993 
kot gibanje in  se je nato  razvil v 
obširen  m ednarodn i gledališki 
p ro jek t K ulturnega 
d ruštva B-51, so se 
najprej predstavljali 
ustvarjalci iz držav 
nekdan je  Jugosla
vije, kasneje pa tud i 
p rodukcije  iz d ru 
g ih  dežel. Letos je 
b ilo  na festivalskem 
p rogram u šestnajst 
dogodkov, od  tega 
šest slovenskih pre
m ier in  dve veliki 
m ednarodn i kopro
dukciji, o tvoritvena predstava 
Eugena Ionesca Kralj umira, v 
režiji rom unskega ustvarjalca 
Silviuja Purcareteja, in  sklepna 
predstava Rdeče  m akedonske
ga režiserja M artina Kočovske-

ga-
Skozi sodobne predstave, ki z 
in o v a tiv n im i in  p riv lačn im i 
estetskim i pristop i širijo m eje 
odrskega dogajanja, festival raz
vija povezave m ed uprizoritve
n im i um etnostm i in  aktualnim  
dogajan jem  te r vsakdan jim i 
človeškim i vprašanji. Ex Ponto 
je bil v obdobju  2007-2009 n a 
m enjen  g lobaln im  tem am  (po
litika, vera, družina), v  obdobju 
2010-2013 pa se želi približati 
posam ezniku in  v svojem p ro 

di vseprisotne recesije duha, za
radi zanem arjanja in  podcenje
vanja p o m e n a  m e d n aro d n ih  
festivalov, gledališča in  kulture 
nasploh. Zaradi po trebe po  p o 
zornosti do posam eznika, n je
gove osebne in  ku ltu rne iden ti
tete, ki životari znotraj vse kom 
pleksnejših, u m e tn ih  socialno- 
p o litičn o -ek o n o m sk ih  ok 
virjev. Vodilna tem a letošnjega 
festivala so b ili tab u ji in  
vprašanje, ali danes sp loh  še 
obstajajo.
V tem  času so najbrž številni ta 
buji res om iljeni, z nekaterim i 
večnim i vprašanji -  s sm rtjo  pa 
se človek kljub  vsem u težko 
spopada. To je pokazala že prva 
predstava letošnjega festivala, 
Ionescova dram a Kralj umira. 
Delo, ki velja za najbolj racio-

gram u obravnavati bolj osebna 
vprašanja te r  dilem e. V uvod
n em  tekstu program a je direk
tor festivala D am ir D om itrovič 
Kos zapisal, da so se za prehod  
n a  in tim n o  raven odločili zara-

n a ln o  Ionescovo besedilo , 
obravnava neizbežen trenutek  
človekovega življenja, n jegov 
konec. Sam  veliki d ram atu rg  
absurda je o tem  zapisal, da je 
"nekakšna d u h o v n a  priprava

n a  sm rt". V vlogo um irajočega 
je postavljen kralj, ki m u, zara
di n a  videz privilegiranega p o 
ložaja, v zadn jih  tren u tk ih  ni 
p rav  n ič  laže. Kralj se v 
soočenju  s sm rtjo , v  n jen em  
neizprosnem  približevanju sko
zi celo predstavo, sp rem en i v 
ta rn a jo če  p a te tičn o  bitje, n e 
srečnega posam eznika, ki se do 
zadnjega oklepa življenja. Brez 
dosto janstva, brez pogum a, 
b rezu p n o  beži. Režiser Silviu 
Purcarete, ki je p oznan  po  svo
b o d n ih  in terpretacijah  literar
n ih  tekstov k lasičnih  avtorjev, 
je zgodbo  postav il v razpa
dajočo palačo, ki nam iguje na 
dekaden tno  oblast pohlepnega 
vladarja. Vse se že ruši, podlož
nikov skoraj n i več, kralj pa se v 
svojem  štiristo  le t do lgem  

življenju ne m ore od 
ločiti za odhod . Zvesti 
stražar, ki m u  na glavo 
pada om et, pa vztraj
no, ob vsakem  kralje
vem  prem iku  vzklika 
"Živel kralj"!, kar vsej 
ab su rd n i trag ik i d o 
daja še iron ičen  in  za- 
sm eh ljiv ton . Predsta
vi, ki so jo odigrali v 
francoščini, je b ilo  si
cer težko slediti zaradi 
b led ih  nadnapisov  in  

pogosto m enjajočih  se luči, sa
m a izvedba pa je v vsem  svojem 
"nesm islu" le pokazala č lo 
vekovo nem o č  pri up iran ju  
sm rti.

inca

PIKA NA (PESM)I Majda Artač Sturman

rivnostno mislijo, ki pride sicer 
polagoma, a pesnika nem irna 
preganja. Presenetljivo gibko de
lujejo kratki verzi, v katerih po
gosto misel prestopa iz verza v 
verz (... prišla/ je....... n e / ostavi
me,... miselni prestop ali enjam- 
bement).
Pesem Večer se s svojo preprosto
stjo lepo postavlja ob bok bolj 
znani Kettejevi pesmi Jagned. S 
svojim lahkotnim  tonom  pred
stavlja protipol bolj znani ugla
sbeni, otožni podoknici Na trgu 
kot tudi Prešernovi Pod oknom, 
ki jo je včasih znal zapeti vsak 
otrok.
Tovrstne pesmi so lep dokaz, 
kako so se naši najboljši pesniki 
od rom antika Prešerna do Ket
teja, ki je ustvarjalno rasel v duhu 
nove romantike, navezovali na 
ljudsko tradicijo vasovalske pe
smi. Ta pesem je še marsikje živa, 
pri nas še najbolj ob praznovanju 
Kraške ohceti.

F oto  Z a v a d la v

Kratke
Popravek
Niste edini, k i je  pobral prvo n a p a k o  in jo  vnese l  v prispevek.
V č lan k u  o s t ro k o v n e m  s r e č a n ju  o b  1 20 - le tn ic i  F ra n c e ta  
Bevka v dvorcu na  Vogrskem s te  na  koncu d ru g eg a  s to lpca  
napisali  t ren ja  n a m e s to  ten ja ,  pa č ep rav  je  takoj ob  zače tku  
n a s to p a  avtor p r ispevka  to  j a s n o  poudaril .  Gre za ed n in o  
b e s e d e  TENJA, ki jo  j e  Bevk p o g o s to  uporab l ja l  n a m e s to  
b e s e d e  SENCA, torej bi s e  p r ispevek  Rajka Slokarja  lahko 
glasil NERAZREŠENA BEVKOVA SENCA. Če le m orete ,  prosim, 
naved ite  popravek. /  Rajko Slokar

Izšla je dvojna številka revije Acta Histriae
Pred k ra tk im  j e  pri k oprsk i za ložbi A n n a le s  izšla dvo jna  
š tevilka 18. le tn ika revije Acta Histriae. Revijo, ki objavlja 
izvirne in p r e g l e d n e  z n a n s t v e n e  č l a n k e  s  h u m a n i s t i č n o  
vsebino, zlasti s  področja zgodovinopisja, izdajata Univerza na 
P r im o rs k e m  in Z n a n s tv e n o r a z i s k o v a ln o  s r e d i š č e  Koper. 
Temeljno geog ra fsko  obm očje ,  ki ga  publikacija pokriva, so  
Is tra in m e d i te r a n sk a  Slovenija  te r  v seb ine ,  ki s e  na  podlagi 
in terd iscip linarnih  in primerjalnih p reučevan j  povezuje jo s  
s redozem sk im i deželam i. Tokratna sk u p n a  1. in 2. številka za 
leto 2 0 1 0  o b s e g a  na  dobrih 3 7 0  s t r a n e h  1 4  člankov; m ed  
tem i s o  trije n ap isan i  v anglešč in i ,  e d e n  pa  v italijanščini.  Na 
z a č e tk u  v s a k e g a  č la n k a  j e  k ra te k  izvleček, n a  koncu  pa  
povzetek, pri č e m e r  s e  preple ta jo  s lovenščina ,  italijanščina in 
a n g lešč ina .  Za revijo j e  značilno, d a  so  v u red n iškem  odboru  
poleg Slovencev tudi raziskovalci iz raznih drugih držav. Enako 
velja tudi za  pisce.
Naj iz b o g a te  v seb in e  te  dvojne številke o m en im o  n as led n je  
p r ispev ke .  A lenka Divjak p iš e  o s l e d e h  b itke  pri Vipavi v 
s ta ro is la n d sk i  Zgodovini sv e ta ,  Sagi o škofu  Ambroziju in 
n jen ih  m o re b i tn ih  o d m e v ih  v S ag i  o Kirialaxu. F ev d a ln o  
ekonom ijo  v zahodn i Sloveniji ob rav nav a  A leksand er  Panjek. 
Razvoj po u k a  fizikalnih ved v koprski nadaljevaln i šoli do 
konca  19 . sto letja  pa predstavlja  Stan is lav  Južnič. Sledi sk lop 
č lankov ,  ki o b ra v n a v a jo  o d n o s e  m e d  Čehi in S lo ven c i  v 
p r o s t o r u  m e d  M e d i t e r a n o m  in S r e d n j o  E vrop o .  Č e šk i  
raziskovalec Jan  Pelikan p iše  o Titovih pogovorih v Moskvi 
a p r i la  1 9 6 8  o b  č e š k o s lo v a š k i  krizi. G orazd  Bajc j e  svoj 
prispevek o ta jn e m  sodelovanju  m ed  Britanci, Čehi in Slovenci 
n a s lo v i l  O b v e š č e v a ln i  t r ik o tn ik :  SOE, č e š k a  i l e g a la  in 
Jugoslavija , 1 9 3 9 - 1 9 4 1 .  Zanimiv j e  tudi č la n e k  o Antonu 
R upniku , s l o v e n s k o - f r a n c o s k e m  k o m u n is tu ,  ki j e  p o s ta l  
ju g o s lo v a n s k i  in fo rm biro jevsk i fu n k c io n a r ;  n a p is a l  g a  je  
O n d re j  V o j te c h o v s k y .  P e t r a  K a v re č ič  in B o ru t  K la b ja n  
o b rav nav a ta  p ro cese  tu r is t ičnega  razvoja S ev e rn eg a  Ja d ra n a  
pred prvo sve tovno  vojno in po njej. V sklopu, k i je  n a m e n je n  
zgodovinopisju o b m e jn e g a  p ros tora ,  pišejo M arta  Verginella, 
Vida Rožac Darovec, Giulio Mellinato, S ab in e  Rutar, Marija 
Jurič Pahor, Marko Klavora in Kaja Širok. /  (mab)

V novomeški Galeriji Krka razstavlja svoje 
slike Nikolaj Mašukov
V Galeriji Krka v Novem m e s tu  s o  v to re  v zače tku  s e p te m b ra  
odprli razstavo del več kot 15  let v Sloveniji de lu jočega  slikarja 
Nikolaja M ašukova. Njegova ustvarja lnost  z a jem a  iz čus tveno  
razum sk ih  o sn ov  izrazite o se b n o s t i ,  ki z av es t  o u m e tn o s t i  
č rp a  iz d e d i š č in e  ru s k e  in e v ro p s k e  ku l tu re ,  j e  z a p i s a la  
u m e tn o s tn a  zgodovinarka  Tatjana  Pregl Kobe.
Po njenih b e s e d a h  je  Mašukov slikar, kipar, pisatelj in pesnik, 
č igar u s tvarjan je  izhaja iz t r d n e g a  r isa rskeg a  in s l ikarskega  
z n a n ja  te r  o b v lad o v an ja  č lo v e š k e  figure . Z a s n o v a n o  j e  v 
razponu  od ep o p e js k e  širine, intimnih prizorov in p oe t ične  
s im b o l ik e  d o  z g o v o rn e  p r ip o v ed i ,  iz raz i te  b a rv i to s t i  t e r  
sve t lo b n e  opojnosti.
Njegove r isbe  in slike s o  izraz sv o je v rs tn e  n a d z e m sk o s t i ,  
p o v ezan e  z do ločenimi spom ini,  sa n jam i in u tvaram i, na  ta

način  pa um etn ik  v p o m o d e rn e m  č a su  raz u m e  in osmišlja 
p o m e n  ohran jan ja  izročila in razum ev an ja  s l ikarskega  polja. 
Odmik od m a te r ia ln e g a  k d u h o v n e m u  slikarju v edn o  znova 
o d p i r a  nov e  r a z s e ž n o s t i ,  n je go ve  p o te z e  s o  p re m iš l je n o  
s p o n ta n e  in en o tn e .  Obvladujejo u teče n  likovni jezik, značilno 
n a r a v n a n  n a  iz b ra n o  m e š a n o  te h n ik o ,  ki ji av to r  v nizu 
kombiniranih  slik o s ta ja  zvest, j e  m ed  drugim o Mašukovi 
razstavi zap is a la  Tatjana Pregl Kobe.
Nikolaj M ašukov  s e  j e  rodil I. 1 9 5 6  v sibirski vasi Bik pri 
K rasnojarsku , kjer je  m ed  leti 1 9 7 3  in 1 9 7 7  dokonča l šo lo  za 
u m e tn o s t ,  p ros torsko  oblikovanje in slikarstvo, k a sn e je  pa  s e  
je  odločil za  spec ia l izac i jo  n a  področju  m o n u m e n ta l n e g a  
p ro s to rsk ega  s l ikars tva . Študij j e  nadaljeval v Moskvi, kjer je  
posta l  tudi član Zveze ruskih umetnikov.
Več njegovih del s o  vključili v zbirko M uzeja za  m o d e rn o  
u m e tn o s t  v Caricinu pri Moskvi, v Slovenijo pa  je  sk u p a j  z 
ženo, slikarko M ašo  B ersan ,  prišel leta 1 9 9 4 .  S a m o s to jn o  je  
prvič razstavljal v moskovski galeriji Art m o d e rn e ,  v Sloveniji 
pa  s e j e  prvič sam o s to jn o  predstavil leta 2 0 0 7  v Jelovškovi 
galer ij i  v L jubljani. Za njim je  v r s ta  s a m o s to j n ih  in tu d i  
m ed n a ro d n ih  skupinsk ih  razstav. Živi in ustvarja  v Ljubnem 
na  Gorenjskem.

Večer

Tam skrivoma 
zvezdic pastir 
čez log  hiti; 
polagoma  
objame m ir  
polja, vasi; 
potihom a  
odpri m i dver, 
županja hči!

Ah, skrivoma, 
polagoma, 
potihom a  
v  srce prišla 
je m isel taka 
skrivnostna, 
od mraka 
do dne belega 
nem irna ne  
ostavi me, 
pa ti, dekle, 
ozdravi m e!

Dragotin Kette (1876 -1899)

Ljubezenska pesem Večer je po 
zgradbi m oderna, vendar se po 
duhu navezuje na tradicijo ljud
ske pesmi, konkretneje na vaso- 
valsko pesem. Opazna je pomanj- 
ševalnica zvezdic, iz ljudske pre
govorne zakladnice pa Kette upo
rablja zvezo od mraka/do dne be
lega, ki jo sicer zasuka z inverzijo

nam esto do belega 
dne. Besede skrivoma, 
polagoma, potihom a  
so skorajda v naspro
tju z željno prošnjo 
neučakanega vasoval
ca. Vsaka izmed njih 
uvaja stavek, ki ga pe
snik ločuje od ostalih 
s podpičjem. Tudi zato 
se ritem prve kitice zdi 
malce hitrejši, pa še 
večer, poosebljen kot 
zvezdic pastir, hiti. V 
drugi kitici pa kot da 
se ritem upočasni: ta
koj na začetku se z 

rahlim  prizvokom zgostijo vsi 
trije načinovni prislovi. 
Sproščenost vasovalca se razode
va iz ogovora (županja hči; de
kle), v katerem pesnik uporablja 
velelnik [odpri, ozdravi). V ver
zih čutim  nasprotje, kontrast 
m ed hitenjem večera in mirom, 
ki objema polja in vasi, med sk-
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Kratke
B ra ln a  z n a č k a  ž e  5 0  le t  s p o d b u ja  
k  b ra n ju
B ralna  z n a č k a ,  v s e s lo v e n s k o  g iban je ,  ki s p o d b u ja  m la d e  k 
bran ju  in dviga njihovo bra lno  kulturo, s e j e  pred  pol s to le t ja  
rodila na  K oroškem , na  Prevaljah .
B ralno z n a č k o  s t a  na  P revaljah  o s n o v a la  p isa te lj  Leopold 
S u h o d o l č a n  in p r o f e s o r  S t a n k o  K o tn ik  in jo  t a k r a t  
p o im e n o v a la  po k o ro šk e m  p isa te l ju  P rež ihovem  V orancu  - 
P režihova z n a č k a .  P ro jek t s o  n a  Preval jah  prvič izvedli v 
š o l s k e m  letu 1 9 6 0 / 1 9 6 1 ,  prvih d e s e t  Prežihovih z n a č k  pa 
s o  podelili  m a ja  1 9 6 1 .  G ib an je  za  s p o d b u j a n je  b ran ja  m e d  
m lad im i s e  je  hitro razširilo po Sloveniji in j e  od  7 0 .  let 
p r e j š n j e g a  s t o l e t j a  d e lo v a l o  k o t  e d e n  o d  n a c i o n a l n i h  
p ro g ram o v  Z veze prijateljev m la d in e  S lovenije  (ZPMS). V 
letu 2 0 0 2  s e  je  B ralna  z n a č k a  o rg an iz ira la  kot s a m o s to j n o  
d ru š tv o  B ralna  z n a č k a  S lovenije  - ZPMS, n jen  p rog ram  pa 
j e  š e  v e d n o  del n a c io n a ln e g a  p ro g ra m a  ZPMS.
U d e le ž u je  s e  je  
več  kot polovica 
o sn o v n o šo lce v .
V s t r o k o v n e m  
s m i s l u  v o d i j o  
g i b a n j e  o d
v s e g a  z a č e t k a  
m e n t o r j i  p o  
s lo v ensk ih  
šo la h ,  od  9 0 .  let 
da l je  pa  tud i po 
v r t c i h  in
knjižnicah. Tako 
j e  njihovo d e lo  z 
m la d im i  t e m e l j  
b r a l n e  z n a č k e ,  
j e  z a p i s a n o  na  s p le tn ih  s t r a n e h  D ruštva  B ra lna  z n a č k a  - 
ZPM S. B ra ln a  z n a č k a  s p o d b u j a  p ro s to v o l jn o  b r a n j e  v 
p r o s t e m  č a s u .  D e ja v n o s t i  s e  iz v a ja jo  n a  s k o r a j  v s e h  
s lo v en sk ih  šo la h ,  v to v r s tn o  b ran je  pa  s e  vključu je  v eč  kot 
p o lo v ica  o s n o v n o š o lc e v .  Za b r a l n o  z n a č k o  b e r e jo  tu d i  
s lov ensk i  o troci v z a m e js tv u  in na  n e k a te r ih  ob m o č j ih  v 
s lo v e n s k e m  iz s e l je n sk e m  p ros to ru .
S p le tn i  m e s e č n ik  O stržek
V v s e h  p rog ram ih  B ra lne  z n a č k e  s o d e lu je  ok rog  1 4 0 . 0 0 0  
otrok. Vodi jih o k rog  5 0 0 0  mentorjev , ki uporab l ja jo  različne 
oblike m otiv iran ja  m lad ih  bralcev. Ena od možnih  poti za 
s o d e lo v a n je  in in fo rm iran je  j e  tu d i  s p l e tn a  s t r a n  B ra ln e  
z n a č k e  s  s p l e t n i m  m e s e č n i k o m  O s t r ž e k ,  ki g a  p o  
e lek tronsk i pošti p re jem a  že ok rog  2 0 0 0  naročnikov. Častn i 
pokrovitelj B ra lne  z n a č k e  j e  s lo ven sk i  p r e d s e d n ik  Danilo 
T u rk . /L .  Š.

O b  jub ile ju  K o b ila rn e  Lipica
V okviru t r a d ic io n a ln ih  D nevov  K ob ila rne  Lipica, ki s o  v 
le to š n je m  ju b i le jn e m  letu  v eč  dni z a p o r e d o m a  vabili na 
o g led  t e g a  k r a š k e g a  in v s e s l o v e n s k e g a  b i s e r a ,  j e  m e d  
n e d e l j s k o  o s r e d n j o  p r i r e d i t v i j o  z b r a n i m  s p r e g o v o r i l  
s loven sk i  p r e d s e d n ik  repub like  Danilo Turk. Poudaril  je ,  d a  
j e  Lipica kraj velike p re tek lo s t i  in ji m o r a m o  z a to  zagotoviti 
tud i del n a š e  p r ihodnosti .
D irektor K obilarne  Lipica Tomi R u m p f pa  j e  v p o z d ra v n e m  
nagovoru  poudaril ,  d a  4 3 0  let Lipice in lipicanca d o k a zu je ta  
k le n o s t  in t rd ož ivo s t ,  v e n d a r  b rez  p r e d a n o s t i ,  v rh u n s k e  
s t ro k e  in ljubezni v seh  zap o s len ih  d o  naš ih  konj to  n e  bi bilo 
m o g o č e .

Tudi s lo v e n sk i  a v to r j i  n a  l i t e ra rn e m  
fe s t iv a lu  v  P o rd e n o n u
D r u š t v o  s l o v e n s k i h  p i s a t e l j e v  s p o r o č a ,  d a  j e  D S P  v 
p r o g r a m u  m e d n a r o d n e g a  s o d e l o v a n j a  D S P  iz v e d l o  
g o s to v a n je  s lo ven sk ih  av tor jev  na  e n e m  n a jp o m e m b n e j š ih  
l i terarnih  fes tiva lov  v Italiji - v P o r d e n o n e le g g e  /  F e s ta  del 
libro con  gli au to r i  / .

21. slovenski slavistični kongres

Med častnimi člani 
prof. dr. Zoltan Jan

N a Filozofski fakulteti 
Univerze v Ljubljani je 
m ed 30. septem brom  in

2. oktobrom  potekal 21. sloven
ski slavistični kongres z naslo
vom  Vloge središča - konvergen
ca regij in  kultur. V prejšnjih le
tih  je Slavistično društvo uspeš
no  izvedlo kongrese v večini slo
venskih reg ionaln ih  središč in  
zunaj državnih meja, v Trstu, Ce
lovcu, M onoštru in  Zagrebu. Po 
dvajsetih letih se je kongres, v le
tu, ko je Ljubljana postala sve
tovna prestolnica knjige, vrnil v 
slovensko središče. Udeležili so 
se ga referenti iz vseh slovenskih 
območij, z vseh štirih slovenskih 
in sedmih tujih univerz (Trst, Za
greb, Sofija, Praga, Pardubice, 
Vilna, Pariz).
Na letošnjem  srečanju so u d e
leženci, upoštevajoč osrednjo te
mo, nam enjeno odkrivanju da
našnje in  zgodovinske vloge sre
dišča, razpravljali o semiotičnem 
prostoru, sledovih zgodovine, 
procesu urbanizacije, kulturnem  
in jezikovnem življenju v sloven
ski prestolnici in  reg ionaln ih  
središčih.
Na občnem  zboru, ki je potekal

1. oktobra, so razglasili nova ča
stna člana Slavističnega društva 
Slovenije. Letos sta bila im eno
vana prof. dr. Ada 
Vidovič M uha in  
prof. dr. Zoltan 
Jan.
V utem eljitv i za 
nagrado je zapisa
no, da izr. prof. 
dr. Zoltan Jan, 
državni svetnik, 
zgledno povezuje 
različna delovna 
področja. N jego
vo prizadevanje, 
dosežki in  uspehi 
so v čast sloveni
stični stroki, pok
licu učitelja in  
Slavističnega 
društva Slovenije.
Novogoriški p ro
fesor je zaposlen 
kot zunanji sode
lavec filozofske 
fakultete v Trstu, 
bil je predsednik 
Slavističnega društva Slovenije, 
izvoljen je bil za člana Državne
ga sveta Republike Slovenije kot 
predstavnik interesov vzgoje in

izobraževanja. Objavil je vrsto 
člankov, razprav, recenzij in m o
nografij iz literarne zgodovine in

z drugih področij. Prof. dr. Ada 
Vidovič M uha je prejela častno 
članstvo zaradi svojega prispevka 
k slovenski, posebej jezikovni

kulturi. Delovala je v kolektivu 
leksikološke sekcije Inštituta za 
slovenski jezik Frana Ramovša, 
pri pripravi Slovarja slovenskega 
knjižnega jezika. Prešla je v pe- 
dagoško-znanstveni prostor na 
Filozofski fakulteti, leta 2000 je, 
z delom  Slovensko leksikalno 
pom enoslovje, podala na Slo
venskem doslej najbolj celovito 
izdelano teorijo semantike. 
Nagrado za najboljšo doktorsko 
nalogo v prejšnjem letu je dobil 
dr. Zoran Božič, Petra Jordan pa 
je prejela nagrado za najboljšo 
študentko slovenistike.
Božičeva disertacija o poeziji 
Franceta Prešerna v srednješol
skih učben ik ih  je kakovostna, 
metodološka, vsebinsko bogata 
raziskava pojavljanja Prešernove 
poezije v berilih od prvega do so
d obn ih  sestavov ter 
spremljajočih procesov didakti- 
zacije in  kanonizacije Prešerno
ve poezije. Poleg tega še eksperi
m entalno preverja današnjo re
cepcijo Prešernove poezije pri 
srednješolcih. Petra Jordan je na 
Filozofski fakulteti v Ljubljani 
pred kratkim diplom irala z oce
no odlično. Že od srednje šole je 
literarno aktivna, m ed študijem 
je bila predstavnica Oddelka za 
slovenistiko v Študentskem sve
tu  FF, pom agala je pri izvedbi 
obštudijskih dejavnosti, sodelo
vala je pri ustanovitvi Š tudent
ske sekcije Slavističnega društva 
Slovenije in pomagala pri pripra
vi zadnjih treh slavističnih kon
gresov.

Hiša kulture v Šm artnem

12. fotosrečanje

Jubilejna izvedba 12. foto- 
srečanja, ob 35. obletnici delo
vanja Fotokluba Skupina 75, 
ladaljuje s tretjo od šestih raz
stav. Odprtje je bilo v soboto, 2. 

oktobra, v Hiši kulture v Šmart
nem.
Na tretji od šestih razstav svoja de
la predstavljajo Giuseppe Orsini iz 
Lodija, Mauro Paviotti iz Palma
nove, Fabio Rinaldi iz Trsta in 
Marko Vogrič iz Gorice. Avtorje in 
njihova dela je predstavila literar
na kritičarka Tatjana Rojc. 
Giuseppe Orsini živi in  ustvarja v 
Lodiju. Za fotografijo se je nav
dušil med svojimi potovanji okoli 
sveta, najprej s fotografijami nara
ve in pokrajine, ki jih je objavljal 
v naturalističnih revijah. V 
zadnjih letih se je približal digital
ni tehniki, še vedno pa se ukvarja 
tudi z analogno fotografijo. V 
svojih delih predstavlja Vodo, naj
bolj dvoumen in  usoden element,

z odsevi, svetlobo in žarom čiste 
lepote. V njenem  stalnem  spre
m injanju in  simboliki očiščenja 
išče prisotnost človeka ter božan
stva.
Mauro Paviotti iz Palmanove se po 
kratkem slikarskem obdobju od 
leta 1982 posveča fotografiji, s 
poudarkom  na reportaži in por- 
tretistiki. V Šmartnem predstavlja 
še neobjavljene fotografije iz serije 
"I nuovi guardiani -  novi čuvaji". 
Poosebljajo jih futuristične ženske 
bojevnice, ki na prvi pogled dajejo 
vtis h ladnih  robotiziranih bitij. 
Fotograf uporablja kontrast med 
občutljivim ženskim telesom in 
tehnološkim oklepom, ki prikriva 
tudi obličje, da ohranja hum ano
st.
Tržačan Fabio Rinaldi je 
uveljavljen fotograf in  neutruden 
organizator fotografskih manife
stacij, med katerimi je festival Trie- 
stefotografia. Najbolj se ukvarja s

Prevalje pod  Peco koncu pod vodstvom
~r'v -i • • -i » 1 1  M aksimiljana Feguša MePZPosebna revija cerkvenih zborov Laudamus iz Maribora. Ob teh 

so na Prevalje prišli še trije 
zbori, ki so predstavljali 
slovensko cerkveno pesem  v 
Porabju, na Koroškem in 
Tržaškem. Zamejsko stvarnost 
so zastopali Ljudski pevci Zveze 
Slovencev na Madžarskem iz 
Gornjega Senika v Porabju, ki 
so zapeli starodavne pesmi tega 
prostora, Šempolajski farni 
zbor, ki je pod vodstvom Iva 
Kralja predstavil dve Filejevi in 
eno Vodopivčevo evharistično 
pesem, ter še Mešani pevski 
cerkveni zbor iz Sel na 
Koroškem, ki vadi in  poje tudi 
kot društveni zbor ter ga vodi 
Roman Verdel; m ed drugim i je 
zapel zelo lepo pesem  Silvestra 
M iheliča O, Gospa, o Mati 
moja.
Kot je v im enu prevaljskih 
zborov dejal tamkajšnji 
organist in  duša kulturnega 
društva M ohorjan Jože Kert, je 
bila ta dvodnevna revija 
cerkvenih zborov nadškofije 
M aribor in  zamejstva za 
Prevalje pom em ben dogodek, 
ki je m očno razgibal in  oživil 
tam kajšnji kulturni utrip.

fotoreportažo in  portretistiko. utrinki s solkanskega polja na se-
Predstavlja se z deli iz serije "L'al- veru Gorice, posneti s camero ob-
tra faccia del vero -  druga plat re- scuro. Kritičarka Tatjana Rojc je o
snice". Avtor raziskuje tematiko re- tej pratehniki dejala, da " ...iz pok-
lativnosti poj
ma resnično
sti. Sam pravi:
"Kaj je bolj re
snično, m a
ska, ki jo 
poživljajo pra
ve oči, ali sle
parski obraz, 
ki ga prekriva 
okamenela 
glina"?
Goričan 
Marko Vogrič 
je član Skupi
ne 75, večkrat 
sodeluje pri 
knjižnih pu 
blikacijah in 
periodiki.
Najraje ima 
pejsaže in 
tihožitja. V
zadnjem času eksperimentira s ca- rajine umakne živa bitja in pusti, 
m eroobscuro  in vintage fotoapa- da spregovorijo simboli zemlje, 
rati. Razstavljene fotografije so nabiti z mistiko".

N astop il i  s o  avtorji : Andrej B latnik, V eronika  S im on it i  in 
S u z a n a  Tratnik, pog ov o r  j e  povezo va la  V eronika  Brecelj.  
P ogovor z avtorji in p red s tav i tev  z b ra n je m  od lo m k o v  del 
av tor jev  j e  po tek a l  v nede ljo ,  1 9 . 9 . 2 0 1 0 ,  o b  1 0 .3 0  uri pred  
približno 1 0 0  ob iskovalc i v d voran i  p o k ra j in sk e  p a la č e  v 
P o r d e n o n u .  G o s t e  iz S lo v e n i j e  s t a  u r a d n o  p o z d ra v i l a  
u m e tn iš k i  k u ra to r  fe s t iv a la  P o rd e n o n e le g g e ,  G ian Mario 
Villalto in vodja  p ro jek ta  pri DSP, M arko Sosič .
Za p re d s ta v i te v  s lo v en sk ih  av tor jev  s m o  v DSP pripravili 
t i s k a n e  b ro š u re  z o d lom ki del v se h  n a s to p a jo č ih  av tor jev  v 
i t a l i ja n s k e m  p rev o d u .  P ro g ram  m e d n a r o d n ih  d e ja v n o s t i  
DSP r e d n o  pod p ira  J a v n a  a g e n c i ja  za  knjigo RS.
N a f e s t i v a l u  v P o r d e n o n e l e g g e  s e  j e  n a  n e p o s r e d n o  
povabilo  o rg an iza to r je v  s  s a m o s to jn im  n a s t o p o m  u s p e š n o  
p reds tav il  tud i s lov ensk i  z a m e jsk i  pisatelj  Boris Pahor.  
P rogram  fe s t iva la  si lahko  o g le d a t e  na  sp le tn i  s t ran i :  
http: / /w w w .  p o rd e n o n e le g g e .  it /

N a Prevaljah pod Peco, 
skoraj na meji z 
Avstrijo, so 1. in  2. 
oktobra priredili 16. 

festival slovenske 
cerkvene glasbe, ki so ga 
navadno prirejali v 
Cerkljah na Gorenjskem, 
letos pa je ta zanimiva 
prireditev dobila to 
prizorišče, ki naj bi se v 
p rihodnjih  izvedbah 
spreminjalo.
Šlo je za revijo, ki je bila 
zasnovana dvodelno, tako 
da so prvi večer v 
župnijski cerkvi Device 
Marije na Jezeru 
oblikovali prevaljski 
cerkveni in  posvetni zbori 
ter, po program u sodeč, 
predstavili zelo teh tne in  
prem išljene sporede in  
pokazali visoko raven 
zborovske kulture v teh 
krajih.
Naslednjega dne, v 
soboto, 2. t. m., je 
uvodom a prisotne

pozdravil kancler mariborske 
nadškofije, ki je spregovoril v 
im enu pokrovitelja, nadškofa

Franca Krambergerja. Ta se je 
skliceval na blaženega Antona 
M artina Slomška, da je

podčrtal pom en petja za 
duhovno rast slovenskega 
človeka. V im enu 
organizatorjev je 
pozdravil sedanji 
predsednik Slovenskega 
Cecilij ivega društva 
Tomaž Faganel in  naglasil 
sprecifičnost takih srečanj 
za spoznavanje različne 
stvarnosti, povezovanje in  
napredek cerkvenega 
petja na Slovenskem. 
Sobotno revijo so 
oblikovali nekateri zbori 
m ariborske nadškofije: 
OPZ KUD sv. Frančišek od 
Svete Trojice v Slovenskih 
goricah, ki ga vodi Anita 
Kralj, MePZ sosednje 
župnije Ravne na 
Koroškem, ki je pel pod 
vodstvom Nine Grošelj, 
ter še odlična MePZ Sv. 
Viktorin s Ptuja, vodi ga 
Sonja VVinkler, in  na
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Kratke
Galerija Tržaške kn jigarne  /  Ilustracije za  
o troke  in od ras le
V galeriji T rža šk e  k n j ig a rn e  s e  j e  v p e te k ,  1. o k to b r a ,  s  
svojim i barv i t im i in d o m ise ln im i  s tv a r i tv a m i  p re d s ta v i l a  
sk u p in a  t a n k o č u tn ih  ilustratorjev, d a  bi v svoj s v e t  privabili 
n e  le o troke ,  te m v e č  tud i o d ra s le .
V esn a  B e n e d e t ič ,  Ana Košir, Suzi Bricelj in P e te r  Škerlj s o  
p red  n e d a v n im  že  razstavili svo ja  d e la  v galerij i S k e rk  v 
Trnovci, t o k r a tn a  pos tav i tev  -  kot j e  poudari l  S a š a  Rudolf v 
svo jem  nagovoru  -  pa je  nekoliko bolj o b s e ž n a  in d o d e la n a .

F oto  IG

Rudolf j e  m e d  d rug im  poudaril ,  d a  s o  i lustracije  n a m e n j e n e  
t r e m  g e n e ra c i ja m :  o trokom , s t a r š e m  in n o n o to m . Včasih s e  
ce lo  d o g a ja ,  d a  si tov rs tn ih  prikupnih  in barvitih  s to r i tev  
želijo  “bolj s t a r e j š i  ko t o troc i s a m i ”. I lu s t r ac i je  n a m r e č  
s p o d b u j a j o  d o m i š l j i j o  n a  p o s e b e n  n a č i n :  b e s e d  n e  
po trebu je jo ,  ker  im ajo  že  s a m e  na  se b i  t a k o  izrazno m oč, 
d a  zg o d b a  iz njih, ka r  lije. “Ko človek o d ra s te ,  s e  to v r s tn e  
li terature ,  k i je  polnila njegovo otroštvo, sp o m in ja  bolj zarad i 
p re lep ih  p o d o b  kot pa za rad i  b e s e d " .  P o d o b a m  j e  n a m r e č  
č lov eš tv o  z a u p a lo  svojo  p r ip o v e d n o s t  že  od  n ek d a j .  Tudi 
S lovenci s m o  imeli v te j zvrsti s i ja jn e  p r im ere ,  m e d  drugimi 
tud i M at jaža  S c h m id ta ,  k i je  pred  n e d a v n im  umrl. Rudolf je  
n jegov s p o m in  počas t i l  z m in u to  molka .
Upraviteljica T ržaške  kn jig a rne  Ude K ošu ta  j e  n a p o v e d a la ,  
d a  b o d o  knjige i lustra to r jev  na  voljo s t r a n k a m  po znižani 
cen i d o  k on ca  o k to b ra .

Krut /  R azstava  v  centru Skerk
“S c v e t j e m  v j e s e n  -  u s tv a r ja ln o  v v sak i  d o b i” j e  g e s lo  
s k u p i n s k e  r a z s t a v e ,  ki jo  b o d o  p re d s ta v i l i  v p e t e k ,  8 .  
ok to b ra ,  o b  17. uri na  p o b u d o  Krožka Krut v U m e tn o s tn e m  
in k u l tu rn em  ce n t ru  S k e rk  v Trnovci na t r ž a š k e m  K rasu . 
S kora j  š t i r i d e s e t  razstavljaIcev, ki s e  p o sv e č a jo  u s tvar jan ju  
na  ljubiteljski ravni, bo  p reds tav i lo  svo ja  d e la  z različnih 
u m e tn i š k ih  področ i j .  G re  za  s l ike ,  ro č n a  d e la ,  l i t e r a rn e  
z a p is e ,  ki kažejo  na  to , d a  s e  lahko  v v sak i  življenjski dobi, 
tud i zrelejši,  p o s a m e z n ik  lahko  izraža u s tv a r ja ln o  in s  t e m  
ojači kak o v o s t  sv o jeg a  življenja na  v se h  ravneh .
R a zs ta v a  j e  del p ro jek ta ,  ki ga  f in an c ira  D ežela  FJK in s e  
u je m a  z d e s e t l e tn ic o  prireditve S ta r o s ta  Mali princ, ki jo  
Krut prireja  s  so ro d n im i o rg an izac i jam i iz Slovenije .  Poleg  
t e g a  s p a d a  tud i v p o b u d e  A rgen to  Vivo, ki jih s t a ro s tn ik o m  
n a m e n ja  P okra j ina  Trst.
Pri ložnostno  m ise l  bo ob  od p r t ju  ra z s ta v e  izrekel u m e tn ik  
Deziderij Š v a ra ,  z a p e la  pa bo M oška  vo k a ln a  s k u p in a  Lipa. 
K ro ž e k  K ru t ,  ki d e l u j e  n a  T r ž a š k e m  in G o r i š k e m  n a  
s o c i o k u l t u r n e m  p o d ro č ju ,  n a m e n j a  p o s e b n o  p o z o r n o s t  
p r ip ad n ik o m  t r e t je  d o b e  ž iv ljenjskega c ik lusa .  Njim p onu ja  
s o d o b n e  p r o g r a m e  z a  p r o m o c i j o  in u v e l j a v l j a n j e  
k a k o v o s tn ih  n a č in o v  ž iv ljenja ,  ki t em e l j i jo  n a  a k t iv n e m  
pris topu p o sa m e z n ik a  k razvijanju lastn ih  sp o s o b n o s t i .  S e m  
s p a d a  t u d i  r a z s t a v a  S  c v e t j e m  v j e s e n ,  ki z d r u ž u j e  
u s tv a r ja lce ,  Krutove č la n e  in pri jatelje.
R azs tavo  si bo m o g o č e  og leda t i  tud i v so b o to ,  9. , in nedeljo ,
10. ok tobra ,  od 15 . do  2 0 .  ure. Za informacije: Krožek KRUT, 
tel.  + 3 9  0 4 0  3 6 0 0 7 2 ,  e  mail: krut. ts@ tiscali.  it

Politični triler dr. Mihe Brejca
V T r s t u  s e  j e  v p o n e d e l j e k  o b n o v i l a  r e d n a  s e z o n a  
“ponede ljkov ih  v e č e ro v ” D ruštva  s lo v ensk ih  izobražencev .  
Drugi v e č e r  nove  s e z o n e  pa bo v p o n e d e l je k ,  1 1 .  ok to b ra ,  
p o sv e č e n  sv o jev rs tn e m u  poli t ičnem u trilerju Igralec ragbija, 
ki ga  je  n a p isa l  Mihael Brejc, izšel pa  j e  pri Novi reviji v 
Ljubljani.
Avtor, bolj z n a n  kot dr. Miha Brejc, j e  sociolog, redni p rofesor  
na  Fakulteti  za upravo  v Ljubljani in politik. Rodil s e j e  leta 
1 9 4 7  v družini z n a n e g a  s lo v e n s k e g a  poli tika v B eo g rad u .  
Š tu d i r a l  j e  v L jub ljan i in M a r ib o ru  t e r  s e  uveljav il  kot 
s t ro ko vn jak  za jav n o  upravo. Po dem okra t izac i j i  je  bil v letih 
1 9 9 0 - 9 3  n a  č e lu  V a r n o s t n o  in f o r m a t iv n e  s l u ž b e ,  to re j  
n a s l e d n ic e  n e k d a n je  U dbe oz. SDV in p re d h o d n ic e  s e d a n j e  
s l u ž b e  SOVA. V č a s u  B a ju k o v e  v l a d e  j e  bil l e t a  2 0 0 0  
m in is te r  za  de lo ,  d ru ž in o  in s o c i a ln e  z a d e v e ,  na  volitvah 
is teg a  le ta  j e  bil na  listi S lo v e n s k e  d e m o k r a t s k e  s t r a n k e  
izvoljen v Državni zbor, v letih 2 0 0 4 - 0 9  pa j e  bil evropski 
p o s l a n e c  SDS.
Dr. Brejc je  že  leta 1 9 9 4  izdal knjigo V m esni č a s ,  V a rno s tno  
in fo rm at ivna  s lu ž b a  in n a s t a ja n j e  nove  s lo v e n sk e  d ržav e  
1 9 9 0 - 1 9 9 3 .  Lani pa je  izdal knjigo Prvi m a n d a t .
Tokrat s e  j e  p is a n ja  lotil lepos lovno .  Njegov Igralec ragbija 
je  k r im ina lka  ali srhljivka oz. n a p e t  l jubezensk i  ro m a n  s  
p o l i t i č n i m  o z a d j e m .  K ot j e  s a m  p o v e d a l  n a  k r s t n i  
p reds tav itv i  knjige v Ljubljani 2 8 .  s e p t e m b r a ,  s e  je  za to  
odločil,  ke r  m u  v se ,  k a r  j e  zved e l  pri o p ra v l jan ju  svojih 
o d g o v o rn ih  s lu ž b ,  leži n a  d u š i .  In ke r  n e  m o r e  o v s e m  
n a p is a t i  a r g u m e n t i r a n e  z n a n s t v e n e  razprave ,  s e j e  odločil 
za rom an .
Pri okrogli mizi in pogovoru z gosti iz Ljubljane s e  torej na 
p o n ed e l jk o v e m  v e č e ru  DSI o b e t a  tud i zan im iv  razgovor o 
f in an čn ih  in drug ih  skrivnih  poslih ko m un is t ičn ih  o b las t i  v 
zadnjih  letih o b s to ja  Jugoslavije .
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Tomažičeva vila...

Z ob iskom  novega 
p ro izvodnega  o b ra ta  
slovenskega podjetja Sea- 

way v Tržiču in  n a  srečanju  s 
p red stav n ik i slovensk ih  p o d 
jetij in  bank , ki delujejo v  tržaš
ki in  gorišk i p o k ra jin i, se je 
m in is te r  sezn an il tu d i z 
m ožnostm i za krepitev  čezm e
jnega gospodarskega so d e lo 
vanja.
N a srečan ju  s p redstavn ik i 
G ospodarskega fo ru m a  je bil 
m ed  d rug im  govor predvsem  o 
vlogi, ki jo Gospodarski forum , 
zveze ter slovenske b an čn e  in  
f in an čn e  institucije  igrajo pri 
spodbujan ju  investicij in  m e n 
jave m ed  slovenskim i in  ita li
janskim i podjetji. Predstavniki 
b a n č n ih  in  fin an č n ih  in s titu 
cij so m in is tru  predstavili tud i 
poslan stv o  te h  in stituc ij p ri 
sp o d b u jan ju  učen ja
slovenskega jezika m ed  zam e
jsk im i o trok i, š tip en d iran ju  
m la d ih  in  sponzo riran ju  k u l
tu rn ih  in  d rug ih  aktivnosti, ki 
jih  p rip rav lja jo  tukaj živeči 
Slovenci.

Na srečan ju  s p redstavn ik i 
m a n jš in sk ih  organizacij, z 
R udijem  Pavšičem , D ragom  
Štoko, senatorko Tam aro Blaži- 
na  ter deželn im a svetovalcem a 
Igorjem  G abrovcem in  Igorjem  
K ocijančičem , je b il govor 
predvsem  o problem ih, s kater
im i se srečuje slovenska m a n 
jšina. Posebna p ozo rn o st je b i
la n a m e n je n a  p o m e n u  zago
tav ljan ja sistem skega f in a n 
ciranja m anjšine s strani Italije. 
Sogovorniki so govorili tu d i o 
p o m e n u  varovanja narečij, kot 
so rez ijanščina  in  d ruga  
slovenska narečja  v v idem ski 
p o k ra jin i, ki so po d v ržen a  
vplivu m očnejš ih  jezikov; n ji
hovo  o h ran ja n je  zah teva 
posebno  pozornost.
"D anašnje srečanje potrjuje de
jstvo, da je m an jšin ska  p ro b 
lem atik a  v osp red ju  d ia loga 
m ed Slovenijo in  Italijo", je de
jala senatorka Tam ara Blažina. 
Po m n e n ju  p redsednika SKGZ 
Rudija Pavšiča srečanje z m in 
istrom  Žbogarjem  končuje niz 
p o m e m b n ih  srečanj, ki jih  je

m a n jš in a  im ela  z v la d n im i 
p red stav n ik i o b e h  držav. Z 
m in is tro m  Ž bogarjem  je bil 
m ed  d rug im  govor o m edv lad
nem  srečanju o beh  držav, ki bo 
najbrž novem bra v Rimu, in  o 
p le n a rn e m  zasedanju  sloven- 
sko-ita lijansk ih  om izij na 
relaciji dežela FJK-RS. "Srečan
je z m in is tro m  je b ilo  zelo kro- 
nk re tn o  in  m en im , da b o m o  v 
nekaj m esecih  rešili do ločene 
vozle, ki o n em o g o ča jo  n o r 
m a ln o  življenje naše m a n 
jš in e”, je dejal Pavšič. Da je 
srečanje z m in is tro m  Ž bogar
jem  prišlo ob  pravem  trenutku ,

je m n en ja  tu d i predsednik  SSO 
D rago Štoka. "M in istru  sva s 
p redsedn ikom  Pavšičem p red 
stavila nerešene vozle zaščitne
ga zakona. O benem  upam , da 
bo  m an jšina dejansko p riso tna 
n a  o beh  srečanjih, o katerih  je 
spregovoril Rudi Pavšič, tako 
da b o m o  sogovorn ike 
n e p o s re d n o  soočili z n aš im i 
p rob lem i, ki zadevajo SSG in  
osta le  k u ltu rn e  u stan o v e  ter 
položaj naše skupnosti v Rezi
ji. V d u h u  naše e n o tn o s ti 
m oram o  čim  bolj sodelovati v 
korist slovenske n aro d n e  skup
nosti v Italiji".

ZCPZ in Slovenska prosveta

Glasbena skrinjica Orffove 
glasbene metode

Zveza cerkvenih pevskih 
zborov v sodelovanju s Slo
vensko prosveto prireja gla

sbeno delavnico na osnovi Orffo
ve metode za otroke od 4. do 7. 
leta starosti. Tečaj bo potekal pod 
geslom Glasbena skrinjica, prvo 
srečanje bo v soboto, 9. oktobra, 
ob 10.30, v Peterlinovi dvorani v 
ul. Donizetti. Tečaj bo vodila 
Marja Feinig, ki smo jo povabili 
na pogovor, da bi nam  predstavi
la ustroj glasbenih srečanj.
Zveza cerkvenih pevskih zborov 
je ustregla prošnji nekaterih 
staršev, da bi v središču Trsta po
nudili otrokom, ki so že poleti do
polnili štiri leta, in  učencem  1. 
razreda primeren način približe
vanja svetu glasbe. Ko smo si za
mislili ta projekt, je bila namreč 
opazna praznina v tovrstni po
nudbi. Ob začetku letošnjega šol
skega leta pa smo ugotavljali, da 
se vendar nekaj premika. Lepo 
deluje skupina v Barkovljah in  tu 
di v Dijaškem dom u je Glasbena 
matica poskrbela za organizacijo 
ustrezne ponudbe. Strogo v mest
nem  središču pa česa podobnega 
ni in  tako bo Glasbena skrinjica, 
kot smo projekt, pri katerem  je 
soudeležena tudi Slovenska pro
sveta in  ga je podprl tudi Urad RS 
za Slovence v zamejstvu in  po sve
tu, poimenovali, vendar dvignila 
svoj pokrov in  ob sobotah vabila 
v prostore Peterlinove dvorane v

ulici Donizetti 3, da bi na osnovi 
Orffove metode z otroki peli, m u
zicirali s pomočjo osnovnega Orff 
instrumentarija, plesali in  vadili 
tudi ročne spretnosti.

Na katerih didaktičnih te
meljih sloni Orffova metoda?

N em ški skladatelj Karl Orff, 
(1895-1982), ki je sredi dvajsetih 
le t 20. stoletja preučeval glasbo 
azijskih in  afriških ljudstev ter 
srednjeveško glasbo, je postavil 
trditev, da, ko t se otrok prej nauči 
govoriti in potem  pisati, so tudi 
pri glasbi zgodnje glasbene 
izkušnje pom em bnejše od same 
glasbene pism enosti. Ob tem  
izhodišču je torej v  m etodološki 
sistem, ki siga je zamislil, vključil

govor, gibanje, petje, instrum en
talno igro in poslušanje glasbe. 
Izhodišče sta posnemanje in razi
skovanje glasbenega sveta, k i ga 
otrokom  ponudim o, šele na to

pride na vrsto glasbeno opi
smenjevanje.

Zakaj je ta metoda tako zani
miva in primerna za najm
lajše?

Zlasti otroci, ki še obiskujejo vr
tec, ne zmorejo abstrakcije, ki je 
potrebna za dojemanje glasbene
ga zapisa in teorije, ki nam  om o
goča spoznavanje zakonov, ki 
urejajo pravila v  glasbi. Izkušnje 
pa, ki si jih pridobijo s petjem  in 
z  igranjem ter plesom, so nepre
cenljive, saj iz tega izkustva doži

vijo in spoznajo osnove vsake gla
sbene govorice in  se bodo šele po  
tej prvi, po  možnosti, čim bolj po 
zitivni izkušnji približali teoretič
n im  osnovam  in zapisovanju  
not. Če naj govorimo o tem, kaj je 
mokro, je pom em bno, da otrok 
da prej svojo roko v  lužo, da doži
vi dež, da si p o d  pipo umije roke 
i td. Šele ko je to doži vel, se z  n jim  
lahko pogovarjamo tudi o 
občutkih, ki jih je im el ob tem, in  
kako bi to opisal ali razložil. 

Kakšni instrumenti so za tako 
didaktično ponudbo najbolj 
primerni?

O rff je  ugotovil, da imajo tolkala 
v  razvoju glasbe svojstveno vlo
go. V sodelovanju z  izdelovalcem  
klavirjev Maendlerjem je poskusil 
narediti tak instrum ent, k i bi 
otroku pomagal, da bo razumel 
skrivnosti ritma in  istočasno oh 
ranil m o žn o st uglašenega 
igranja. To je  dosegel z  izdelavo 
ksilofona, m etalofona in  
zvončkov za otroke. O m enjenim  
m elodičn im  instrum entom  je 
dodal še tolkala, ko t so palčke, ro
potulje, razni bobni, činele itd. 
Razvil je torej Orffov instrumen- 
tarij, s katerim je omogočil prak
tično uresničitev svojih glasbeno- 
pedagoških idej, ki jih je zbral v 
Schuhverku. Dosegel je, da lahko 
vsak učenec z  nekaj vaje osvoji 
osnove igranja in torej muzicira, 
istočasno pa se lahko vsak od teh 
instrum entov vključi v  orkester. 
Učenec torej pridobi izkušnjo  
skupinskega igranja, kar je s p e 
dagoškega vidika zelo koristno. 
Tako lahko povežem o razred v  
orkester, v  katerem ima vsakdo, 
pa čeprav m ajhno, svojo in  
enakovredno vlogo.

»Minii

Svete Višarje

Ob sklepu 
jubilejnega leta

V nedeljo , 3. t. m ., se je s 
sk lepn im  bogosluž jem  
končalo  jub ile jno  leto, 

v katerem  so n a  Svetih Višar- 
jah  obeleževali 650. ob le tn ico  
te  božje po ti. Gre za p rilju b 
ljeno rom arsko točko, ki jo ob 
slovenskih rom arjih  obiskuje
jo tu d i Furlani in  Avstrijci, kar 
se je odražalo tu d i m ed  nedelj
skim i ob red i. Č eprav je b ilo  
vrem e h la d n o  in  oblačno, se je 
k Višarski M ateri povzpelo nev
erje tn o  veliko rom arjev, tako 
da je b il res doživet sk lepn i 
praznik. Kot je pri zadnji m aši 
le tošnje sezone poudaril n ek 

danji v idem ski nadškof msgr. 
Pietro Brollo, je višarska M ari
ja Kraljica Evrope, kar že toliko 
stoletij p rivab lja  vern ike slo 
venskega, germ anskega in  ro 
m anskega sveta, da pod  n je n 
im  krovom  najdejo  varn o  za
vetje.
Pri sklepni opoldanski m aši je 
zelo u b rano  pel združeni pevs
ki zbor iz Žabnic in  Ukev, pred 
m ašo in  m ed procesijo, ki se je 
vila okrog svetišča, pa so pritr- 
kavale tri skupine, dve s Trža
škega, in  sicer z O pčin  in  iz 
Mačkolj, ter fantje iz Šem petra 
p ri Gorici. Pri procesiji, ki je

sledila maši, je sodelovala tud i 
godba n a  p ihala iz Kanalske do 
line. Slovenske M arijine pesm i, 
slovesne litanije M atere Božje 
in  doživeta procesija pa so 
potrdile, da n i slučaj, da se že

šest stoletij in  p o l m nog i 
slovenski ljudje s prav posebn 
im  zaupanjem  in  zvestobo pov- 
zpenjajo  n a  goro, da Višarski 
Gospe izražajo svoje prošnje, a 
tu d i zahvale za prejete milosti.
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Manjšina je tarča 
italijanske ne-politike

D ruštvo slovenskih izo
bražencev je prvo srečan
je sezone nam enilo 

manjšinski problematiki in  v Pe
terlinovo dvorano v ponedeljek, 
4. oktobra, povabilo senatorko 
Tamaro Blažino in  deželnega 
svetnika SSk Igorja Gabrovca 
(vabljen je bil tudi deželni svet
nik Igor Kocijančič, ki pa je bil 
zadržan v Bruslju).
Izhodiščno vprašanje, ki ga je gos
tom a postavil predsednik DSI 
Sergij Pahor, je zadevalo težavo, s 
katero manjšina prihaja v stik z 
institucijami, ki so zadolžene za 
uveljavljanje n jen ih  zaščitnih 
pravic. Senatorka Tamara Blažina 
je bila m nenja, da gre ravn
odušnost do m anjšinskih 
vprašanj pripisati političnem u 
tem elju sedanji desnosredinski 
koaliciji, ki se zanima izključno 
za želje lastnih interesnih skupin, 
ne pa za potrebe svojih državl
janov. Rimska vlada gre torej m i

m o vsebinske plati politike same, 
kar se dejansko kaže v pom an
jkanju strokovne podlage pri reše
vanju konkretnih problem ov 
manjšin. Blažinova je dodala, da 
so zato stiki z vladnim i krogi

O

Sergij Pahor (foto  IG)

razpršeni, pozitivno je zaradi tega 
ocenila predlog krovnih organi
zacij, da bi znotraj predsedstva 
vlade razpolagali z nekim  stalnim 
omizjem, znotraj katerega bi se 
pristojni zavzemali za reševanje 

m anjšinskih vprašanj. Tudi 
Gabrovec je bil do splošnega 
italijanskega političnega stan
ja dokaj kritičen: po njegovem 
m nenju se je v Italiji v zadnjih 
20 letih izgubila politična kul
tura, ki je bila tesneje povezana 
s teritorijem. Manjšina je oben
em  tarča bipolarnega 
večinskega volilnega sistema 
in  je zaradi svoje prisotnosti v 
levosredinski koaliciji pod 
udarom desnosredinskih sil, ki 
trenu tno  im ajo v rokah 
ključne uprave (od rimske 
vlade, deželne vse do občin
skih), ki so za slovensko m an
jšino velikega pomena. Dežel
ni svetnik je zato že pred ča
som predlagal, da bi v skupno

zastopstvo manjšine povabili tudi 
tiste Slovence, ki sodelujejo na ra
zličnih nivojih z desnosredinsko 
koalicijo, da bi problem i m an
jšine lahko postali predm et 
razprave v vladajočih krogih 
desnosredinskih strank. Po eni 
strani je namreč razumljivo, da se 
po trenutn i politični logiki, ki 
sicer nim a nič skupnega s pravšn
jo državniško držo, nagrajujejo 
podporniki lastnega tabora. 
Ključni problem, ki sta ga gosta 
izrekla na večeru, je zadeval 
ravno pom anjkanje pravega 
odnosa, ki ga italijanska politika 
ni zm ožna izkazovati svojim 
državljanom. Vprašanja manjšine 
bi se morale vse uprave lotiti na 
način, ki ne bi temeljil na poli
tičnih  računicah, temveč na 
golem spoštovanju državnega za
konika. Manjšina je zaradi svoje 
narave krhek subjekt s posebni
mi zahtevami, ki ne smejo posta
ti predm et političnega prekupče
vanja ne na državnem ne na med
narodnem  nivoju. Manjšinska 
vprašanja naj se torej enkrat za 
vselej rešijo znotraj italijanskega 
sistema, ne pa s posredovanjem 
m atične domovine.

IG

SLOVENSKI KLUB ] V pričakovanju občinskih volitev

Levica: krmarja še ni

Č eprav so vprašanja nov
inarja Sandorja Tenzeja, 
m oderatorja večera, ki ga 

je Slovenski klub v sredo, 29. sep
tembra, nam enil položaju levice 
ob pripravah na prihodnje ob 
činske volitve, ciljale na konkret
no opredelitev kandidata leve 
sredine za mesto župana, so nje
govi sogovorniki raje obšli to 
tem o in se predvsem osredotočili 
na programske smernice, ki naj 
bi volilce prepričale, da je kon
čno nastopil čas za zamenjavo kr
m arja na krovu ladje Trst: tega 
naj bi levosredinski tabor dobil 
na podlagi prim arnih volitev. 
Sedanje stanje tržaškega plovila 
je nam reč povsem slično usodi 
slavnega Titanika, ki se je v bli
šču svojih luči potopil sredi Atla
ntika. Kljub tem u da se ličenje 
mestnega središča nadaljuje, šol
ska poslopja razpadajo, občina 
pa raje nam enja sredstva obnovi 
športnih igrišč; trgovine v mest
nem  središču žalostno prekinjajo 
svojo dejavnost, jasne gospodar
ske strategije mesta ni na vidiku: 
energetski pol (ki m u z eno bese
do pravim o uplinjevalnik) je v 
protislovju s prednostnim i dano
stmi tržaškega področja. Kaj gre 
torej pričakovati na občinskih 
volitvah prihodnje leto?
Po m nenju pokrajinskega tajn i
ka Demokratske stranke Roberta 
Cosolinija, pokrajinske tajnice 
Slovenskih in  Italijanskih kom u
nistov Luciane Zagabria, pokra
jinskega tajnika Stranke kom u
nistične prenove Iztoka Furla- 
niča, krajevne glasnice gibanja 
Levica, naravovarstvo in  svobo
da Daniele Birsa naj bi se levemu 
taboru obetala konkretna m ož
nost za zmago.

Furlanič, Zagabria in  Birsova, ki 
je zagotovila, da bo njeno giban
je, katerega glasnik je na vsedr
žavni ravni Nichi Vendola, v ne
kaj tednih  dobilo strankarski pe
čat, so prepričani, da je treba 
med političnim i subjekti najprej 
dobiti soglasje ključnih točk pro
gramskih smernic. Šele nato bo 
mogoče evidentirati osebo, ki se 
bo na prim arnih volitvah v lev
osredinskem taboru potegovala 
za kandidaturo. O koalicijskih 
prim arnih  volitvah je spregovo
ril tudi po 
novno  izvo
ljeni pokra
jinski tajnik 
DS Cosolini, 
ki se ravno 
tako kot nje
govi kolegi iz 
levice strinja, 
da je golo ča
kanje bodisi 
v Trstu bo 
disi na vsedr
žavni ravni 
dokaj u top i
čno. Še prej 
kot novega
Riccarda Illyja je treba predvsem 
evidentirati prioritete, ki naj jih 
teritorij zasleduje v p rihodnjih  
20 letih, in  nato še način, kako 
naj jih  levosredinska občinska 
uprava udejanji. Predstavniki 
levičarskih strank so tako še 
enkrat potrdili, da odklanjajo 
personifikacijo politike, kar pa je 
v nasprotnem  taboru  običajna 
praksa. Iskati je treba nam reč 
čim večji dialog z volilci, ki naj 
imajo pravico določiti kandida
ta, ki jih bo v izvoljenih telesih 
predstavljal.
Na vprašanje, ali ni končno n a

stopil čas, da bi leva sredina pred
stavila kandidata slovenske naro
dne skupnosti, je odgovoril naj
prej Peter M očnik. Ironično je 
m enil, da se v ZDA podobno 
vprašanje poraja pri tistih, ki pri
čakujejo izvolitev tem nopoltega 
guvernerja zvezne države Texas... 
"Po m ojem  m nenju gre za kul
tu rn i problem . Politiki, ki so v 
povojnih desetletjih vodili trža
ško politiko, so načrtno postav
ljali m ed večino in  m anjšino 
um etne pregrade, kar je privedlo 
do tega, da se tudi v današnji levi 
sredini ne bi vsi strinjali s tako 
kandidaturo, da o desnem  krogu 
sploh ne govorimo", je dejal po
krajinski tajnik SSk, ki pa je pod
črtal, da "pravi prostor za takšno

jinski tajnik pripisal "krčevitemu 
in sram otnem u načinu, po kate
rem  so bile sestavljene kandi
datne liste, ki niso upoštevale že
lje volilcev". Furlanič je dejal, da 
si zaradi protislovenske politike 
desno sredinskih strank težko ra
zlaga dejstvo, da nekateri Sloven
ci volijo oz. dejansko sodelujejo s 
to politično opcijo.
Med debato je bilo postavljeno 
vprašanje, zakaj ne bi v Trstu us
tanovili dvojezične šole, po zgle
du Benečije. Cosolini je razlog 
pripisal pom anjkanju  denarja, 
Močnik pa je načrt ocenil za pre
več ambicioznega: osebno bi se 
zadovoljil z uvedbo slovenščine 
kot tujega jezika na italijanskih 
šolah. Druga tematika, ki jo je iz

idejno zasnovo, kakršno im a 
stranka lipove vejice, ni nikjer 
drugje kot v sami levici". Cosoli
ni je o vlogi Slovencev pri DS de
jal, da je slovenska narodna 
skupnost ključnega pom ena za 
vraščenost stranke na teritoriju 
in  za integracijski proces celotne
ga področja: slovenske narodne 
skupnosti je tudi senatorka DS v 
parlam entu, usodo pa, ki je pred 
dvema letom a doletela podtajni
ka Miloša Budina, ki kljub pod
pori slovenske kom ponente DS 
ni bil deležen ponovnega zau
panja vrhov stranke, pa je pokra -

občinstva sprožil predstavnik SSk 
Sergij Petaros, je zadevala prob
lem  železarne, s katero si je žu
pan Dipiazza zagotovil v Skednju 
veliko glasov na zadnjih  volit
vah. Iz odgovorov je prišlo na 
dan dejstvo, da občinska uprava 
sploh ne ve, kaj bi z železarno in 
zaposlenimi v njej (skupno 1.000 
delavcev) storila. Edina rešitev je 
v nem udnem  začetku postopkov 
bonifikacije področja od Skedn
ja do Žavelj, kar pa zahteva od
ločno po litično voljo, ki je 
sedanja uprava žal nima.

IgorGregori

O bvestila
D r u štv o  R o ja n sk i M a r ijin
d om  vabi v pe tek ,  8. ok tobra  
2 0 1 0 ,  na  p red av an je  R om anje  
v sm eri  r im ske c e s te .  Inž. Alen 
K e rm a c  bo  v sliki in b e s e d i  
prikazal svojo  8 0 0  km dolgo  
rom arsko  po t v š p a n s k o  m e s to  
S an tiago  d e  Com poste la .  Večer 
bo v Marijinem d o m u  v Rojanu 
(ul. Cordaroli, 2 9 )  ob  2 0 .  uri. 
R e p e n ta b r s k a  o b č in s k a  
uprava  zbira gradivo za izdajo 
n o v e  š t e v i l k e  o b č i n s k e g a  
g l a s i l a .  P r i s p e v k e  l a h k o  
o d d a s t e  n a  o b č i n s k e m  
tajniš tvu do 5. nov em b ra  2 0 1 0  
v pisni obliki ali po e lek tronsk i 
p o š t i  n a  n a s l o v  
seg re te r ia@ com -m onrup ino .  
regione. fvg. it.
Zbor Jacobus Gallus sp re je m a  
n o v e  p e v c e  n a  v a j a h  o b  
zače tku  sez o n e ,  vsako  s re d o  in 
p e t e k  ob  2 0 .  uri v p ro s to r ih  
G la s b e n e  m a t ic e  v Trstu, od 
1 5 .  s e p t e m b r a  d a l j e .  In fo . 
Valentina - 0 0 3 9 3 2 8 7 0 1 2 3 7 1  
ali  v a l e n t i n a s a n c i n @ g m a i l .  
com . Dobrodošli.
Z d r u ž e n je  p r o s t o v o l j c e v

H o s p i c e  A d r ia  O n l u s  v 
sode lo van ju  z Duhovsko zvezo 
v l j u d n o  v a b i  n a  p r e d a v a n j e  
Z a k r a m e n t  b o l n i š k e g a  
maziljenja , ki bo v če t r tek ,  7. 
o k t o b r a  2 0 1 0 ,  o b  17. uri v 
Marijanišču, D unajska  ulica št. 
3 5 ,  Opčine. Predaval bo škofov 
vikar Anton Bedenčič .  
D r u š tv o  s lo v e n s k ih
i z o b r a ž e n c e v  v a b i  v 
p o n e d e l j e k ,  1 1 .  o k t o b r a ,  v 
P e t e r l i n o v o  d v o r a n o  v u l .  
D o n i z e t t i  3  v T r s t u  n a  
p reds tav itev  knjige dr. M ihaela 
B r e j c a  I g r a l e c  r a g b i j a .  0  
s v o j e v r s t n e m  p o l i t i č n e m  
t r i l e r j u  b o d o  s p r e g o v o r i l i  
r a z i s k o v a l e c  s l o v e n s k i h  
p o v o j n i h  p o l i t i č n i h  in 
va rn os tno-obveščeva ln ih  
p r o c e s o v  Ig o r  O m e r z a ,  
p r e d s t a v n i k  z a l o ž b e  N o v a  
revija Tomaž Zalaznik in avtor. 
Z a č e te k  ob  2 0 .1 5 .
O g le d  p a s i j o n s k ih  ig e r  v  
K irchschlagu in  rom arskega  
s v e t iš č a  F a tim sk e  M a te re  
Božje v  Prosingbirbaum u ter 
Gradca, ki naj bi po p rogram u 
potekal od 10. do  11. ok tobra , 
o d p a d e .

KOiT v a b i  n a  o d p r t j e
s k u p i n s k e  r a z s t a v e  l j u b i t e l j s k e  u m e t n o s t i

S CVETJEM V JESEN 
USTVARJALNO V VSAKI DOBI

p e tek , 8. o k to b ra  201 0 , o b  17. uri, 
U m etnostni in kulturni cen te r SKERK, 

Trnovca 15 -  N a b re ž in a  (TS)

r a z s t a v o  b o  p r e d s t a v i l  Deziderij Švara  

n a s t o p a  M o š k a  v o k a l n a  s k u p i n a  L i p a  i z  B a z o v i c e

u r n i k  o g l e d a  r a z s t a v e  t u d i  v  s o b o t o ,  9 . ,  

in  v  n e d e l j o ,  1 0 .  o k t o b r a ,  o d  1 5 .  d o  2 0 .  u r e

in fo rm acije  na sedežu krožka, ul. C ice rone  8, Trst, 

te le fon  0 4 0  3 6 0 0 7 2
P R O V I N C I A  
di T R IE ST E

R E G IO N E  A U T 0 N 9 M A  
F R IŠ U  V e N E Z IA  G IU U A

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH Z B O R O V  -  TRST v s o d e lo v a n ju  

s SL O VE N SK O  PROSVETO

prirej a  de lavn ico  na osnovi O r ffo ve  m e to d e

GLASBENA SKRINJICA
z a  o t r o k e  o d  4 .  d o  7. l e t a

P rvo  s r e č a n j e  b o  v  s o b o t o ,  9 .  o k t o b r a  v  ju t r a n j ih  u r a h  v  P e te r l in o v i  
d v o r a n i  n a  u lic i D o n iz e t t i ,  3  v  T rs tu . Pr i jave  n a  t e le fo n s k i  številki 

3 2 8 - 4 5 3 5 7 2 5  o d  p o n e d e l j k a  d o  p e t k a  m e d  14 .  in 18.  uro .

ZV E ZA  CERKVENIH  PEVSKIH Z B O R O V  TRST v s o d e l o v a n j u  

z  Ž U P N I J O  SV. JE R N E JA  A P O S T O L A  O P Č IN E

KONCERT SLOVENSKEGA 
KOMORNEGA ZBORA IZ LJUBLJANE

z b o r o v o d k i n j a  M a r t i n a  B a t i č

sobota, 16. oktobra 2010, ob 20. uri 
župnijska cerkev sv. Jerneja ap. na Opčinah

PO D  POKROVITELJSTVOM SVETA SLOVENSKIH  O R G A N I Z A C I J

Tržaška pokrajina

Naš odtis v svetu

Tržaška pokrajina je pred 
nedavnim  predstavila več
plastn i načrt, ki so ga 
nekatera nevladna združenja za

snovala za učence in  dijake od 9. 
do 14. leta starosti. Projekt sloni 
na in teraktivni razstavi z 
naslovom Naš odtis v svetu, ki ga 
je deželni odbornik za politiko 
m iru in zakonitosti Dennis Visi- 
oli predstavil tud i v slovenski 
verziji. "Razstava tem elji na

izredno pom em bnih  tematikah, 
ki zadevajo našo prihodnost" . 
Odpravljanje zapravljanja do
brin, ki jih povzroča potrošniška 
družba, dejstvo, da je voda bo 
gastvo, ki ga m orajo biti deležni 
vsi, pravice otrok in položaj žen
sk. "To so stebri, ob katerih bi se 
morali vsi zamisliti in  storiti, kar 
je v naših močeh, da dobijo de
jansko podobo. Če pa naša gen
eracija ni sposobna sprem eniti

svojega stila življenja, upam , da 
bodo vsaj mlajše generacije 
zm ogle dojeti pom en  teh  živl
jenjskih prednosti", je dejal Visi-
oli.
Pokrajinski odbornik je s sloven
sko verzijo postavitve nadvse 
zadovoljen. "D idaktična akcija 
na našem  teritoriju  ne bi bila 
verodostojna brez različice za 
šole s slovenskim  učnim  
jezikom. Prav je zato, da sloven
ski dijaki razpravljajo o om en
jenih tematikah, ki, naj še enkrat 
spom nim , zadevajo skupne do
brine, v svojem jeziku. Bilo bi 
paradoksalno, ko bi o tem  ne

govorili v slovenskem jeziku", je 
dejal pokrajinski odborn ik  in 
zagotovil, da bodo razstavo pred
stavili tudi dijakom onkraj meje. 
Razstavo sestavlja 16 panojev, ki 
so razdeljeni na štiri tem atske 
skupine: prvi nosi naslov Dati 
p rihodnost zemlji, drugi Voda je 
skupna dobrina, tretji Barve sanj, 
zadnji pa Ženska je življenje. 
Postavitev je sestavljena tako, da 
se prik ladno spaja s kakršnim  
koli šolskim okoljem. Ogled 
razstave, pri kateri je lahko 
soudeležena skupina z največ 26 
dijaki v sprem stvu vzgojitelja, 
traja okrog poldruge ure.
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V avli deželnega sveta o dvojezičnih izkaznicah v Reziji

Veliko je še nerešenih težav 
v deželi pod Kaninom

D eželni svetnik Slovenske 
skupnosti Igor Gabrovec 
je že junija s kolegoma 

Enzom Marsiliem in  Sandrom 
Della Mea predložil svetniško 
vprašanje v zvezi s problemom, ki 
je nastal, ko je občan iz Rezije za
prosil za italijansko-slovensko raz
ličico osebnega dokumenta. Zade
va je priromala celo do uradov Mi
nistrstva za notranje zadeve, ki je 
preteklega 24. februarja s 
pism om  potrdilo gospo
du Gabrieleju Cherubi- 
niju, da ima vso pravico 
zaprositi in  dobiti dvoje
zično izkaznico, kot to 
predvideva državni zaščit
ni zakon št. 38 iz leta 
2001 (člena 4 in  8). Na to 
noto, ki je bila poslana v 
vednost tudi Občini Re
zija, videmskemu prefek
tu in  predsedniku dežele 
FJK je župan Rezije odgo
voril z zagotovilom, da se 
je že angažiral pri pristoj
nih deželnih uradih za to, 
da se občini dodeli vse, 
kar je potrebno za iz
dajanje dvojezičnih izkaz
nic.
Kljub vsemu se je občinska uprava 
v Reziji upirala izdajanju dvojezič
ne osebne izkaznice tistim, ki za to 
zaprosijo. V uvodnem  delu 
vprašanja so trije deželni svetniki 
poudarili, da številne občine v 
pokrajinah Trst, Gorica in  Videm 
brez težav izdajajo dvojezične

izkaznice tistim  občanom, ki 
zanje zaprosijo, kar je tudi očitno 
dokaz, da za proceduro ni več teh
ničnih težav in izgovorov. 
Gabrovec, Marsilio in  Della Mea 
so se v nadaljevanju navezali tudi 
na odločbo tržaške prefekture, ki 
je predvidela uvedbo komisarske 
uprave v tistih občinah, v katerih 
župani niso spoštovali pravice 
občanov, da dobijo samo italijan

sko osebno izkaznico ali njeno 
slovensko-italijansko različico. 
"Odgovor pristojne deželne od
bornice Federice Seganti je prišel 
v času, ko je problem  dejansko 
rešen, saj je gospod Cherubini do
bil svojo izkaznico, pa čeprav je 
m enda ročno izpolnjena", je v 
svoji repliki že uvodom a ugo

tavljal deželni svetnik SSk Igor Ga
brovec, ki je zato izkoristil prilož
nost, da je deželno skupščino sez
nanil s še odprtimi vprašanji v do
lini pod Kaninom. Tako je Gabro
vec orisal vzdušje pritiskov in 
ustrahovanja, ki ga doživljajo Slo
venci v Reziji. Gre za stanje, tako 
Gabrovec, ki krši osnovne 
državljanske in  ustavno zajamče
ne pravice, na katerih sloni sodob

na evropska druž
ba. Poudaril je tudi 
nesprejemljivo po
tezo občinske
uprave, ki je mese
ca avgusta izvedla 
anketo, s katero je 
zbirala podatke o 
jezikovni, narodni, 
domovinski in  ver
ski opredelitvi
občanov. "Pri tem 
se je uprava nave
zovala celo na razi
skave o genskih 
posebnostih Re
zijanov in  zanimi
vo je, da anketa za
radi demografskih 
danosti v dolini 

sploh ni ščitila neodtujljive pravi
ce do tajnosti t. i. občutljivih po
datkov", je zaključil deželni svet
nik Gabrovec, ki je tudi opozoril, 
da je dogodek že predmet interpe
lacij tako v senatu kot v poslanski 
zbornici, ter sam napovedal, da bo 
pri problem u soudeležena tudi 
deželna uprava.

Severni in severovzhodni predel mesta (35) 
GORICA, NJENE ZANIMIVOSTI IN NJEN ČAS Mariza Perat

Uršulinski samostan je obiskala tudi cesarica Eliza
beta, soproga cesarja Franca Jožefa L, in  sicer 9. 
marca 1857, ko je potovala v Benetke. Cesarico so 
spremljali dve dvorni dami, general, goriški kne- 
zonadškof Andrej Gollm ayrin msgr. baron Codel- 
li, spovednik in  katehet pri uršulinkah.
Cesarici so pred odhodom  poklonili sliko, na ka
teri sta z zlatom in srebrom bila vezana kelih in ho
stija z relikvijami sv. Elizabete.
V isti kroniki zasledimo tudi zanimive podatke o 
kugi, ki je leta 1682 razsajala na Goriškem. Tako be
remo, da so kužno nevarnost najprej prikrivali in 
da je vest o kužni obolelosti prišla v javnost šele po 
prazniku sv. Janeza Krstnika, torej po 24. juniju.

Mimo uršulinskega vrta, ki je, kot znano, obsegal 
tudi današnjo ulico Roma, so ropotali vozovi, ki so 
skupaj z um rlim i prevažali v lazaret tudi vse tiste, 
ki so zboleli za kugo. Lazaret je bil, kot se zdi, v juž
nem  delu mesta. Zaradi kuge se je število prebival
cev v mestu občutno zmanjšalo, saj je bil okužen 
tudi zrak. Stanje se je izboljšalo šele februarja 1683, 
ko se je znova začelo norm alno življenje (Kronika 
uršulinskega samostana v  Gorici).
V severnem delu mesta stoji na solkanskem polju 
nova cerkev Marije Kraljice, sedež istoimenske žu
pnije, ustanovljene leta 1964. Župnija šteje 1300 
vernikov (Podatki župnijskega urada).
V bližini najdem o na Svetogorski ulici slovenski 
Dijaški dom  Simon Gregorčič. Ustanovljen je bil 
leta 1945, torej v času, ko je Zavezniška vojaška 
uprava znova uradno odprla slovenske šole, čeprav 
so se te začele obnavljati že leta 1943 pod nemško 
zasedbo.
Prva leta je Dijaški dom bil nastanjen v prostorih 
nekdanje orožniške postaje v južnem delu mesta,

blizu južne železniške postaje. Leta 1948 se je pre
selil v stavbo v Svetogorski ulici, in  sicer v prosto
re v 1. nadstropju. Pozneje je dobil na razpolago še 
ostale prostore v stavbi.
Gojenci so prihajali iz mesta in  okolice, pa tudi iz 
Beneške Slovenije, kjer ni bilo možnosti za pouk v 
slovenskem jeziku. V Domu in izven njega so se 
gojenci lahko udejstvovali v raznih kulturnih in 
športnih dejavnostih. Nastopali so zlasti v  dvora
ni Pri zlatem pajku.
Danes Dom obiskujejo samo zunanji gojenci. Vod
stvo jim omogoča prevoz iz šole, popoldansko var
stvo in  pom oč pri učenju (Podatki vodstva 
Dijaškega doma v  Gorici).

Nedaleč stoji ob današnji 
Novi Gorici severna želez
niška postaja, tako im eno
vana, da so jo ločili od južne 
železniške postaje na jugu 
goriškega mesta.
Severno ali bohinjsko želez
nico je junija 1906 odprl av
strijski prestolonaslednik 
Franc Ferdinand. Za goriško 
mesto kot tudi za ostale 
kraje, ki jih je povezovala, je 
njeno odprtje bilo izredne 
važnosti. Z njo se je povečal 
potniški in  blagovni promet 
in s tem  tudi blagostanje ce
lotne goriške dežele.
Ko sedaj m ed Italijo in  Slo
venijo ni več državne meje, 

severna železnica spet pridobiva svojo nekdanjo 
pom em bnost in  svoje poslanstvo združevanja 
krajev in ljudi. Pred železniško postajo je od leta 
2004 obširen trg, imenovan "Trg Evropa" oziroma 
"Trg Transalpina". Tu so ob vstopu Slovenije v 
Evropsko zvezo 1. maja 2004 potekale velike slove
snosti, katerih so se udeležile naj višje politične in 
kulturne osebnosti iz obeh držav.
Dne 21. decembra 2007, ob padcu državne meje 
med Italijo in  Slovenijo, so bile pri nekdanjem  
mejnem  prehodu pri Rdeči hiši, pa tudi na vseh 
drugih m ejnih prehodih naše dežele, velike slove
snosti, ki so prešle v prava ljudska zmagoslavja. 
Računajo, da je bilo samo na trgu Transalpina in 
pri Rdeči hiši prisotnih kakšnih 10.000 oseb. Glav
no slavje je bilo sicer na m ejnem  prehodu Škofije 
na Tržaškem, vendar je bil dogodek pravzaprav 
bolj značilen za Gorico, saj je goriško mesto tisto, 
ki je ob razmejitvi leta 1947 bilo razdeljeno na dva 
dela.

/dalje

Pročelje severne železniške postaje

Izseljevanje se ni končalo

V Avstralijo se še vedno 
priseljujejo številni Slovenci

M in is te r dr. B oštjan 
Žekš se je v sredo, 29. 
sep tem b ra  2010, v 
avstralskem  m estu  Brisbane se

stal z guvernerko zvezne drža
ve Q ueensland , sicer do lgo le t
n o  d ip lom atko , gospo Penelo
pe W ensley. M inister in  gu 
vernerka sta se pogovarjala 
o m o ž n o s tih  sodelovan ja 
m ed  državam a n a  področju  
šolstva, zn a n o s ti in  gosp o 
darstva ter se strinjala, da so 
ob isk i n a  v isoki ravn i p o 
m em bn i, vendar je za razvoj 
ekonom skih  odnosov  nu jn o  
m ed seb o jn o  sodelovan je 
m ed  raz ličn im i in s titu c ija 
m i. P ogovarjala sta se o 
vk ljučenosti slovenske sku
p n o s ti v  zvezni državi 
Q u een slan d . O b te m  se je 
m in iste r sogovornici zahva
lil za lep sprejem , ki ga drža
va Avstralija n u d i n aš im  
ro jakom , saj se tu d i danes 
veliko število Slovencev seli 
n a  ta  konec sveta (po le tu  
2000 se v Q ueensland  vsako 
leto preseli p rib ližno  sto n ov ih  
p riseljencev  iz Slovenije). Po
leg so bili tu d i predstavniki slo
venskega društva P laninka, ki 
je b ilo  v tem  kraju ustanovlje
n o  leta 1955. Poleg tega d ru š t
va obsta ja  v  Q u ee n s la n d u  v 
kraju Gold Coast še slovensko 
društvo Lipa.
Pred tem  se je m in iste r Žekš v 
M elb o u rn u  srečal z v rhunsk i
m a zn a n stv e n ik o m a sloven 
skega rodu : dr. Jožico  Paddle 
Ledinek, dob itn ico  največjega 
avstralskega priznanja za zaslu
ge p ri m e d ic in sk ih  zn an stv e
n ih  raziskavah  -  vzgoji č lo 

veške kože po  opek lin ah  - Or- 
d e r o f  A ustralia, in  dr. S im o
n o m  V ogrinom , v rh u n sk im  
nevro logom . V m estu  Brisba
ne se je n a  p r iz n a n i d ržavn i 
un iverz i "T he U n iversity  o f 
Q ueensland” m in iste r srečal z

d ek a n o m  prof. dr. Z latkom  
Skrbišem . Izm enjala sta pogle
de o struk tu ri univerzite tnega 
program a v o b eh  državah in  se 
pogovarjala o m ožnostih  sode
lovanja m ed državam a n a  p o 
d ročju  izm enjave profesorjev, 
štu d e n to v  in  raziskovalcev. 
S trin jala sta se, da "so ed in a  
m erila m ed n aro d n a  m erila".
V četrtek, 30. sep tem bra 2010, 
je m in ister Žekš v g lavnem  m e
stu Avstralije C anberri obiskal 
nove prostore veleposlaništva 
Republike Slovenije v Avstraliji, 
ki je p risto jno  tu d i za Novo Ze
landijo, in  se ob  tem  srečal s ča

s tn im  g e n e ra ln im  k o n zu lo m  
R epublike Slovenije v Syd- 
n ey ju  g o sp o d o m  A lfredom  
B režnikom , p red stav n ik i slo 
venske sk u p n o sti iz "Sloven- 
sko-avstralskega d ruštva  C an
berra" te r  p redstavn ik i d ip lo 

m atske skupnosti.
V zveznem  p arla 
m e n tu  v C anberri 
se je m in iste r Žekš 
sestal s č lanom  av
stralskega p a rla 
m e n ta  P au lom  
N evillom M P, k ije  
ob en em  vodja p o 
slanske skup ine 
slovensko avstral
skega prijateljstva; 
ob iskal je tu d i 
"Slovensko -  av
stralsko d ruštvo  
C anberra", ki d e 
luje v avstralskem  
g lav n em  m estu  
od  leta 1964.
V petek , 1. o k to 
bra, se je m in ister 
- po leg  obiska slo

v ensk ih  organizacij - v p arla 
m e n tu  zvezne države New 
S outh  Wales v Sydneyju n a  de
lovnem  kosilu srečal s č lanom  
p arlam en ta  NSW Jo h n o m  Jo 
sephom  A quilino MP in  s p red
sednico  zgornjega d o m a parla
m e n ta  NSW  A m ando  Fazio 
MLC. Srečanju sta prisostvova
la tu d i članica zveznega parla
m e n ta  v C an b erri Tanya Pli
beršek MP, ki je tu d i zvezna m i
n istrica  za socialne zadeve in  
d ružbeno  integracijo. D elovno 
kosilo je p o n u d il častn i gene
ra ln i konzul Republike Slove
nije v Sydneyju Alfred Brežnik.

Prejeli smo

Rezija, slovenska dolina

V intervjuju, objavljenem v 
Demokraciji (št. 36/XV. 9. 
9. 2010), je kulturnica, ki 
se zavzema za pravice Slovencev 

v  Reziji, in predsednica sloven
skega društva Rozajanski dum  
Luigia Negro, katere priim ek so 
že n jen im  jprednikom  poita
lijančili iz  Cerno, m ed  drugim  
povedala: "...Da bi situacijo bolje 
razumeli, m oram  povedati na
slednje: v  Reziji in  Benečiji na
sploh nism o imeli in še danes n i
m am o šol, razen dvojezične šole 
všpetru, kjer bi nas učili v  našem  
narečju, v  slovenskem  jeziku, o 
zgodovini slovenskega naroda in 
jezika ali o slovanskih jezikih na 
splošno itd. Tako večina, razen ti
stih, ki sami berejo knjige ali go
vorijo s strokovnjaki, ne čuti, da

druga svetovna vojna in hladna 
vojna. Takrat to, kar je  bilo na 
drugi strani Kanina, ni bilo do
bro, ker je bil kom unizem ..."
Ob tem  pogledu na šolstvo na 
drugi strani Kanina, Matajurja, 
Kolovrata... sem se spom nil večk
rat izrečenih besed slovenskega 
tržaškega pisatelja Borisa Pahorja, 
ki je ko t najhujše orodje potujče
vanja Slovencev om enil italijan
ske otroške vrtce in šole, poseb
no  ko t orodje v  času fašizma, ki je 
v  javnosti prepovedal vsakršno 
slovensko besedo. Pisateljeva pro
nicljiva m isel bralca spomni, da 
je bila slovenska kom unistična  
šola oz. vsakršna javna vzgoja (ob 
lažno prikrojeni zgodovini pred  
vojno, m ed  njo in po  njej) tisto 
orodje kom unizm a, ki je Sloven-

(Gentilejeva reforma dosledno  
tudi na vsem Primorskem) prepo
vedali slovenske maše. Potem so 
mlade vzgojili v  "italijanski veri" 
in sedaj večina teh (že starejših) 
protestno odhaja iz  cerkve, če 
ugotovi, da bo slovenska maša. 
Nemara se je ta ohranila le v  naj
višji slovenski vasi v  Benečiji -  
Matajurju.
Ne bom  se mešal v  vsebino in 
tervjuja, pač pa lahko izpod dru
ge strani Kanina potožim  le to, da 
se kom unizem  tukaj (v Sloveniji) 
nadaljuje p o d  zamaskiranim i 
im eni v  več političnih strankah. 
Zanimivo je, da se sosedje te tra
gike zavedajo, čeprav je šlo v  
"Mračnih letih Benečije" za za
vajanje, in se je morda še naprej 
bojijo, celo bolj k o t večina Slo
vencev v  Sloveniji, saj je tukajšnja 
večina, ponovno, tudi zelo pre
pričljivo, volila te zamaskirane 
kom uniste. Težko bi si nam reč  
zamišljal, da vidi večina v  da-

so pripadniki slovenskega naro
da, in  se tudi ne more tako čutiti, 
če n im a za to nobene podlage. 
Treba je dodati, da so šele v  30. 
letih prejšnjega stoletja jeziko
slovci povedali, da je režijanščina 
slovensko narečje. Potem je bila

cem najbolj škodovalo, in  ker se 
to nadaljuje, so volitve v  prid ko 
m unizm a popolnom a razumlji
ve, ko t je razumljivo, da so Rezija
ni v  anketi izjavili, da nimajo n ič  
s slovenstvom.
V Beneški Sloveniji so Italijani

našnji Sloveniji še vedno “odreši
tev" pod  jasno opredeljenim ko
m unističn im  vodstvom , le pre
poznati ga ne more, pa tudi sicer 
je  naučena, da je  počel nekaj 
idealnega.

Miian Mihelič
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Stavka dela javne uprave pred lokalnimi volitvami

Povzročila je gospodarsko škodo 
in ustvarila napetost

V Sloveniji je enaindvajset 
sindikatov, ki predstavlja
jo okoli 80 tisoč u rad

nikov in  drugih  uslužbencev 
raznih organov in  dejavnosti v 
javni upravi, organiziralo stavko 
zoper vlado, ki jim  ni bila 
pripravljena poravnati dela za
ostalih  plač. N jene obveznosti 
naj bi znašale okoli 200 m ili
jonov evrov, toda ker jih država 
spričo vrzeli v proračunu ne 
m ore izplačati, je predlagala, da 
bi dolg poravnala tedaj, morda 
čez dve leti, ko si bo slovensko 
gospodarstvo opom oglo in  spet 
začelo ustvarjati večje dohodke. 
Sindikati v ladnih  obrazložitev 
niso sprejeli, zato so uprizorili 
stavko, ki je potekala na n e 
navaden, dejali bi izviren način. 
Javni uslužbenci dela niso 
povsem prekinili, s svojim rav
nanjem  pa so začeli ovirati 
funkcijo in  delovanje države na 
raznih  področjih. Cariniki so 
pričeli podaljševati postopke pri 
pregledu vozil in  blaga na 
tovornjakih, ki so hoteli prečkati 
državno mejo s Hrvaško, zaradi

česar so na m ejn ih  prehodih  
nastale nepregledne vrste vozil, 
za prehod meje pa je bilo treba 
čakati tud i po deset in  več ur. 
Policisti so prenehali izrekati 
globe voznikom, ki so kršili pred
pise o varnosti cestnega 
prom eta, v ljubljanskem  k lin 
ičnem  centru  so stavkale tudi 
kuharice in  čistilke, zaradi česar 
so se tam  poslabšale higienske 
razmere. V nekaterih  uradih  je 
delal sam o vratar pri sprejem 
nem  okencu, uradniki pa so 
sedeli za mizo, ker so "stavkali". 
V Luki Koper so zaradi počasne
ga dela carinikov nastale dolge 
vrste tovornjakov z blagom  za 
dom ači in  m ednarodni trans
port. V pristanišču je dalj časa od 
predvidenega obstalo tudi nekaj 
ladij, s katerih niso mogli odpel
jati natovorjenega blaga in  
surovin. Slovensko gospodarstvo 
je zaradi om enjen ih  in  drugih 
dejanj u trpelo  veliko škodo, 
prizadeto pa je b ilo  tud i m ar
sikatero podjetje v tujini, ki ni 
pravočasno dobilo surovin ali 
izdelkov iz Slovenije. Zaradi tega

poteka stavke se je vzdušje v 
državi poslabšalo, zoper stavka
joče uradnike in  druge us
lužbence pa se je usul val kritik 
in  obtožb delavcev iz t. i. realne
ga sektorja gospodarstva, ki jih je 
gospodarska kriza 
m nogo huje 
prizadela kot pa 
javni sektor oz. 
državno upravo.
Neki časnik je za
pisal, "da je vodja 
stavke, sindikalist 
dr. Janez Posedi, 
izgubil stik z real
nostjo". Spor med 
vlado in  delom  
sindikata javnega 
sektorja še ni 
končan, nastalo je 
le prem irje. Pre
m ier Borut Pahor, 
m inistrica za 
gospodarstvo Dar
ja Radič in  Samo Hribar-Milič, so 
zam an pozivali sindikate, naj 
stavko prekinejo, z utemeljitvijo, 
da država nim a denarja, da bi po
ravnala svoje obveznosti. Vendar

pa predsednik vlade ni pojasnil, 
zakaj je vlada sprejela finančne 
zahteve zdravnikov, za druge kat- 
egorije javnih uslužbencev pa 
denarja nima.
V politični napetosti, ki so jo

povzročili om enjena stavka 
enaindvajsetih  sindikatov in 
nekateri drugi dogodki, se v 
Sloveniji končujejo priprave na 
lokalne volitve, ki bodo v

nedeljo, 10. oktobra. Sodeč po 
javnom nenjskih raziskavah in 
anketah, se bo na volitvah žu
panov in  občinskih svetovalcev 
ponovno najbolj uveljavila 
Slovenska ljudska stranka, us
pešne pa naj bi bile tudi lokalne 
neodvisne liste. Med kandidati 
oz. kandidatkami so mnogi, ki so 
že nekajkrat zamenjali svoje poli
tično prepričanje oz. stranko. V 
Novi Gorici se je to zgodilo tudi 
kandidatki in  kandidatu, ki se 
bosta predvidom a v drugem  
krogu lokalnih volitev potegov
ala za položaj županje oz. župana 

Mestne 
občine. 
Zagotovo 
pa je v 
Sloveniji v 
psi
hološko in 
politično 
najbolj 
ugodnem , 
prednost
nem  
položaju 
sedanji žu
pan Ljubl
jane Zoran 
Jankovič. 
Javna 
občila z 

območja levice ga nam reč že dol
go časa vnaprej razglašajo za 
zmagovalca sedanjih volitev, kar 
da je "gotova stvar". Ne poročajo 
pa, kako ni gotovo, ali bo

Jankovičeva volilna lista prejela 
večino v M estnem svetu.
Za nove župane v Sloveniji kan
didira 770 kandidatov, za 
občinske svetnike pa 25.839. 
Nadaljnjih 14.265 kandidatov pa 
se bo potegovalo za člane četrt
nih, krajevnih in  vaških skup
nosti. Najstarejši kandidat v 
državi šteje 90 let. Volitve bodo 
potekale v 208 občinah, volitve v 
mestni občini Koper in  v občini 
Trebnje pa je ustavno sodišče za
časno prepovedalo.
Začetek ustanavljanja katoliške 
univerze v  Sloveniji 
V Sloveniji se je začel zgodovins
ki proces, ki bo privedel do us
tanovitve katoliške univerze. 
Pretekli ponedeljek, 4. oktobra, 
so se nam reč začela predavanja 
na fakulteti za poslovne vede, ki 
jo je ustanovil Katoliški inštitut. 
Ta v prihodnje načrtuje odpiran
je še drugih fakultet, ki bodo tvo
rile Katoliško univerzo. Prostore 
dekanata prve fakultete nastaja
joče univerze je blagoslovil ljubl
janski nadškof in  m etropolit dr. 
Anton Stres. Dekan fakultete za 
poslovne vede je prof. dr. Lovro 
Sturm, nekdanji sodnik ustavne
ga sodišča in  m inister za 
pravosodje.
Na Univerzi Nova Gorica so v 
torek, 5. oktobra, predstavili 
znanstveno monografijo o Ljub
ki Šorli, goriški pesnici. Izdali so 
jo ob stoletnici njenega rojstva.

Marijan Drobež

Predlogi za nekaj dopolnitev pravilnika

Vrniti Kocjančičevo nagrado 
k viru, kjer so stvari čiste

Lokalne volitve 2010

Modro in preudarno je 
treba oddati svoj glas!

N a pod lag i d o sed an jih  
izkušenj in  zlasti p rve
ga surovega posega p o 

litike v Kocjančičevo nagrado, 
ko je peščica izo lsk ih  o b č in 
skih svetnikov leta 2005 p o h o 
dila sprejeto odločitev  žirije in  
p rep reč ila  p o d e litev  nag rade 
soglasno izb ranem u  k an d id a
tu  (M ilanu Gregoriču), je Kul
tu rn i  k lub  Istra Koper 
(KKI), kot eden  od  sousta
noviteljev Kocjančičeve n a
grade, ob  sprejem anju  n o 
vega od loka (pravilnika) o 
Kocjančičevi nagrad i p red 
lagal trem  o b a ln im  o b č i
n a m  nekaj dopo ln itev , ki 
pa jih  občine n iso  upošte
vale, čeprav so b ili p red lo 
gi, kot b o m o  v ideli v n a 
daljevanju , te h tn i in  tu d i 
de ležn i široke javne p o d 
pore.
V sebina p red la g an ih  d o 
p o ln itev
Prvič je p rvo tn i izvirni p ra
v iln ik  predvideval, ob  n a 
g rajevan ju  uveljav ljen ih  
k u ltu rn ih  ustvarjalcev, tu 
di ločeno  nagrajevanje lju
biteljstva, kar je kasneje iz
pad lo  iz besedila in  so b ile d o 
slej nagrade podeljene izključ
n o  uveljavljenim  kandidatom . 
Tako je ljubiteljstvo ostalo praz
n ih  rok, kar je b ilo  zlasti za 
n e u tru d n e  k u ltu rn e  a n im a 
torje n a  podeželju  tako veliko 
razočaranje, da se m nog i pode
litve nag rade  sp loh  n iso  več 
u deleževali te r  so očitali, da 
jim  je"m esto  u k rad lo  
Kocjančiča". Vse to  jem lje n a 
g rad i del n jen eg a  sm isla, saj 
nosi im e po  človeku, ki je av
te n tič n i p redstavn ik  prav  p o 
deželske Istre. Zato je KKI p red
lagal, da se preide n a  dve različ
n i lo čen i nagrad i, en o  za že 
uveljavljene ustvarjalce in  eno  
za ljubiteljstvo, p o d o b n o  kot je 
to  rešeno  p ri P rešernovih  n a 
gradah.
D rugič je KKI predlagal, da se v 
p rav iln iku  določi, da gre za n a 
grajevanje po seb n ih  dosežkov 
p ri u trjevanju  k u ltu rn e  id en ti
tete Slovenske Istre in  n e  Istre 
n asp lo h , kot to  p iše v p rav il

n iku , ker b i se to  lahko  to l
m ačilo, da se nagrajujejo npr. 
tud i dosežki p ri u trjevanju  kul
tu rn e  iden tite te  hrvaškega ku l
tu rn e g a  p rosto ra , kar pa je v 
d o m en i hrvaške Istre.
Tretjič je treba v prav iln iku  n a 
ta n čn o  pojasniti, kot je b ilo  to  
p rv o tn o  zam išljeno in  tu d i iz
vajano, da gre p ri lite rarn ih  in

d rug ih  stvaritvah, vezan ih  na 
jezik, za slovenski jezik in  slo
venska av to h to n a  istrska n a 
rečja. Podobno, kot je to  u reje
n o  v p rav iln ik u  za n ag ra je 
vanje dosežkov pri u trjevan ju  
k u ltu rn e  iden tite te  rom anske
ga ku ltu rnega prostora v vsako
le tn ih  nagradah  italijanske n a 
rodne  skupnosti Istria nobilis- 
sim a, kjer se nagrajujejo izdelki 
v  ita lijanskem  jeziku in  ita 
lijan sk ih  lo k a ln ih  n areč jih , s 
tem  da so v o beh  p rim erih  av
torji lahko  tu d i N eslovenci oz. 
N eitalijani, če se en i in  d rug i s 
svojim i izdelki po trd ijo  n a  p o 
dročjih , ki so p red m et nagraje
vanja. Na področjih , ki n iso  ve
zana n a  jezik (likovno  u s t
varjan je, g lasba idr.), pa ta  
om ejitev  odpade, saj je n jihov  
jezik u n iv e rza len . Alojza 
Kocjančiča sm o nam reč p osta
vili n a  k u ltu rn i o lta r Slovenske 
Istre, ker je starosta slovenske
ga literarnega ustvarjanja v  tem  
p rosto ru  in  je Slovensko Istro

d o k o n čn o  p r i
peljal v sloven 
sko lite ra tu ro . 
Zato m o ra  n a 
grada z njegovim  
im e n o m  av ten 
tič n o  odražati 
predvsem  to  n je

govo d u h o v n o  dediščino.
In, četrtič: nov  surov poseg p o 
litike v n ag rad o  v  le tu  2010 
(n eu tem eljen a  in  kriv ična iz
ločitev  m ag. Berta Pribca kot 
n esp o rn o  najm očnejšega k an 
d ida ta) je p o trd il ugo tov itev  
KKI, da je d o k o n čn o  p o tr je 
vanje nagrajenca n a  občinsk ih  
svetih  an ah ro n izem , ki o m o 

goča vsakršno po litično  zlora
bo  nagrade. Zato je predlagal, 
da m o ra  b iti o d loč itev  žirije 
dokončna, kot je to  p ri vseh to 
v rs tn ih  k u ltu rn ih  nag rad ah . 
Tudi sicer je izvirn i p rav iln ik  v 
do ločbah  10. člena lociral n a 
grado v  civ ilnodružbeno  sfero, 
rekoč, da se sredstva zanjo "zbi
rajo v  p o seb n em  skladu, v ka
terega se stekajo p ro računska 
sredstva kot tu d i p rispevki 
sponzorjev. Sklad upravlja ko
m isija (žirija) A to  je b ilo  ka
sneje č rtano  iz besedila. 
K ulturne in  d ruge organizacije 
ter u g ledn i posam ezniki, ki so 
podprli predloge KKI

Kulturne in  druge organizacije: 
K u ltu rn i k lub  Istra Koper, 
M nenjsko gibanje za Slovensko 
Istro Koper, Slavistično d ru š t
vo Koper, D ruštvo  H adriati- 
cum  Koper, D ruštvo za tra jn o 
stn i razvoj Istre Portorož, 
D ruštvo slovenskih izobražen
cev Trst, Klub krščanskih  izo
b ražen cev  Koper, KD France 
Bevk Šm arje, KD Alojz 
Kocjančič Puče-Koštabona, KD 
Gledališka skupina Dekani, KD 
Šavrini in  anka  Šavrinke Mo- 
vraž, KD G rm ič Škofije, D rušt
vo za negovan je  ro d o lju b n ih  
tradicij Tigr Prim orske in  Izvrš
n i odbor Združenja borcev in  

udeležencev  NOB Koper. 
K ocjančičevi nagra jenc i: 
M arjan Tomšič, Rožana Koš- 
tia l, N ada M orato , D ušan  
Jakom in  in  A lberto Pucer. 
D rugi ug ledni posam ezniki: 
Ines Cergolj Pešorda, M ilan 
G regorič, Lucijan Pelicon, 
m ag. Bert Pribac, Tom až Bi- 
zajl, S ilvan P rodan , Evgen 
Pečarič, Jože A. H očevar, 
Sergij Pahor, Rožana Špeh, 
N adja Rojac, D an ilo  V odo
pivec, D arinka M orato Jug, 
Bojana M orato  Jug, Ju lka 
M orato  Vatovec, Rafael Vi- 
dali te r m ag. R enato Pod- 
beršič, m ag. Božo Rustja in  
Alojz Suban (vsi trije iz Ško
fijskega o rd inaria ta  Koper). 
Nekaj zaključkov 
G lede n a  vse n av ed en o  je 

K oordinacijsk i o d b o r KKI 
sprejel sklep, da bo  v sodelo 
van ju  s široko civ ilno  d ružbo  
pristopil k oblikovanju  sklada 
Alojza Kocjančiča in  ustanovil 
novo, od  p o litik e  n eo d v isn o  
isto im ensko nagrado, skladno 
s p red lagan im i d o p o ln itv am i 
in  d u h o m  izv irnega p rav il
nika. O dbor poziva vse tri obči
ne, za in te re s iran a  d ruštva, 
ustanove, gospodarske o rgan i
zacije in  posam ezn ike, da se 
p rid ru ž ijo  p o b u d i te r jo p o d 
prejo m oralno , organizacijsko 
in  finančno .

Za koordinacijski odbor KKI, 
predsednik Silvan Prodan

la n i S lovenske 
škofovske k o n fe ren c e  
(SŠK) že lim o  p red  

b liž n jim i v o litv am i žu p a n o v  
in  č lan o v  o b č in sk ih  svetov

p o u d a r iti,  da so vo litve  
p o m e m b n o  d e jan je  
d ržavljanov , ko o d lo č a m o  o 
la s tn i p r ih o d n o s ti  in  o 
p r ih o d n o s ti  n ašeg a  n aro d a . 
U deležba  n a  v o litv ah  te r  
o d g o v o rn a  in  p rem iš lje n a  
izb ira  k a n d id a to v  je 
m o ra ln a  d o lž n o st, k i izvira 
iz so o d g o v o rn o s ti za naše  
sk u p n o  d o b ro .
S lovensk i škofje 
sp o d b u ja m o , naj se 
d ržav ljan i v o litev  u d elež ijo  
in  vo lijo  p re u d a rn o . Vsak 
v o liln i glas je en ak o  
p o m e m b e n  in  en ak o  
p o tre b e n , za to  v o litev  n e  
sm e m o  la h k o m ise ln o  
o p u s titi.  K dor se sv o b o d n ih  
in  d e m o k ra tič n ih  v o litev  
udelež i, rav n a  o d g o v o rn o  in  
s te m  p o s re d n o  vp liva  n a  
v o d en je  lo k a ln e  sk u p n o sti, 
k i ji p rip ad a . D rug i 
v a tik an sk i ce rk v en i zb o r 
ja sn o  naroča : "Vsi 
d ržav ljan i na j se to re j 
zavedajo  p rav ice, ki je h k ra ti 
d o lž n o st, d a  u p o ra b ijo  pri 
v o litv ah  svojo sv o b o d o  v 
p rid  sk u p n e  b la g in je "  (CS 
75,1).
K rajevne vo litve  ž u p a n o v  in  
o b č in sk ih  sv e tn ik o v  so 
p o m e m b n e , saj gre za

p r ih o d n o s t  n a š ih  k rajev  in  
o b č in , k jer so n a m  
p r ih o d n je  n a lo g e  in  zah teve 
žu p an sk e  službe  te r  v loge 
o b č in sk eg a  sveta na jbo lj

b liz u  in  zn a n e . Z 
g la so v an jem  za p o š te n e  te r 
sp o so b n e  k a n d id a tk e  in  
k a n d id a te  o d p ira m o  nove 
m o ž n o s ti re sn ič n eg a  
n a p re d k a  n ašeg a  k raja  in  
o b č in e . T o k ra tn a  izb ira  je 
lažja, ker k a n d id a te  
p o z n a m o  in  vem o , k o m u  
sm e m o  in  m o re m o  zau p ati. 
Še v e d n o  so n a  m e s tu  
b esed e  b la že n eg a  A n to n a  
M a rtin a  S lom ška, ki jih  je 
zap isa l le ta  1861: "O d p rite  
oči, og le jte  si in  d o b ro  
p rem is lite , koga b o ste  vo lili. 
Izvolite  si m ože (ali žene) 
p o  Božji volji, m o d re  in  
p rav ičn e . N e izb ira jte  jih  po  
n jih o v ih  s la d k ih  o b lju b a h , 
zakaj k d o r  p reve liko  o b e ta , 
m a lo  iz p o ln i. Izberite  si jih  
p o  n jih o v ih  d o se d a n jih  
d e lih , kako so do  sedaj 
rav n a li in  d o b reg a  s to rili" . 
Tukaj velja tu d i K ristusova 
b eseda: "Po n jih  sa d o v ih  jih  
b o s te  sp o z n a li" . (M t 7,20) 
"Še e n k ra t v am  rečem : 
v o lite  m o d ro , izvo lite  
d o b ro ; kakor si b o ste  sam i 
po stla li, b o s te  leža li" .

msgr. dr. Anton Stres 
ljubljanski nadškof 

metropolit 
predsednik SŠK

Gledališka predstava v Šempasu
V s o b o t o ,  9 .  o k t o b r a  2 0 1 0 ,  o b  2 0 .  uri, bo  v Š e m p a s u  
g l e d a l i š k a  s k u p i n a  KD B rc e  iz G a b r o v i c e  pri K o m n u  
uprizo rila  k o m e d i jo  v t r e h  d e jan j ih  G e o r g e s a  F e y d e a u a  
Krojač za  d a m e .  Prevod Tone Sm ole j,  jez iko vn a  o b d e la v a  
Minu Kjuder. R ež ise r  Sergej Verč, p o m o č n ic a  režiserja  Minu 
Kjuder.

Pesnik Alojz Kocjančič

M sgr. dr. Anton Stres
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Zelo odmeven mednarodni Samouveljavitev privede 
forum o apiterapiji do sporov v skupini

V le tih  po drugi svetovni 
vojni se je življenjski stan
dard v industrializiranih 

državah izboljšal. Ljudje so dose
gli določeno raven dobrega 
počutja, n i jim bilo treba več skr
beti za golo preživetje, zato so se 
v njih začele rojevati nove, nem a
terialne, socialne potrebe, ki m o
rajo človeka zadovoljevati. Te po
trebe se kažejo v odnosih, ki jih 
ima človek v določeni hom ogeni 
skupini, danes predvsem na de
lovnem  mestu, kjer se vsak dan 
sooča s potrebo po samouvelja- 
vitvi (A. H. Maslow).
Nastajanje te potrebe je tudi po
sledica povišanja stopnje izobraz
be in  želje po bolj prestižni 
vlogi v družbi in  na delu. Člo
vek noče biti podrejen, hoče 
razvijati svoje zmogljivosti, se 
hoče izboljšati, doseči po 
m em bne cilje, biti ustvarjalen. 
Sorazmerno s stopnjo izobraz
be uslužbencev naraščajo tudi 
pričakovanja glede nivoja od
govornosti, avtoritete in  
dohodka, ki jih želijo imeti. V 
podjetju, organizaciji, kjer 
m ora več dejavnikov sodelo
vati za dosego zaželenih sku
p n ih  ciljev, kjer im a vsak 
uslužbenec določeno vlogo in 
mora ustvarjati v sožitju s ko
legi, seveda pride večkrat do 
sporov, saj vsakdo im a svoje 
značajske lastnosti, večje ali 
m anjše sposobnosti prila
gajanja in  obnašati se m ora usk
lajeno s svojimi nalogami. Spor 
nastane v trenutku, ko m orajo 
uslužbenci tesno sodelovati, na
m esto kooperacije pa nastane 
konkurenca.
Negativne lastnosti spora so spre
membe v obnašanju ljudi, nepro
duktivna porazdelitev sredstev in 
energij, upočasnitev prejemanja 
odločitev, em otivna napetost. 
Konflikt pa ni vedno negativen, 
je pač problem, ki, če ga znam o 
pravilno upravljati, lahko posta
ne priložnost, v kateri sodelavci 
izboljšajo svoje obnašanje, posta
nejo samokritični, se naučijo so

delovati in  biti inovativni. 
Problem je katerakoli spremem
ba v okolju: nastane, ko najdemo 
oviro na poti za dosego naših 
ciljev in  m oram o za to najti reši
tev, za katero so potrebne spre
m em be v posameznikovem ob
našanju in  dojem anju okolja, v 
katerem  živi in  dela. Reševanje 
problem ov in  iskanje rešitev sta 
dejavnosti, s katerima se vsakdo 
dnevno sooča. Na poslovnem  
področju pa pom eni problem  
potencialno finančno izgubo, za
radi tega morajo upravitelji po
slovne družbe imeti take sposob
nosti, da v čim krajšem času in  s 
čim m anjšim  stresom  najdejo

no opredeliti (problem  setting), 
saj čim bolje poznam o značilno
sti problema, tem  lažje ga bom o 
rešili, sledi praktična rešitev 
(problem solving).
Med problem  solving\e  izredne
ga pom ena kom unikacija m ed 
vsemi sodelujočimi. Na sestanku 
(,brainstorm ing) m ora po do
ločitvi ovire vsak prisoten navesti 
svojo idejo za rešitev problema. 
Skupaj preverijo izvedljivost, 
učinkovitost in  posledice vsake 
ideje in  izberejo najbolj prim er
no. Načrtuje se rešitev: kaj m ora
m o narediti, kdaj, kako in  s kate
rimi sredstvi. Izvede se nato načrt 
in  ocenijo rezultati.

' U M U

kreativne in  realistične rešitve. 
Danes večkrat uporabljamo izraz 
"problem  solving", ki se je v 
ožjem smislu prvič pojavil v ma
tem atiki, a je s časom pridobil 
širši pom en. Problem solving  
nam  pomaga razumeti, kaj m o
ramo spremeniti, da rešimo teža
vo. Nanaša se na sposobnosti in 
tehnike, ki jih m oram o obvlada
ti za uspešno reševanje težav na 
praktičnem  in psihološkem  n i
voju. Čeprav so tehnike problem  
solving  različne, na vsakem po
dročju im ajo vedno isti posto
pek. Najprej m oram o ugotoviti 
težavo (problem  finding), jo toč-

Zaradi čustvene preobremenitve 
so take situacije izredno težavne, 
v njih soobstajata občutek zmede 
in  ozaveščenost, da m oram o 
nekaj spremeniti. Rešitev proble
mov na emotivni ravni in  v m ed
sebojnih odnosih je predvsem v 
notranjem  dialogu in  poslušanju 
drugih.
Problem solving  je sredstvo, ki 
nam  na profesionalnem  po
dročju pomaga, da opredelim o 
naše potrebe, uredim o naše misli 
in  vedenja in  lažje dobim o reši
tev, s katero bom o zadovoljni mi 
in  naši sodelavci.

Katja Ferletič

Tre tji m e d n a ro d n i 
fo ru m  o ap ite ra p iji in  
d ru g i m e d n a ro d n i 
fo ru m  o kakovosti čeb e ljih  

p rid e lk o v  je m in u l i  te d e n  v 
S loven ijo  p riv a b il zd rav n ik e  
in  če b elarsk e  izv ed en ce  te r  
p re d s ta v n ik e  če b e la rsk ih  
zvez iz k ak ih  30 d ržav  z 
v se h  k o n ce v  sveta. S k u p n o  
je b ilo  n a  te h  s tro k o v n ih  
sre č a n jih  več k o t 200  
u d e ležen cev . Is to ča sn o  je 
o b  p o sv e tu  n a  lju b ljan sk em

v k lju č il v  slovensk i k u ltu rn i  
p re p o ro d . Še p o seb ej je 
n a le te l n a  veliko  p o z o rn o s t 
sk lop  p o se g o v  n a  te m o  
Z drav ljen je  d e g e n e ra tiv n ih  
b o le z n i s p rip ra v k i iz 
če b e ljih  p rid e lk o v ; tu  je 
m e d  d ru g im i n a s to p ila  dr. 
C ris tin a  A osan  iz R o m u n ije  
s te m o  zd rav ljen ja  m u lt ip le  
sk leroze  te r  M itsu o  M atsu k a  
z o p iso m  zd rav ljen ja  s 
če b e ljim  s tru p o m  n a  
Ja p o n sk e m . P rav tak o  je

p rid e lo v a n je  k ar 35 % v seh  
p o ljšč in .
O rg a n iz a to rji so še 
p o sk rb e li, d a  so se o b  k o n cu  
s tro k o v n eg a  d e la  u d e le ž e n c i 
in  d ru g i la h k o  u d e lež ili 
festivala  čebelars tva , ki je 
p o te k a l v  M a rib o ru , 
D o len jsk ih  T o p licah , n a  
B ledu, v  L ukovici in  tu d i v 
L ipici, k je r so o b  m e d e n i 
trž n ic i p r ire d ili p red a v an ja  
o  u p o ra b i čeb e ljih  
p rid e lk o v  v  ap ite rap iji in  o 
u p o ra b i če b e ljih  p rid e lk o v  v 
v sa k d an ji p re h ra n i,  z lasti 
o tro k , m la d o s tn ik o v  in  
s ta re jš ih  oseb .

M. T.

g o sp o d a rsk e m  
razstav išču  
p o te k a la  tu d i 
m e d n a ro d n a  
razstava  A piexpo, 
n a m e n je n a  
p red sta v itv i 
čebelarske  o p re m e  
in  p ro izv o d o v  tu d i 
v  ap ite rap e v tsk e  
n a m e n e  te r  
m o ž n o s ti, k i jih  
če b e la rs tv o  n u d i 
za razvoj 
tu r is tič n e  
p o n u d b e  n a  
S lovenskem .
N ajveč p o z o rn o s ti  
je seveda v zb u d il s tro k o v n i 
p ro g ra m  fo ru m a  o 
ap ite rap iji, p ri k a te re m  so 
so d e lo v a li tak o  s lovensk i 
k o t tu ji z d ra v n ik i in  
p rak tik i. Kot p rv a  sta  
p ro g ra m  zače la  dr. Jan k o  
Božič te r  dr. F ranc G rošelj, 
n a d a lje v a lo  p a  ga je še 
se d e m n a js t tu jih  in  
d o m a č ih  s tro k o v n jak o v  s 
p o d ro č ja  ap ite rap ije . 
A p ite rap ija  n a  S lovenskem  
n i n o v o st, saj jo  je u sp e šn o  
u v a ja l n a  zače tk u  20. 
s to le tja  re v m a to lo g  dr. F ilip 
Terč, sicer Č eh  p o  ro d u , ki 
p a  je p o  k o n č a n e m  š tu d iju  
m e d ic in e  n a  D u n a ju  p riše l 
v  M arib o r, k je r se je ak tiv n o

g lav n e  o rgan izac ijske  
n a p o re , je b il za to  
u p ra v ič e n o  vesel o b  u sp e h u  
te  v e č d n e v n e  m e d n a ro d n e  
m an ifes ta c ije .
Č eb elarsk a  zveza S lovenije 
je v  L aškem  o b  ro b u  
lju b ljan sk eg a  fo ru m a  
p r ire d ila  tu d i k o n fe re n c o  
č e b e la rsk ih  o rg an izac ij, k je r 
so sp reje li p o se b n o  
d ek la rac ijo  o zašč iti čebel, 
ki so jo  n as lo v ili 
p o sa m e z n im  d rža v n im  
v o d s tv o m  in  E vropski u n iji . 
P re d sed n ik  Č ebelarske 
zveze S lovenije  B oštjan  N oč 
je o b  te m  ug o tav lja l, d a  gre 
za p o m e m b e n  d o k u m e n t, 
k i naj b i n a  ev ro p sk i rav n i 
sp o d b u d il p o sa m e z n e  
d ržave, p red v se m  pa 
Evropsko u n ijo , d a  b i 
p o sk rb e la  za zašč ito  in  
p o m o č  vsem , ki se tru d ijo  
za o h ra n ite v  čebele , za 
k a te ro  p red la g a jo , d a  b i jo 
u v rs tili m e d  o g ro že n e  
ž ivalske v rste . N jen  obsto j 
in  g o sta  p r iso tn o s t n a  
te r i to ri ju  p a  sta  za človeštvo  
ž iv ljen jskega p o m e n a , saj je 
o d  o p raše v an ja  čebel 
o d v isn o  u sp e šn o

v zb u d il p o z o rn o s t  sk lop  o 
u p o ra b n o s ti  m e d u  za 
ce ljen je  v se h  vrst, tu d i 
n a jte ž jih  ran .
P redstav ili p a  so tu d i  d ru g e  
a l te rn a t iv n e  ob lik e  
zd rav ljen ja  b o le z n i in  sp lo h  
k rep itv e  človeškega 
o rg a n iz m a  z re d n im  
u ž iv a n je m  m e d u  in  
cv e tn e g a  p ra h u  te r  po  
p o tre b i d ru g ih  čeb e ljih  
p ro izvodov , ki p a  so la h k o  
tu d i d ra g o c e n i p r ip o m o č k i 
za n eg o  te lesa  in  izb o ljšan je  
sp lo šn eg a  p o č u tja , n p r. z 
m e d e n o  m asažo . 
P o d p re d se d n ik  ČZS inž . 
F ranc Šivic, ki je n o s il
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Ipad in e-book namesto zvezka in knjige?

Računi brez krčmarja
je vsak  p o sa m ez n ik  p o zn a l in  
im e l v  s p o m in u  o d  2 0 0  do  
30 0  o b razo v . D an es  se za 
o b ra z e  ( in  za b liž n je g a )  n e  
m e n im o , in  to  je velik  m in u s  
za človeško d ru ž b o . Č lovešt
vo je o d  n ek d a j živelo  v  o d 
n o su  z naravo , z lju d m i. Kar 
n a e n k r a t  p a  ti  s tik i zm era j 
b o lj p o te k a jo  p rek o  te g a  ali 
o n e g a  te h n o lo šk e g a  ap a ra ta .

N av a d n o  im a m o  p rav  p reko  
in te rn e ta  vezi z lju d m i, ki n i 
so fiz ičn o  p r iso tn i in  so p re 
cej daleč , nedoseg ljiv i. P osle
d ice  tega so b rez b riž n o st, č r
ta n je  o d n o s a  z n a jb liž jim . 
Z n a n s tv e n ik i p rav ijo , d a  to  
p o v zro č a  velike  sp re m e m b e  
tu d i v  n a š ih  m o ž g an ih .

Karlo Nanut

Z le to šn jim  le to m  se n a  
n e k a te r ih  šo la h  v  Ita liji 
z a č e n ja  n o v  n a č in  

p o u čev an ja , ki b o  p re d v id o 
m a  v  p r ih o d n o s t i  o d p ra v il 
u čb e n ik e . V ZDA in  A vstraliji 
že k ako  le to  
p o te k a jo  p o 
d o b n e
izkušn je . Tako 
n a  z n a n s tv e 
n e m  lic e ju  
L u ssa n n a  v  
B ergam u 
p r ih a ja jo  
d ija k i o b  
zače tku  p o u k a  
v  šo lo  b rez  
k n jig . N a m e 
sto  te h  n o s ijo  
v  to r b i  e le k 
tro n s k o  ta b l i 
co iPad in  te h 
n ič n i  p o m o č 
n ik  e -book . Le 
ta k ih  t e h n o 
lo šk ih  n a p ra v  
se b o d o  d ija k i p o s lu ž e v a li 
m e d  šo lsk im  le to m , d a  si b o 
d o  p r id o b iv a li  z n a n je . N ič 
več  zvezkov  n e  p isa l. Cilj 
p ro jek ta  je: p rev e rjan je  m o ž
n o s ti  u p o ra b e  te h n o lo g ije  
m e d  p o u k o m  in  m e d  d o 
m a č im  u č e n je m . P s ih o te ra 
p ev t Luigi Zoja se v  svoji kn ji
g i La m o r te  d e l p r o s s im o

(S m rt b ližn jega) sp rašu je, ali 
n i č lo v ek  iz g u b il č u t  za 
b ližn jega in  ali n i p o s ta la  sve
to p is e m sk a  za p o v ed  " lju b i 
Boga n a d  vse in  ljub i b liž n je 
ga k ak o r sa m eg a  seb e" zelo

težka  za vsakega iz m ed  nas. 
Ali n iso  za to  k riv e  - se 
sp ra šu je  Z oja - tu d i  t e h n o 
loške nap rav e , za rad i k a te r ih  
n e  o p a z im o  o b ra z a  sv o jih  
b liž n jih ?  Vsak o d n o s , p o se b 
n o  p ri m la d ih , je "vezan" n a  
te h n ič n e  n ap ra v e : in te rn e t ,  
p r e n o s n i  te le fo n .. .  Še p re d  
d v a jse tim i ali tr id e se tim i le ti
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Na sprehodu po pešpoti nad Sečovljami

Vonj po solinah

Pešpot nad  Sečoveljskimi 
so linam i je po  m ojem  
okusu naj lepši del Paren- 

zane. Izleta, ki je sicer kratek in  
nenaporen, saj poteka po ravni, 
p rije tn i m akadam ski trasi, se 
lahko lo tim o na meji m ed Slo
venijo in  Hrvaško, in  sicer n a  ti
sti zloglasni točki, kjer leži do
m ačija Jožka Jorasa, ali pa pri 
kopališču Kanegra n a  hrvaški 
strani. Najbolj pogum ni, predv
sem  pa kolesarji, bodo  lahko 
prišli od m eje n a  D ragonji do 
sam ega Savudrijskega zaliva, 
en o u rn o  pešačenje od  m eje do 
Kanegre ali v obratno  sm er pa 
bo  za rekreativce s povprečno 
kondicijo kar zadosten zalogaj. 
Pot je lepa, ker je ves čas izpo
stavljena soncu, lega je zavetna 
in  m irna , razgled pa tak, da 
nam  seže globoko v dušo in  po 
vrne dobro  razpoloženje. Ker je 
p o t lepo vzdrževana, široka in  
na njej n i blata, je p rim erna za 
tu robne jesenske in  zimske m e
sece, ko si srce zaželi sonca in  
M editerana.
Rastlinje ob  poti je značilno za 
M editeran , nizko grm ičevje, 
brinje, žuka s svojimi dišečimi 
rum en im i cvetovi, lovor in  bor.

Najlepše, kar nam  izlet ponuja, 
po leg  p rostranosti Alp n a  o b 
zorju in  Pirana, ki se ponaša v 
svoji lepoti in  se ošabno zrcali v 
m odrih  valovih istoim enskega 
zaliva, pa je nedvom no razgled 
na soline in  sečoveljski krajin
ski park.
Pod Parenzano se nam reč raz
p rostira  650 h a  "cavedin" ali 
so ln ih  polj, sredi katerih razpa
dajo k am nita  dom ovanja. Prav
zaprav so bile to  hiše iz laporja 
in  belega istrskega apnenca, v 
katerih so v preteklosti solinarji 
preživljali poletja . O grom na 
čipkasta površina, v kateri se zr
cali P iranski zaliv in  kjer se v 
m orje izteka Dragonja, p red 
stavlja tre n u tn o  največje slo
venske soline, obenem  pa naj
severnejše soline Sredozemske
ga morja. Nastale naj bi že v ka
rolinški dobi, delovale s po lno  
paro pod  avstrijsko m onarhijo , 
prvi zapisi o n jih  pa so iz leta 
804. Danes spadajo Sečoveljske 
soline, skupaj s strunjanskim i, 
v sklop Piranskih solin. Sol, ki 
jo tu  pridelujejo, je preverjeno 
dobra, pravzaprav odlična, soli
ne pa n im ajo  sam o gospodar
skega pom ena, tem več so p o 

Odmevni športni dogodek v Trstu

Spektakel za gledalce, 
uspeh za mesto

Dvoransko športno do
gajanje, ki se na krajevni 
sceni šele spet poganja, 

je v Trstu konec septembra dodo
bra poživila predtekmovalna sku
p ina F moškega odbojkarskega 
svetovnega prvenstva (veliki fina
le za naslov bo v nedeljo v Rimu). 
V športni palači PalaTrieste so za 
uvrstitev m ed osem najst naj
boljših šesterk na svetu tekmova
le izbrane vrste Poljske, Srbije, 
Nemčije in  Kanade, tak je bil na-

za vseh šest tekem pretežno zase
deni, malodane polne so bile tri
bune, zlasti za poslovilno srečanje 
in pravo poslastico tržaške etape 
m ed Poljsko in  Srbijo. Prav pri
vrženci teh dveh narodnosti so 
bili najbolj številni v PalaTrieste. 
Poljakov je bilo kakih tri tisoč, pri
peljali so se z osebnimi avtomobi
li, avtodom i in  avtobusi, z n a 
vijanjem in transparenti so pri
pravili tako vzdušje, da se je zde
lo, kot bi se skupina F odigravala

F oto  M . M a v e r

posled tudi -  pričakovan -  vrstni 
red po treh dneh  tekmovanja. 
Tržaška skupina je bila nedvom 
no med najbolj zanimivimi, ize
načenim i in kakovostnimi. Gle
dalci so uživali ob vrhunskih dvo
bojih in  spektakularnih potezah, 
na višini so bile prav vse štiri se
lekcije, na prim er tudi kanadska 
(ki jo vodi nekdanji trener ACH 
Bled Glenn Hoag), ki ji ni uspelo 
se prebiti v naslednjo fazo, a je 
zmogla presenetiti Srbe in  nudila 
oster odpor tudi ostalima dvema 
tekm ecem a. Sploh smo lahko 
uživali ob igri velikanov svetov
nega formata, kot so legenda srb
ske odbojke Nikola Grbič, njegov 
soigralec Ivan Miljkovič, poljska 
tolkača Piotr Gruszka in  Michal 
VViniarski, nosilec igre Nemcev 
Gyorgy Grozer in  drugi. Skratka, 
daleč največji športni dogodek, ki 
smo ga zadnja leta doživeli v m e
stu v zalivu.
Sedeži v dvorani, ki sprejme več 
kot sedem tisoč gledalcev, so bili

sredi Varšave. Ko pa se je predtek
movanje končalo (s polnim  izku
pičkom za belo-rdeče), pa je mar
sikdo sledil reprezentanci (ki jo 
vodi italijanski trener argentin
skega porekla Daniel Castellani) 
v ostalih italijanskih mestih. Naš
teli smo tudi več stotin Srbov, del 
se jih je ob tej priložnosti pripeljal 
iz domovine, večina pa je bila pri
padnikov srbske skupnosti, ki je 
v Trstu, kot vemo, vse bolj števil
na. Gledalci iz Furlanije Julijske 
krajine so bili razmeroma maloš
tevilni, po večini so bili to znani 
obrazi ljudi, ki tvorijo deželno od
bojkarsko gibanje (igralke in 
igralci, trenerji, sodniki, odbor
niki in  ostali navdušenci).
Glede prisotnosti skupine svetov
nega prvenstva v Trstu smo brali 
precej različne ocene o tem, kako 
se je mesto izkazalo in  predvsem 
izkoristilo to priložnost. Dogodek 
je brez dvoma predstavljal lepo 
obogatitev (dobesedno in  v pre
nesenem pomenu), saj so številni

-  zgoraj om enjeni -  obiskovalci 
spoznali mesto, v njem (ali v oko
lici) spali in  jedli. Kot se zadnje 
čase sicer pogosto dogaja, je bilo 
v mestu izjemno težko najti pro
sto hotelsko sobo, treba je sicer tu 
dodati, da sta isti konec tedna vz
poredno potekali tudi mogočni 
mednarodni promocijski pobudi 
z enogastronom skega področja 
tako v tržaškem kot v goriškem 
mestnem  središču. Kakorkoli že, 
Trst je s turističnega vidika ven
darle s pridom  izkoristil vidljivo
st, ki so m u jo ponudili priredi
telji SP. Ti so tudi pohvalili tržaški 
organizacijski odbor za profesio
nalen pristop in za to, da je vse 
potekalo uspešno in  brez zaple
tov. Obm ejno mesto v senci sv. 
Justa je tako z istim organizacij

skim odborom  m edtem  že 
kandidiralo za gostitev sku
pine ženskega svetovnega 
prvenstva 2014.
Pri uspešni zgodbi je m en
da treba om eniti tudi bogat 
prispevek naših odbojkarjev 
in  športnih delavcev. Novi
narji smo v dvorani stalno 
srečevali znane obraze, tako 
v prireditvenem  stroju kot 
med številnimi prostovoljci 
(npr. brhke hostese), v teh
ničnih službah (sodniški in  
statistični), baklonosci, osta
limi sodelavci in  navse
zadnje ljubitelji igre pod 
mrežo, ki so kupili karte, po
magali napolniti stopnišča 
in  uživali ob edinstvenem  

dogajanju. Na številnih spremnih 
prireditvah so se m ed drugim  
spomnili Mirka Špacapana in  Ser- 
gija Veljaka, na deskah športne 
palače pa so se zvrstili tudi števil
ni najmlajši slovenski odbojkarji 
in nekateri deželni reprezentanti 
iz vrst naših klubov.

HC

NAMIZNI TENIS
Ženska Al liga: N ovara -  Kras 3 :3  
Ženska A2 liga: E ppan -  Kras 4:1 
NOGOM ET
D liga: K ras -  S a n d o n a je so lo  1:2  
Promocijska liga: V alnatisone  -  Ju v e n tin a  
0 :0 , T rieste Caltio  -  V esna 1:1
1. amaterska liga: San  G iovanni -  Prim orec 
1 :2 , S ovodnje -  A zzurra  0:1
2. amaterska liga: S istian a  -  Z a r ja /G a ja  0 :1 , 
M a rian o  -  P rim o rje  2 :2 , M ossa -  Breg 1:0
3. amaterska liga: Lucinico -  M ladost 3 :0  
KOŠARKA
CI liga: NBU -  J a d ra n  6 0 :7 8
C2 liga: C erv ignano  -  Breg 8 0 :7 7 , R onth i -
Bor 5 6 :5 2

naravnih  kristalih, kjer je ujeta 
m atična  voda. Od tod  d rago
cen, nežen okus slovenske soli. 
Bogastvo slovenskih solin pa je 
še tako im enovan i so ln i cvet, 
ku linarična dragocenost, ki jo 
p ridelu jejo  še redkokje. Solni 
cvet, ki je zaradi božanskega 
okusa ter bogate sestave, predv
sem  m ineralov in  v itam inov  v 
sledeh, cenjen tud i kot zdravil
no  živilo, žanjejo ob točno  do 
ločenih  vrem enskih razm erah. 
Tedaj se na plasti grobe soli n a
bere skorja d robn ih  kristalčkov, 
ki jih  nato  solinarji skrbno po 
strgajo. Solnega cveta je malo, 
zato je dragocen in  dražji od n a
vadne soli. V njegovih  kri
stalčkih je ujet vonj po  m orju, 
okus pa je arom atičen in  veliko 
m anj agresiven kot pri navadni 
soli. Vredno pokušnje pač. Pa še 
nekaj, ne kuhajte ga, solni cvet 
uporab ljam o sam o za soljenje 
že pripravljenih jedi.
Pa še m anj razveseljiv podatek: 
zaradi deževnega poletja je bil 
lani in  letos pridelek soli v Pi
ransk ih  so linah  skoraj n ičen, 
predvsem  m alo je bilo solnega 
cveta. Na srečo se sol lepo skla
dišči in  je kvalitetne slovenske 
soli še za leto ali dve na zalogi. 
Upajm o pa, da bo prihodnje po 
letje bolj sončno in  toplo, ne sa
m o zaradi soli, am pak tud i zara
di nas sam ih in  našega razpo
loženja.

Sim Pertot

KAJ SPLOH POČNEM TUKAJ? 52
Pred dnevi sem se  spraševal, kaj se  mi dogaja, saj 
sem  prvič v knjigami brez težav odštel za drobno 
knjižico deset evrov, kar je za italijansko knjigo dosti, 
š e  posebej, če ima tako malo strani. Sem eden tistih, 
za katerega lahko mirno rečete, da doma nima veliko 
italijanskih knjig, am p ak  sam o  žepne knjige, če 
odmislim določene zbirke, ki presegajo po kakovosti 
skoraj vsako slovensko knjižno izdajo. V mislih imam 
namreč slovite Mondadorijeve knjige, ki so izšle v 
zbirki I Merdiani in sem  jih pred leti kupil vse, 
nekatere so še  lepo v celofanu in na polici čakajo, da 
jih odprem, tako lepe so, da jih 
jemljem počasi v roke; brati pesmi, 
ki so  t i s k a n e  na bibliofilskem 
papirju, je  užitek, ki mu ne gre 
odrekati pravega trenutka in niti ne 
pravega razpoloženja! Na ugovor:
“Ma kdaj boš vse to prebral”? sem 
vedno odgovarjal: “Kdo pa je rekel, 
da moram vse prebrati? Kot da se  
dobrega vina v sodu ne bi lahko 
spoznalo po samo enem kozarcu”?
Nekega deževnega večera, ki jih v 
Gorici res ne manjka, sem s  sinom 
Luko, ki pri skoraj dese t ih  letih 
počasi postaja knjigožer, kot se  
spodobi za take  male može, ki bi radi bili danes  
geolog, jutri arheolog in pojutrišnjem kaj drugega, 
šel v mesto po Radensko in sva dobila parkirno 
mesto zraven knjigarne, v kateri me seveda poznajo. 
Že na vratih me veselo pozdravljajo; ko grem - po 
navadi poln knjig - iz knjigarne, pa še  bolj! Zato ne 
grem velikokrat tja, a ker sva bila zgodnja, Radensko 
pa prodajajo do 19.30, sem Luki rekel: “Luka, peljeva 
dušo malce na pašo, a ”?
“Ma, tata, kaj greva v nebesa”? je bil presenečen. 
“Ne, ne, tu nekam greva”...
“Aja, v knjigarno”!
In sva šla, po moško sva pozdravila nasm ejano 
prodajalko in zavila vsak na svojo stran, Luka je takoj 
našel svoje police, jaz pa tudi; ko sva kasneje odšla 
sam o zato iz knjigarne, ker je prodajalka nerodno 
pokašljevala kar nekaj časa, da bi naju opozorila, da 
sva zadnja, je  bilo seveda že prepozno za Radensko. 
“Ma, kaj, saj bodo pa pile navadno vodo, n e”? je bil 
preprosto poveden Luka, ki je zapečatil usodo najinih 
žensk doma, ko sem  bentil nad dejstvom, da so 
nama zaprli trgovino z jestvinami.
“Kaj si pa kupil”? sem  hotel vedeti, ko s e  mi je 
zahvaljeval, ker sem plačal tudi dve njegovi izbrani 
knjigi.
In mi je  su v e re n o  povedal,  da  je  izbral t re tje  
nadaljevanje neke fan tas tične  zgodbe, ki da je 
grozna: “Prvi dve knjigi sem prebral v slovenščini, a 
te  ni še  v slovenščini, sem videl v Mladinski v Novi 
Gorici, d a je  ni š e ”!
In še  en o je  izbral.
“Taje pa zares lepa, poznam pisatelja, so notri tudi 
vampirji"!
“Če so vampirji zraven, je  gotovo lepa”! sem  se  
strinjal, tudi jaz sem  v mladosti z užitkom prebral 
roman z naslovom Drakula, ki ga je napisal irski 
pisatelj Bram Stoker; ta  roman v trdi vezavi je še  
danes nekje doma zagotovo dobro založen, gotovo 
kje zadaj, vtretji vrsti, čisto pri zidu sameva na eni od 
knjižnih polic. (Vem, da gaje  izdala Tehniška založba,

in tudi platnice se  spomnim ter deževnega dne, ko 
sem knjigo kupil, čeprav sem jo samo enkrat bral. Na 
Googlu preverim, ali sem prav zapisal, in izvem, da ga 
je poslovenil Boris Verbič, knjižno založbo pa sem 
zadel!)
“In ti, kaj si kupil ti”? je  vprašal Luka in sem  mu 
pokazal zadnje prevode Herte Muller, kijih najbrž ne 
bomo takoj imeli v slovenskem jeziku, med njimi 
drobno knjižico z naslovom Cristina e il suo doppio 
(Cristina in njen dvojnik), ki sem  jo š e  isti večer 
prebral.  In s e  ob p reb ranem  gostem  Hertinem 

pisanju zavedel, da sem knjigo pred 
leti že prebral, a ne vem kje, najbrž 
na in ternetu v eni svojih dolgih 
n e p r e s p a n i h  noči z a ra d i  
uničujočega glavobola, v angleščini 
morda, ne spomnim se, a  sem  jo 
zagotovo prebral, če  ne cele, pa 
v sa j  de l  t e  ž a l o s t n e  z g o d b e  
pisateljičinega iskanja las tnega  
dvojnika v zapiskih zloglasne tajne 
po lic ije  S ta s i ,  ki jih je  po 
dolgotrajnih mukah le prejela, a 
“prečiščene” in zato neuporabne, 
take, da se  je  njena notranja rana 
s p e t  odprla, da s e  je  sve t  s p e t  

pokazal tak, kakršen je bil in po svoje je še: krut, 
krivičen in neusmiljen, tak, kot je bil komunistični 
režim, v katerem je Nobelova nagrajenka živela, 
dokler si s  pisanjem ni izborila svobode na Zahodu, 
ki pa tudi ni bila taka, kakršno je sanjala, ko so jo 
zalezovali, jo preganjali, uničevali sam o zato, ker ni 
mislila tako, kot je  bilo ukazano misliti...
“Kaj piše v knjigi”? je bil radoveden Luka.
“Ta pisateljica pa piše sam o težke stvari”! sem  rekel, 
da bi se  izognil pripovedovanju o časih, ki sem jih tudi 
sam  doživel, a  vem, d a je  Luka še  premajhen, da bi 
lahko razumel, in sem zanj vesel, da mu jih ni treba 
živeti.
“Ma tebi se  dopadejo samo take knjige, ki imajo notri 
težke stvari”? je vprašal Luka, ki m e je  že pred dnevi 
našel sredi branja dnevniških zapisov pesnice Sylvie 
Plath, in tudi takrat sem  mu povedal, da so v knjigi 
težke stvari, tudi takrat mu nisem hotel povedati 
ničesar o temni žalosti, ki se  naseli v človeka, ničesar 
o samomoru pesnice, ki jo imam rad, in ne o njenih 
dveh otrocih, ki ju je pustila sam a  nasvetu, a jima je 
pred zadnjim, usodnim dejanjem skrbno pripravila 
zajtrk.
Nekaj časa sem v avtu zato molčal, iz zadrege pa me 
je  rešil Luka s a m ,  ki je  opazil m im ovozečega  
prijateljčka v avtu!
Pomahal mu je in mi zaupal, da ta njegov prijateljček 
ne bere veliko.
“Igra dobro nogomet”? sem bil zloben.
“Ma, ne toliko! Ima pa playstation, ki je  jaz ne bom 
imel”!
“Ti je  žal”?
“Včasih! A jaz imam knjige”! je  rekel Luka; pred vrati 
sva barantala, kako s e  bova izgovorila, ker nisva 
kupila Radenske.
Tik predno so nama odprle vrata, sva se  zmenila, da 
ne bova pokazala vseh kupljenih knjig, dve svoji sem 
zato pustil kar v avtu.
Izzivati je že v redu, a vse ima svoje meje, ne?
Za čuda naju nobena ni vprašala po Radenski!

m em b en  naravn i in  k u ltu rn i 
spom enik ter rastlinski in  ptičji 
rezervat.
Piran je pravzaprav mesto, o ka
terem  so govorili, da je zraslo na 
soli ozirom a iz soli. P ridobi
vanje le-te je bilo v preteklosti 
za prebivalce p o m e m b en  vir 
preživetja. Pričetek sezone je bil 
spom ladi, ko so v prazničnem  
vzdušju solinarske d ružine n a  
dan sv. Jurija, 23. 
aprila, zapustile 
Piran in  se prese
lile v kam n ita  
dom ovanja, sre
di m orja in  son
ca. Vračali so se 
vsako leto 24. av
gusta (dandanes 
sol "žanjejo" do 
septem bra), ko 
so se s sveto 
mašo zahvalili za 
solno žetev. Soli
narski prazn ik  
im am o še danes, 
tu d i postopek  
pridobivanja so
li poteka po p ra
starih zakonih.
Sečoveljske in  
strunjanske soli
ne so ene izm ed redkih solin v 
Evropi, kjer soli ne pridobivajo 
na  cem en tn i podlagi. P rincip 
pridobivanja soli so v slovenske 
kraje prinesli v  14. stoletju soli
narji s Paga; n a  tem  otoku so žal 
v m o d ern i dob i opustili to

uporab ljajo  več skoraj nikjer. 
Hrvati, kjer se postopek n i ohra
nil, pa sedaj vabijo slovenske so
linarje, da bi jim  pom agali po 
novno  vzpostaviti naravno rav
novesje in  om ogočiti naraven 
način  pridobivanja soli. Drago
cena naravna podlaga ne n a 
staja sam a po sebi, solinarji jo 
m orajo tako rekoč pridelovati, 
in  to  v zim skih m esecih, zato

velja star solinarski rek, ki pravi, 
da se "sol dela pozim i - d 'inver- 
no  se fa il sal". No, ko boste ku
povali piransko sol, se boste ču
dili, da je prava v prodaji sam o 
nem leta in  nerafinirana. Narav
n a  sol obstaja nam reč sam o v

dejavnost. Sol pridobivajo v ba
zenih, kavadinih, ki jih pokriva 
petola, to  je naravna podlaga, 
biosedim ent, ki je sestavljen iz 
m ineralov in  m ikroorganizm ov 
ter iz naravnega blata, sadre. Pe- 
to lo  m orajo  so linarji seveda 
skrbno gojiti, om ogoča pa jim, 
da sol pridobivajo n a  čisto nara
ven način , pridelek  je bogat z 
m inerali iz m orja in  encim i,

okus je izjem en in  om ogoča vi
soko ku lin a ričn o  kakovost. 
Tako pridobljena sol je poleg te
ga lepe, bele barve in  čistega 
okusa, saj naravna podlaga one
mogoča, da bi vanjo prodirale 
zem eljske prim esi. Petole ne
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Lepota in prekletstvo 
režiserskega poklica
I gor Pison bi po dokončanem 

študiju na režijski akademiji 
Avgusta Everdinga v Miinchnu 

čez dve leti rad deloval kot operni 
režiser v Nemčiji in drugod po 
Evropi, na Trst in SSG pa ne bo 
nikoli pozabil, saj je na gledališko 
hišo v ul. Petronio zelo navezan. Pri 
nas "je še veliko potenciala, ki bi ga 
bilo vredno izrabiti, in to ne samo 
na področju opere, temveč tudi 
muzikala v preobleki off 
Brodway..."

Začnimo od začetka...
Prvi stik z  gledališčem sem imel na 
radiu, ko smo prirejali otroško igro 
Dečki s Pavlove ulice v režiji Marka 
Sosiča. Staršem bil 12 let in igranje 
se m i je prikupilo, ker sem v njem  
čutil nadaljevanje otroške igre. Že 
takrat sem se začel zanimati, kako 
bi lahko nadaljeval na tej poti. Gle
dališče se m i je zdelo prostor velike 
otroške fantazije, ki pa ga obliku
jejo odrasle osebe. Nekaj let po  tej 
prvi izkušnji sem vstopil v gleda
liško šolo slovenskega gledališča v  
Trstu, ki jo je vodil Boris Kobal. 
Tečaji so potekali pod mentorst
vom takratnega ansambla SSG, 
npr. Adriana Rustje, Antona Petjeja. 
Občasno nas je obiskal tudi pok. 
Stojan Colja, ki se ga rade volje spo
minjam. Pobližesem spoznal, kako 
sploh deluje gledališče in kakšen 
kadrovski ustroj mora imeti. Leto 
kasneje sem obiskoval tudi tečaje 
gledališča Contrada in tako prišel v 
stik z  italijanskim gledališkim

okoljem.
Kako se je italijansko gledališče 
razlikovalo od slovenskega?

Razlika je bila v tem, da italijan
ski igralci zvečine niso imeli aka
demske izobrazbe, ampak le gle
dališko izkušnjo, ki so si jo na
brali. Nikakor nisem postavljal 
pod vprašaj njihove profesional
nosti in kakovosti nastopanja, 
občutil pa sem, da m i je pri vsem 
tem nekaj manjkalo. Vrnil sem 
se k SSG-ju in začel nastopati v 
manjših vlogah. Zanimiv je bil 
zlasti stik s takratnim ansam
blom, ki so ga sestavljali Lučka 
Počkaj, Barbara Cerar in drugi. 
Sodeloval sem tudi z  gleda
liščem Rossetti. Zanos je bil pri 
m eni tolikšen, da sem bil pre
pričan, da sem postal igralec..., 
končno pa sem razumel, da je bilo 
igranje le sredstvo, kako priti do 
poklica režiserja. Začutil sem, da je 
gledališče najžlahtnejši prostor za 
pripovedovanje zgodb, in prav reži
ser je tista oseba, ki je v  teatru pok
licana za udejanjanje te pripovedi. 

Po višji šoli si se vpisal na študij 
germanistike v Trstu.

Še prej pa sem se preizkusil na vsto
pnem  izpitu na ljubljanski AGRFT: 
resnici na ljubo sem to storil dvak
rat. Prvič po maturi, dmgičleta ka
sneje, ko pa je bilo že očitno, da me 
igranje ne zanima več. Med štu
dijem v Trstu sem za študijsko 
izkušnjo v tujini (program Eraz- 
mus) izbral Munchen. V Nemčijo

sem se nameraval vrniti 
tudi za doktorski študij, to
da zgodilo se je, da sem si 
m ed bivanjem na Bavar
skem v munchenskem  
gledališču ogledal nekaj 
predstav, ki so m e očarale: 
igra Vojak Vojček v režiji 
koroškega režiserja Marti
na Kucherja me je prevze

la! Estetika in način pripovedo
vanja te igre sta m e prepričala, da

sem spremenil svoje načrte. Sklenil 
sem, da bom ostal v Nemčiji in v 
Miinchnu študiral režijo.

Po končanem študiju v  Trstu si 
se vpisal na akademijo Avgusta 
Everdinga v Miinchnu.

To je še ena redkih akademij v  
Nemčiji, kjer tečajnik po  štirilet
nem študiju diplomira iz režije za 
dramsko in operno gledališče. 
Takoj so m e sprejeli na vstopni iz
pit, na katerega sem se temeljito 
pripravil. Izpit je bil razdeljen na 
dvoje. Prve dni so bila na vrsti iz
praševanja iz splošne kulture. Če je 
kandidat ta del uspešno opravil, se 
je nato znašel pred dejansko režij
sko preizkušnjo in moral z  igralci v  
kratkem času pripraviti odrsko po

stavitev.
Tudi ta del si uspešno opravil.

Igralcem sem vlil del svojega nav
dušenja, kar je komisijo prepričalo. 
Verjamem, da je najtežja naloga 
režiserja ta navdušiti igralce za delo, 
ki ga bodo redno opravljali v  na
daljnjih petih, šestih tednih: elan 
ne sme zapustiti igralca po premie
ri, zadovoljstvo mora ohraniti do 
zadnje ponovitve.

Kje se mora ustaviti doprinos 
igralca pri opredelitvi 
njegovega lika, tako da 
ne prekorači meje reži
serjeve estetike?
Vsako gledališko oz. 
operno besedilo ima več 
sporočilnih in tematskih 
nivojev: Romeo in Julija 
je zgodba o ljubezni, 
mladosti, sovraštvu, smr
ti itd. Režiser se odloči, 
da bo svojo pripoved 
osnoval na enem izmed 
teh. Zato igralec ne sme 
siliti v iskanje novih raz
sežnosti, znotraj reži
serjeve idejne zasnove pa 
lahko gradi svoj lik. Reži

ser sicer mora biti tako prožen, da 
sprejme vse izzive in dvome, ki jih 
delovna skupina m ed vajami iz
reče. V tem je lepota in prekletstvo 
tega poklica.

Z vstopom na akademijo si spoz
nal novo okolje, tako s kulturne
ga kot z estetskega vidika. Kaj te 
je najbolj prevzelo?

Spoznal sem korenite razlike, ki 
ločujejo nemško gledališče od ita
lijanskega in slovenskega. Spre
m embe so očitne zlasti v  kadrovski 
organiziranosti. Režiser v Nemčiji 
ima na primer vedno ob sebi lik 
dramaturga, ki ni pisec dramskih 
del oz. prikrojevalec le-teh: pokli
can jeza to, da vodi domišljijo reži
serja v  smer dovršenosti odrske po
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stavitve. Nikakor ni cenzor reži
serjevih misli, opredelil bi ga raje 
za pravšnjega spodbujevalca reži
serjeve fantazije. S svojo obširno 
kulturo in teoretskim znanjem je 
občutljiv opazovalec dela med vaja
mi. Dogaja se, da ima vsak režiser 
skozi celotno kariero ob strani iste
ga dramaturga. Med njima se nam
reč ustvari trdna profesionalna na
veza.
Zanimiva se m i je zdela tudi podk
repljena vloga scenografa, saj se 
koncept neke predstave v Nemčiji 
začne ravno pri scenografiji še prej 
kot pri delu z  igralci. Koncept gleda
liškega dejanja je zato kadrovsko ze
lo profiliran. V Italiji je drugače, saj 
se m ed igralci in režiserji večkrat 
ustvari neka zareza, zaradi katere so 
igralci po  eni strani podvrženi 'dik
tatorskemu'načinu dela, skopo 
število vaj pa jih sili v to, da na pod
lagi lastne izkušnje sami interpreti
rajo svojo vlogo. V nemškem gle
dališkem okolju se obenem vzpo
stavlja tudi posebna vez med občin
stvom in predstavo: gledališčniki si 
upajo izzvati publiko, ker verjamejo 
v njeno gledališko podkovanost in 
v ljubezen do teatra samega.

V čem pa se finančna podpora 
nemških gledališč razlikuje od 
naših standardov?

Gledališča v Nemčiji so državna, 
mestna in privatna. Značilno je, da 
vsako gledališče razpolaga z  visoki
m i finančnimi sredstvi, ki jih omo
goča učinkovit nemški federalizem. 
Vsak Land (dežela) ima po zakonu 
določeno vsoto, ki jo mora letno 
nameniti kulturi, posledično gleda
lišču. Bavarska namenja gleda
liščem od 30 do 80 milijonov evrov 
letno. Koncepta gledališča namreč 
ne istovetijo z  golimi dobičkono
snimi kanoni, saj so prepričani, da 
kulturno okolje pripomore h go
spodarskemu razvoju okolja in tki

va. Podobne vizije je deležna tudi 
naša akademija, ki sicer ni brezplač
na; usluge pa, ki jih ponuja tečaj
nikom (neposredno soočanje z  gle
dališkim utripom drugod po  
Nemčiji in Evropi itd.), docela 
amortizirajo vložene stroške.

Kako poteka življenje na šoli? 
Starostni razpon je med dijaki raz
ličnih smeri dokaj širok. Študentke 
muzikala imajo na primer tudi 16 
let, med študenti- scenografi najde
m o tudi skoraj štiridesetletnike, ki 
imajo že dmžino. Z nekaterimi kole
gi se rad pogovarjam zgolj o gleda
lišču, z  dmgimi pa sem vzpostavil 
prijateljske vezi. Vem pa, da sem se 
tega študija lotil zato, da bi širil svoja 
profesionalna in kulturna obzorja, 
ne pa prijateljskih. Drugače pa jeza 
posamezno smer sprejetih izredno 
malo študentov; v mojem razredu 
smo trije, tako da je pouk prikrojen 
lastnostim posameznega študenta. 
Pozitivno je predvsem to, da profe
sorji že od samega začetka študija 
vodijo tečajnika v izbiro najbolj 
usrezne poklicne profiliranosti.

Kaj je tebe najbolj zanimalo? 
Zanimala m e je operna režija, saj 
združuje veliko izraznih nivojev v 
neki skupni imenovalec. Dramsko 
gledališče je bilo v Nemčiji že tako 
obdelano, da je danes težko najti 
novih izraznih konceptov. Opero 
pa bi lahko imeli za še dokaj nera
ziskano področje. Za nemško 
okolje je značilna aktualizacija kla
sičnih opernih del, kar občinstvo 
lepo sprejema. Zato so bili profe
sorji zadovoljni, da sem svoje zani
manje usmeril na to področje, ki 
združuje bodisi opero, muzikal, 
opereto in podobno. V teh študij
skih letih sem imel že izkušnjo kot 
stažist in asistent režije v Staatso- 
pru. Ponudbe pa že prihajajo tudi 
od drugod...

IgorGregori

Mednarodni dan ostarelih

Ne pozabimo nanje!

Mednarodni dan ostare
lih, ki sm o ga obeleži
li 1. oktobra, je dan -  
poleg toliko drugih  dni v letu, v 

katerem  se v nekakšnem  kon
g lom eratu  zvrstijo številne 
dejavnosti, ki vključujejo ljudi, 
ustanove, ideologije, stvari in  še 
kaj. Človek dobi vtis, kot da že
lim o  en k ra t n a  leto  n a  h itro  
opraviti z vprašanjem  ostarelo- 
sti in  nato  spet m irno nadaljeva
ti svoje življenje. Gotovo je v 
takšnih  nam erah  veliko dobrih  
nam enov, ne vem o pa, koliko to 
dejansko prispeva h  globljem u 
razum evanju in  dojem anju pro
blem atike, ki je povezana s p ro
cesom staranja in  ostarelostjo.
S staranjem  sm o povezani vsi. 
Ko nas vprašajo, koliko časa 
sm o že n a  svetu, n am  vedno  
rečejo: "Koliko si star"? Že v

izhodišču našega življenja n i
sm o torej m ladi, tem več stari. 
To je bolj pom enljivo, kot se za
vedam o. Biti star ali m lad je ze
lo relativno občutje, ki je pove
zano s človekovim  čutenjem , 
razpoloženjem , predvsem  pa z 
zanim anjem  za življenje. Zdi se, 
da človek doživlja starost tako, 
kot si to  izbori ali pa zasluži. Za 
vse se je treba boriti, torej tudi 
za lepo in  prijetno  starost. Nič 
nam  ni dano  zastonj. Tako po l
n i posluha za starejše z vsem i 
m ogočim i predpisi u ravnava
m o njihovo življenje, s tem  pa 
na neki način  tud i bežim o od 
resničnega stanja. K starejšim bi 
m orali prihajati s spodbudo, kaj 
bodo oni sami storili za svoja le
ta, pri čem er m ladi in  ljudje v 
srednjih le tih  pri iskanju odgo
vorov n a  to  vprašanje niso izv

zeti. Vsako obdobje človekovega 
življenja im a svojo vrednost in  
ne vemo, katero je najpom em b
nejše. M orda človek počne naj
bolj pam etne stvari v življenju 
šele takrat, ko fizično že m alo 
ali skoraj n ič  več ne (z) m ore. 
N ekateri v sk lepnem  obdobju  
svojega življenja razm išljajo, 
drugi molijo, tretji ugotavljajo, 
kako so bili (nes) pam etn i, in  
vse to  n i n ep o m em b n o . Za 
svoje življenje sm o vedno odgo
vorni. Sodobni čas človeku ne 
daje dovolj p rim ern ih  sugestij 
n iti za starost n iti za m ladost. 
Prem alo npr. govorim o o 
otrokovih dolžnostih, poznam o 
le otrokove pravice, otroški par
lam en t in  p odobno . Vendarle 
vem o, da je življenje po ln o  
dolžnosti, nalog in  odgovorno
sti in  da priprave n a  odraslost 
ne m orem o prepustiti le golim  
naključjem . Ko gre starejšim na 
otročje, sm o pogosto po ln i be
sedičenja o n aporn i skrbi za sta
rejšo populacijo , p rem alo  pa

Poletni odmevi iz svetovnega tiska

Večni pubertetniki

Pravijo, da se vsak človek ro
di dvakrat: prvič telesno 
kot otrok staršem, drugič 

kot m ladostnik človeški družbi. 
M ladostnik bi se m oral počasi 
odm akniti staršem  in ti bi ga 
morali v določenih letih "izgu
biti". Vendar kaže, da se današnji 
m ladostnik i nočejo ločiti od 
staršev, ker se bojijo vzeti usodo 
v svoje roke in hočejo ostati več
no mladi. V poletnih mesecih so 
m ladi bolj prosti in zato imajo 
več časa tudi za izpoved svojih 
misli. Svetovna medijska sredst
va prinašajo raziskave, debate, 
celo filme, ki predstavljajo in  
skušajo ugotoviti značilnosti 
m ladostne dobe. Zadnji tak 
"alarm ni zvonec" prihaja iz 
ZDA, kjer se v poletn ih  dneh  de
bate sučejo okoli nevarnosti, ki 
jih prinaša vedenje m ladih, 
predvsem m ed dvajsetim in pe

tindvajsetim  letom . Današnji 
m ladi generaciji pravijo "Boo- 
m erang generation". Nam esto 
da bi se oddaljila od staršev in  si 
ustvarila lastno družino, se vrača 
ali ostaja veliko več časa v rodni 
hiši. Povprečno se je leto, v kate
rem  se mladi poročajo, v zadnjih 
30 letih  zvišalo za pet let. Leta 
1970 so se poročali, ko so dopol
nili 21 let (moški 23), leta 2009 
pa, ko so dopolnili 26 let (moški 
28). To velja sicer za anglosaške 
dežele. Vzrokov za to je veliko. 
Ekonomska kriza je mlade še bolj 
potisnila v težave. "Za tistega, ki 
n im a kake specializacije ali do
datne diplom e, je v ZDA skoraj 
nem ogoče priti do službe", pra
vi Jensen Arnett, najbolj iskan 
psiholog in teoretik nove genera
cije. Za Italijo bi verjetno podatki 
pokazali še kaj drugega. Vemo 
nam reč, da im a Italija slabšo

sm o osredotoče
ni n a  skrb za last
no  v ita lnost in  
osmišljanje 
življenja, kar je 
tudi poroštvo za 
izpolnjeno staro
st.
Dan starejših ali 
o sta re lih  je n a 
stal n a  osnovi 
življenjske n epo 
vezanosti m la 
d ih  s starejšim i.
Koliko im ajo da
nes m ladem u  
človeku poveda
ti prav  starejši?
Kolikšen kapital 
le-ti pom enijo za čas, ki m u  dra
stično prim anjkuje vredno t in  
vrlin, kot so potrpežljivost, od
poved, psihofizična kondicija in  
vztrajnost! M noge izm ed n jih  
posedujejo prav starejši in  to  je 
za današn ji neučakan i svet 
nekaj nepogrešljivega in  n en a 
domestljivega. Kakor koli že, re

snično m oč im a tisti, ki zna p o 
trpeti, (v) zdržati, prestati, 
sprejeti... To je potencial, ki ga 
sodobni čas najbolj potrebuje, 
im ajo pa ga ljudje, ki bi jih mi, 
m lajši, radi le oskrbovali in  
zanje skrbeli, pa nam  pogosto 
prav oni lahko dajo veliko več 
kot m i njim .

Ob dnevu starejših 
se porajajo  p o m i
sleki o njegovem  
smislu in  n am em b
nosti. Posebne d n e
ve im am o za najraz
ličnejše skupine, sa
m o za najbolj 
m nožične ne. Zakaj 
n im am o dneva lju
di srednjih let? Zdi 
se, kot da še posebej 
m islim o  vedno  na 
o b robne  in  m arg i
nalne skupine. In to 
starejša populacija 
ni. Življenjska doba 
ljudi se zaradi n a 
predka m edicinskih 

znanosti in  boljših življenjskih 
pogojev podaljšuje, kar pom e
ni, da število t. i. starejših oseb 
narašča, poleg tega pa tud i n i
m am o  jasno do ločene meje, 
kdaj človek dejansko postane 
star. Starejši nam  im ajo m nogo 
povedati in  z njim i si lahko ve
liko pom agam o.

veku 
odraščanja 

* verjetno 
naj-

družinsko in  ekonom sko po li
tiko. Družina m ora sama poiska
ti rešitev; te pa večkrat ne najde, 
posebno pri iskanju službe ali 
stanovanja. Jensen Arnett je sko
val celo novo besedo za najst
niško dobo. Im enuje jo "emer- 
ging adulthood", kar je težko 
prevesti. Nekako gre za odraslost, 
ki "noče še priti na površje". 
"Emerging adulthood je 
bolezen", pravi Arnett,
"ki je lahko ozdravlji
va". Mladi se v ZDA 
lahko javijo v po 
sebnih zavodih 
in  v večm eseč
nem  bivanju v 
n jih  im ajo na 
razpolago ekipo 
psihologov; z 
njim i se naučijo 
marsikaj, da do
sežejo samostoj
nost. Učijo se tu 
di pranja, šivanja, čiščenja stano
vanja, urejanja u rn ika itd. Na 
vprašanje "zakaj se še ne čutiš 
odrasel"? je 35% m ladih  in 

tervjuvancev m ed osemnajstim  
in devetindvajsetim letom  odgo
vorilo: zato, ker raje im am  "bolj 
prosto" življenje in  sem raje brez 
velikih odgovornosti. 33% m la
dih je odgovorilo, da niso še eko
nomsko neodvisni od staršev, in 
13%, da niso še končali univerzi
tetnega študija. Jensen Arnett v 
svoji analizi pravi, da je pri člo- 

doba

važnejša, ker pač daje pečat 
prihodnosti. Vendar do sedaj to 
n i im elo nikoli toliko teže, kot jo 
im a sedaj. Zato se m oram o s tem

resno ukvarjati. Nekateri pravijo, 
da nosijo del krivde tudi starši, 
ki ne vzpodbujajo otrok, naj za
pustijo domačo hišo, ko bi bil že 
čas za to. Raje jim  v vsem 
ustrežejo. M ladi se oglašajo v 
m edijskih forum ih in  brez sra
m u priznavajo, da nim ajo  več 
vrednot in  niti idealov, ki so jih 
im eli njihovi starši. "Zakaj bi 

m orali im eti več odgo
vornosti"? se
sprašuje dvajsetletni 
in  že slavni pisatelj 

Leon Neyfakh, 
"ko je večina od 
nas gotova, da 
se svet premika 
proti neizogib
nem u prepa
du". Tako
mišljenje 
otežuje delo 
staršem  in šol
skim vzgoji

teljem; ti ne morejo kazati nekih 
smernic, če današnja m ladina v 
prihodnosti ne vidi nikakršnih 
vrednot. Med drugim  večkrat

slišimo, da hodi veliko staršev v 
družinske posvetovalnice po na
svete. Želijo, da jim kdo svetuje, 
kako predram iti dem otivirane 
mlade, ki se izolirajo v svoje so
be in  ure in  ure poslušajo glasbo 
v brezdelju in se krčevito izogi
bajo vsega, kar bi jih vendarle 
usm erilo  v resnično življenje. 
N aravno je sicer, da izzivajo 
starše in da se skušajo izogniti av
toriteti. Ker pa starši nim ajo več 
avtoritete, skušajo mladi izzivati 
na cesti s protesti, hujskanjem  
proti policiji, z nem iri na stadio
n ih  itd. Ekonomska kriza je raz
bila iluzijo m oderne dobe, da 
človek lahko doseže raj na 
zemlji. Namesto tega je spoznal 
lastno negotovost. Ti občutki pa 
ne smejo prinašati obupa in  za
piranja družbe v lasten egoizem. 
Verjetno je pot, ki jo morajo mla
di sprejeti, drugačna. Graditi bi 
morali čim več čustvenih, pozi
tivnih  in solidarnostnih vezi, ki 
bi jih potegnile iz izolacije in pe
simizma.
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